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چرخه عظیم     مالی فیلترشکن  ها

یک نماینده مجلس از  اعداد و ارقام نجومی در حوزه 
فیلترشکن ها   پرده برداشت

گروه اقتصادی: دور زدن فیلترینگ چقدر برای شهروندان آب می خورد؟ این روزها اعداد 
و ارقام عجیب و نجومی از گردش مالی فیلترشــکن شــنیده می شود. برخی گزارش ها 
حاکی از آن اســت که ایران حدود ۷۰ میلیون کاربر اینترنت دارد و در این بین، حدود 
۴۸ میلیون نفر، کاربر شــبکه های اجتماعی هســتند. به عبارت بهتر، ۴۸ میلیون کاربر 
اینترنت در ایران، روزانه برای دسترسی به شبکه های مورد استفاده شان به فیلترشکن 

احتیاج دارند. این در شرایطی است که در حال حاضر آمار دقیقی از ...

اتمام حجت با  بهزیستی

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس
 مطرح کرد

گروه اجتماعی: بیش از یک هفته از انتشــار فیلم های مربوط به ضرب و شــتم معلولان 
ساکن در مرکز نگهداری نیلوفران آبی می گذرد و هنوز رنجش افکار عمومی از تماشای 
آن صحنه ها تازه اســت. این رنج وقتی بدانی معلولان این مرکز همگی کم توان ذهنی 
هستند و قادر به دفاع از خود و حتی بیان آنچه بر سرشان می آید نیستند، بیشتر می شود.

اما چیزی که خشم جامعه را برمی انگیزد تناقض های بی شمار مسئولان در مورد اتفاقات 
این مرکز و فرصت دهی مداوم به مرکزی است که به گفته مدیران سازمان... 

  » تدبیر تازه« از بحران فراگیر مسکن 
در کشور گزارش می دهد

بازی دو سر باخت مستاجران
گروه راه و مســکن: طی ســالهای اخیر رواج موضوع بد مســکنی به چالش جدی 
تبدیل شــده اســت بطوریکه در خبرها از افزایش اجاره کانکس توســط مستاجران 
گرفته تا اجاره پشــت بام حکایتی تلخی را برای قشــر ضعیف جامعه رقم زده اســت.

به گزارش» نقش اقتصاد«، افزایش سرســام آور قیمت اجاره بها طی یکســال اخیر 
باعث شده تا بسیاری از مستاجران به حاشیه نشینی روی آورند.در همین رابطه طی 

روزهای گذشــته و بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس...

گزارشگزارشگپ

348

وقتی آقای وزیر از وضعِ 
کارگران بی اطلاع است

کریدور شمال-جنوب؛ نقطه عطف 
همکاری های راهبردی ایران  و روسیه
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»تدبیر تازه«گزارش می دهد؛
گزارش

پایگاه خبری "مدرن دیپلماســی" در گزارشــی با اشاره به توسعه 
همکاریهای ایران و روسیه به ویژه پس از آغاز جنگ اوکراین و 
افزایش روندهای خصومت آمیز از سوی قدرت های غربی علیه 
این دو کشور، به طور خاص از اراده جدی دو طرف جهت عملیاتی 
سازی کریدور تجاری شمال-جنوب و منافع گسترده دو کشور از 
عملیاتی شدن این پروژه خبر داده است. مدرن دیپلماسی تاکید 
می کند که روســیه پس از آغار جنگ اوکراین، عملًا با انســداد 
ژئوپلیتیکی قابل توجهی به دلیل افزایش تحرکات کشــورهای 
غربی علیه منافع خود رو به رو شده و ایران را به مثابه یک فضای 
تنفس مهم برای خود ارزیابی می کند. همین مساله سبب شده که 
شاهد افزایش روابط دو طرف در ماه های اخیر و البته اوج گیری 
همکاریهای تهران-مســکو جهت اجرایی کردن پروژه کریدور 

ارتباطی شمال-جنوب باشیم. ..

 پرداخت وام با وجود تاکید بسیار دولت در حوزه هایی مانند؛ خرید 
مسکن، وام ازدواج و ... هیچ قدرت اجرایی در سازمان های ذیربط 
وجــود ندارد و عدم همکاری بانک ها با دولت به گونه ای اســت 
کــه گویــا طرح ها و مصوبه های دولتی در زمینه های مختلف در 
دو دنیای متفاوت صورت می گیرد. طی هفت خوان رستم برای 
دریافت تســهیلات بانکی گویا رویکردی عادی اســت در حالی 
که بســیاری از افراد حقیقی و حقوقی به راحتی تسهیلات کلان 
دریافت می کنند و هیچ امیدی به بازپرداخت اقســاط وام نیست. 
بی توجهی بانک ها درباره واگذاری تسهیلات و پرداخت وام های 
مصوب شــده مانند؛ وام ازدواج، جوان ســازی جمعیت، مسکن و 
... در حالی صورت می گیرد که رشد اقتصادی در گرو حمایت از 

بنگاه های اقتصادی کوچک و بزرگ است...

یک بام و دوهوای اعطای 
تسهیلات
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» تدبیر تازه« در گفت وگو با یک کارشناس دلایل 
اختلال در پرداخت وام های بانکی را بررسی می کند

گپ

نسخه جدید  نفتـی برجـام

11

»تدبیر تازه« از تحولات بازار نفت و تلاش 
گزارشآمریکا برای توافق با ایران گزارش می دهد

قیمت جهانی محصولات فولادی از ابتدای ســال نزولی 
شده و همین امر سود فولادسازان را به شدت تهدید کرده 
است. اما موضوعی که در حال حاضر گریبان تولید فولاد و 
طبیعتاً سودآوری آن را گرفته مسئله محدودیت انرژی است.

بررســی قیمت های جهانی محصولات فولادی نشــان 
می دهد، بازار فولاد در نقطه حســاس معاملاتی قرار دارد. 
بــه طــوری که قیمت ها، ارقام پایینی را ثبت کرده و برد با 

فروشنده ای است که بتواند بازار را در دست بگیرد.
 در این صورت فروشــنده ای که توانایی عرضه تناژ بالای 
فولاد را با قیمت پایین تری داشــته باشــد یکه تاز میدان 

خواهد بود...

فولادسازان در بحران

11

محدودیت انرژی کار دست فولادی ها 
داد

گزارش

هفته گذشته برای بار چندم تلاش خستگی ناپذیر اوپک پلاس را 
برای بالا بردن بهای نفت خام به چشم دیدیم و آن تمدید مجدد 
کاهش تولید نفت بود که نخستین بار در ماه اکتبر خبر آن منتشر 
شد. در تاریخ سوم ماه اوت رهبر غیررسمی سازمان اوپک یعنی 
عربستان سعودی اعلام کرد که قصد دارد سیاست کاهش یک 
میلیون بشــکه ای عرضه نفت خام در بازار جهانی را دســت کم تا 
ماه سپتامبر تمدید کند. روسیه نیز که در تلاش است هر جور شده 
با زیرآبی رفتن نفت خام خود را با قیمتی کمتر از ســایر اعضای 
اوپک پلاس در بازار به فروش برســاند، اعلام کرده اســت که 
تصمیم دارد کاهش تولید 5۰۰ هزار بشکه ای تا ماه اوت را با حجم 
3۰۰ هزار بشکه تا ماه سپتامبر تداوم ببخشد. تمدید این موارد از 
کاهش تولید را باید در چارچوب کاهش 3.66 میلیون بشــکه ای 
تولید روزانه نفت خام توســط اعضای اوپک پلاس دید که از ماه 

اکتبر سال 2۰22 به بعد همچنان برقرار است...

ا  قتصــاد
 زیر تیغ اختلالات  اینترنتی

»تدبیر تازه«در گفت وگو با یک کارشناس به بررسی آسیب های 
اقتصادی - اجتماعی اختلالات اینترنتی در کشور می پردازد
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»اخراج «؛ 
پاسخِ  چانه زنی 

کارگران!
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5 کشور آسیای مرکزی همواره نقش مهمی در راه تاریخی ابریشم، 
منطقه اورآســیا و تعاملات دو قاره کهن آســیا و اروپا داشته و یکی 
از کریدورهای حیاتی تبادلات تجاری شرق آسیا و جهان بوده اند 
و آســیای مرکزی به طور کلی به 5 کشــور قزاقستان، قرقیزستان، 
تاجیکســتان، ترکمنستان و ازبکســتان اطلاق می شود و اگرچه 
آنها از نظر قومی به عنوان کشــورهای ترک با هم مرتبط هســتند 
و تا حد زیادی سرنوشــت ژئوپلیتیکی یکســانی برای بیش از یک 

قرن داشتند.
موضوع قابل توجه این که جمهوری های شــوروی ســابق نقش 
مهمــی در ابتــکار جاده های ابریشــم جدید چیــن دارند، چرا که 
می خواهند در قالب این برنامه فراع و به لطف بودجه چین، جاده ها، 
بنادر، راه آهن و زیرساخت های خود را توسعه دهند. بر کسی پوشیده 
نیســت که این غول آســیایی که توســعه آن به مواد خام نیاز دارد، 
تاکنــون میلیاردهــا یورو برای بهره برداری از ذخایر گاز طبیعی در 
آسیای مرکزی و ایجاد خطوط ریلی که چین را از طریق منطقه به 

اروپا متصل می کند، سرمایه گذاری کرده است.
از زمان تهاجم 2۴ فوریه به اوکراین، قزاقستان و سایر کشورهای 
منطقه مرتباً خود را با فاصله گرفتن نامحسوس از متحد و همسایه 
قدرتمند خود متمایز کرده اند. بدون شــک بحران اوکراین فصل 
جدیدی را در تحولات جهانی بویژه منطقه اورآســیا موجب شــده 
اســت و رهبران 5 کشــور منطقه در امتناع خود از حمایت از تهاجم 
به اوکراین نســبتاً همگرا بوده و رویکرد یکسان داشته اند و اگرچه 
آنها ســعی کردند از هرگونه انتقادی از روســیه جلوگیری کنند ولی 
هیــچ یــک از رهبران علناً حمایت خود را از جنگ ولادیمیر پوتین 
اعلام نکردند. علاوه بر این، هیچ یک از پنج کشــور به قطعنامه 
شورای امنیت سازمان ملل در محکومیت تهاجم به اوکراین رأی 
منفی ندادند و برخی از آنها از این هم فراتر رفتند و ضمن ارســال 
کمک های بشردوســتانه به اوکراین، اعتراضات ضد جنگ و ضد 
روسیه را مجاز دانستند و اطلاعات مبهم کرملین را تصحیح کردند، 
اما اتفاقی مهم این بود که قاسم جومارت توکایف، رئیس جمهوری 
قزاقستان، پنج ماه پس از فراخواندن نیروهای روسی به قزاقستان 
به عنوان بخشی از یک معاهده، به طرز شگفت انگیزی، در حضور 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روســیه از به رســمیت شناختن 
اســتقلال به اصطلاح جمهوری های خلق دونتسک و لوهانسک 
امتناع کرد. موضوع مهم این که قزاقستان به مدت 3۰ سال سیاست 
خارجی خود را به گونه ای ساخته که خود را در شراکت انحصاری 
بــا روس هــا یا چینی ها قرار ندهد و جنگ در اوکراین این منطق را 
تأیید کرد به هر حال شریک اصلی اقتصادی این کشور اروپاست 

که در آسیای مرکزی بسیار غیرمعمول است.
با وجود تنش های ناشی از حمله به اوکراین، مسکو همچنان شریک 
کلیدی کشورهای منطقه به ویژه از نظر امنیتی است و در ژانویه سال 
گذشــته توکایف، رئیس جمهوری قزاقستان، مجبور شد نیروهای 
ســازمان پیمان امنیت جمعی را برای مقابله با ناآرامی های مدنی 
بی ســابقه ناشــی از افزایش قیمت گاز مایع فراخواند. همچنین در 
کوتاه مدت، روسیه نیروی اصلی تثبیت کننده در منطقه باقی می ماند 
این نقش به ویژه برای تاجیکستان و ترکمنستان که طولانی ترین 
مرزهای آســیای مرکزی با افغانستان به عنوان یک تهدید بزرگ 
برای امنیت این دو کشــور و کل منطقه برجســته است. همچنین 
در ســطح هویت، هویت شــوروی هنوز در این منطقه بسیار قوی 
اســت که شــروع از الفبای سیریلیک، به زبان روسی و اقلیت های 
مهم روســی اســت اما به همان اندازه که این هویت شوروی قوی 
بود و هنوز هم هســت، آســیای مرکزی ویژگی خاص خود را حتی 

در اوج دوران شوروی حفظ کرده است.
بــا همــه این حال آســیای مرکزی به یکــی از راه های دور زدن 
تحریم های غرب برای مســکو تبدیل شــده است. در سال 2۰22، 
این جمهوری ها هم تجارت با روسیه و هم واردات کالاهای غربی 
را بــه میــزان قابل توجهی افزایش دادند. بر اســاس گزارش های 
رســمی مبادلات با دو طرف تقریباً دو برابر شــدند؛ لذا غرب در 
اندیشــه مقابله بوده و بســته تحریمی جدید اتحادیه اروپا شــامل 
اقداماتی علیه کشــورهای ثالث شامل شــرکت ها از کشورهایی 
اســت که رهبران آنها در شــیان چین با یکدیگر دیدار داشتند و به 
روســیه در دور زدن این تحریم ها کمک می کنند، به ویژه آنهایی 
کــه کالاهــای ممنوعه را دوباره صادر می کنند. البته پکن در مورد 
تحریم های غرب علیه روسیه تردید داشته و در سطح سیاسی، در 
ســطح اظهارات برخی از رهبران عالی رتبه، می توان این تصور را 
ایجاد کرد که پکن از مسکو حمایت می کند. اما در عمل، کارآفرینان 
چینی اردوگاه غرب را انتخاب می کنند چرا که چین برای فناوری 
پیشــرفته به شــدت به ایالات متحده وابسته هستند و کارشناسان 
روســی تردید دارند که پکن ترجیح دهد روابط خود با واشــنگتن را 
بدتــر کنــد، با توجه بــه اینکه امروز آنها از ایده آل فاصله دارند. لذا 
اکنون می توان گفت که اقتصاد روســیه تا حدودی لطمه خورده و 
به نوعی در دریا ســرگردان اســت و چینی ها بر خلاف میل و پیش 
بینی مسکو کمک مؤثر نمی کنند، البته از طرفی شرکت های غیر 
دولتــی چینی در خرید نفــت ارزان قیمت فعال عمل کرده اند چرا 
که هزینه تولید کالاهای صادراتی برای بازارهای اروپا و آمریکا را 
کاهش می دهد. از سوی دیگر شرکت های برخی دول خلیج فارسی 
نیز از موقعیت تحریمی روسیه بهره گرفته و نفت این کشور را به 
بازارهــای اروپایی صــادرات مجدد می کنند و از این طریق درآمد 

خوبی را کسب کرده اند.

ضربه ای که مسکو خورده است

مدرن 
دیپلماسی 
تاکید می کند 
که روسیه پس 
از آغار جنگ 
اوکراین، عملاً 
با انسداد 
ژئوپلیتیکی 
قابل توجهی به 
دلیل افزایش 
تحرکات 
کشورهای 
غربی علیه 
منافع خود 
رو به رو شده 
و ایران را به 
مثابه یک 
فضای تنفس 
مهم برای خود 
ارزیابی می کند

ت
س

سیا

برای آزادی زندانیان دوتابعیتی حاضر در ایران ماه ها بود که مذاکره صورت 
می گرفت و قرار بود همه زندانیان آزاد و پول های بلوکه شــده ایران در کره 
جنوبی و عراق نیز آزاد شــود. حالا با وجود آزادی همه زندانیان و رهاســازی 
پول های بلوکه شــده، مذاکرات همچنان ادامه خواهد داشــت. به هر ترتیب 
این توافق نیز یک قدم نو و جدیدی اســت که باید از آن اســتقبال کرد.به 
هرحال بعد از سفر وزیر خارجه عمان به تهران و سفر آقای باقری به مسقط 
گفت وگوهایی که در گذشته متوقف مانده بود دوباره احیا شد و حالا با آزادی 
زندانیان، قرار است روی توافق شفاهی یا همان توافق نانوشته کار کنند تا 
قبل از انتخابات آمریکا به نتیجه مشخص دست پیدا کنند. یعنی آزادی کل 
دارایی های ایران در عراق، کنترل غنی ســازی 6۰ درصد ایران و همچنین 

افزایش فروش نفت ایران از جمله محور گفت وگوها خواهد بود.
اینکه آیا موضوعات دیگری هم در توافق نانوشته مطرح خواهد شد یا خیر، 
من فکر می کنم چیزی که در خبرها داریم همان است که گفته شد. یعنی 

رسیدن به توافق نانوشته محدود. بعید می دانم تا انتخابات آمریکا بشود کار 
بزرگی در ارتباط با مسائل هسته ای صورت بگیرد. تفاهم درباره آزادی زندانیان 
باید به عنوان یک فاکتور مثبت تلقی شده و پله پله جلو رفته و اعتمادسازی 
صورت بگیرد تا در صورت رخداد این اتفاقات، کارهای بزرگ تر و بادوام تری 
انجام دهند.البته درخصوص کشــورهای منطقه حرکات مثبتی انجام شده 
که منجر به برقراری روابط با عربســتان و امارات شــد. بنابراین اقداماتی که 
ایران انجام داد، مثبت است. کشورهای جنوبی خلیج فارس هم تا حدودی 
اقدامات مثبتی به غیر از آن بیانیه هایی که همراه با روسیه و چین صادر کردند، 
انجام دادند. سفارت عربستان در ایران هم راه اندازی شده و بنابراین اقدامات 
کشورهای منطقه مثبت است. روند نسبت به گذشته مثبت تلقی می شود.اما 
این تشنج هایی که در خلیج فارس صورت گرفته و ایران و آمریکا همدیگر 
را در توقیف کشتی ها متهم می کنند و آمریکا هم با اعزام 3 هزار نیرو به خلیج 
فارس برای تأمین امنیت تنگه هرمز و عبور و مرور کشــتی ها انجام داده، 

ممکن است اثرات منفی داشته باشد و تنش هایی به وجود بیاورد.از طرفی 
موضوع همکاری ایران با روسیه و ادعای مطرح در خصوص جنگ اوکراین 
هم تشنج ساز است. یعنی آمریکا و اروپا هم روی این مسئله حساس هستند 
و تهدیدهایی هم مطرح می کنند. ایران ادعا می کند ما به روسیه پهباد ندادیم 
اما آمریکا قبول نکرده و می گوید مدرک دارد و طبیعتاً یکی از دردســرهای 
رابطه ایران با اروپا و آمریکا وجود همکاری نظامی مشترک ایران و روسیه 
است که ممکن است با تهدیدها و فشارهایی که ایجاد می کنند، نگرانی هایی 
برای آینده وجود داشته باشد که مسئولین ایران باید حواس شان را بیشتر جمع 
کنند.به هرحال باید در نظر داشــت در توافقی که تا حدودی ایران و آمریکا 
پیش رفتند، مسئله همکاری ایران و روسیه رسیدن به توافق را با تأخیر مواجه 
کرد. حتی اروپا و آمریکا هم دیگر مذاکره نداشتند و گفت وگوها متوقف شد. با 
این وجود آمریکا بار دیگر جلو آمد و این تفاهم شکل گرفت اما در هر صورت 

غربی ها نسبت به همکاری نظامی ایران و روسیه بسیار حساس هستند.

کریدور

 شمال-جنوب؛ 

 نقطه عطف همکاری های

  راهبردی ایران

 و روسیه

»تدبیر تازه«گزارش می دهد؛

پایگاه خبری "مدرن دیپلماســی" در گزارشــی با اشاره به 
توســعه همکاریهای ایران و روســیه به ویژه پس از آغاز 
جنگ اوکراین و افزایش روندهای خصومت آمیز از سوی 
قدرت هــای غربــی علیه این دو کشــور، به طور خاص از 
اراده جدی دو طرف جهت عملیاتی سازی کریدور تجاری 
شمال-جنوب و منافع گسترده دو کشور از عملیاتی شدن 
این پروژه خبر داده است. مدرن دیپلماسی تاکید می کند که 
روسیه پس از آغار جنگ اوکراین، عملًا با انسداد ژئوپلیتیکی 
قابل توجهی به دلیل افزایش تحرکات کشــورهای غربی 
علیه منافع خود رو به رو شده و ایران را به مثابه یک فضای 
تنفس مهم برای خود ارزیابی می کند. همین مساله سبب 
شده که شاهد افزایش روابط دو طرف در ماه های اخیر و البته 
اوج گیری همکاریهای تهران-مسکو جهت اجرایی کردن 
پروژه کریدور ارتباطی شمال-جنوب باشیم. کریدوری که 
علی رغم وجود موانع فراوان در مســیر تحقق آن، حامل 

منافع گسترده ای برای ایران و روسیه است.
به گزارش »نقش اقتصاد«، پایگاه خبری مدرن دیپلماسی 
در گزارش خود می نویســد: »ایران و روسیه همکاریهای 
گسترده ای را با یکدیگر، جهت ایجاد یک کانال تجاری که 
از طریق آن هر دو کشور می توانند به نحو موثری اقدام به 
دور زدن تحریم های غرب علیه خود کنند، تعریف کرده اند. 
طول این کریدور جدید تجاری که 3 هزار کیلومتر تخمین 
زده می شود از اقیانوس هند تا اروپای شرقی خواهد بود و 
هر دو کشور سرمایه گذاری قابل توجهی را در حوزه های 
راهســازی، دریانوردی، و زیرساخت های راه آهن، جهت 
تحقق این پروژه در دستورکار خود قرار داده اند. هدف اصلی 
این پروژه توسعه دسترسی روسیه به بازارهای کشورها و 
مناطقی نظیر ایران، هند، آســیا، و خاورمیانه است. انتظار 
می رود که شبکه های ریلی، رودخانه ای و دریایی به بنادر 
مهم ایران در ساحل دریای خزر و در نهایت اقیانوس هند، 
توسعه پیدا کنند. هم ایران و هم روسیه، اهداف و انگیزه های 
مختلفی از توسعه میسر تجاری مذکور دارند. در ابتدا باید 
گفت که هر دو کشــور با تحریم های گسترده ای از جانب 
جهان غرب رو به رو هســتند که این مساله تاثیرات منفی 
را بر اقتصاد آن ها داشــته اســت. تحریم هایی که به دلیل 
جنگ اوکراین و پیشرفت ها در حوزه اتمی، علیه روسیه و 

ایران تحمیل شده اند.
به گزارش »نقش اقتصاد«، در این راستا، ایران بارها از عزم 
جدی خود جهت تقویت روندهای مرتبط با اتخاذ سیاست 
نگاه به شــرق در سیاست خارجی اش خبر داده و روس ها 

نیز از تقویت پیوندهای خود با کشــورهای همســایه و به 
طور کلی قاره آسیا سخن گفته و می گویند. دولت روسیه 
در پروژه مذکور اقدام به تخصیص 1.6 میلیارد یورو جهت 
توسعه راه آهن و مسیرهای ریلی کرده است. تخمین زده 
می شــود که این پروژه ۴۸ ماه زمان بگیرد تا کامل شــود. 
شــهرهای مسکو و تهران در زمینه های طراحی، توسعه 
و تقویــت ظرفیت هــای مختلف در قالب عرضه کالاها و 
خدمات مشترک با یکدیگر توافق کرده اند. کریدور تجاری 
شمال-جنوب به مثابه یک نقطه ارتباطی و پیوند کلیدی 
میان روسیه و ملت های مستقر در حاشیه دریای خزر، خلیج 
فارس، و کشورهای جنوب، مرکز و جنوب شرق آسیا، ایفای 
نقش می کند. کریدور غربی که دربرگیرنده روسیه، ایران، 
و جمهوری آذربایجان می شود، از ناپیوستگی جغرافیایی 
162 کیلومتری میان شــهرهای رشت و آستارا برخوردار 
بود. ایران و روســیه از محرک های مختلفی جهت ایجاد 
یــک کریدور تجاری که از شــرق اروپــا تا اقیانوس هند 
تداوم پیدا می کند، برخوردار هستند. اولًا، هر دو کشور به 
دنبال ایجاد زنجیره های تدارکاتی اقتصادی هســتند که 
در مقابل تحریم های غرب ایمن باشند. در ای فضا، اینکه 
یک کریدور تجاری مهم میان دو طرف ایجاد شود تا حد 
زیادی سبب می شود تا ایران و روسیه، حاکمیت سیاسی و 
اقتصادی خود را حفظ کنند. دوم اینکه هر دو کشور به دنبال 
متنوع سازی بازارهای در دسترس خود و افزایش سطح و 
میزان تجارتشان با کشورهای آسیایی نظیر چین، هند، و 
منطقه خاورمیانه هستند. مسیر تجاری جدید که ایران و 
روسیه برنامه ریزیهای گسترده ای را برای آن دارند، تا حد 
زیادی هزینه های حمل و نقل از مسیرهای تجاری مرسوم 
و رایج را نیز برای تهران و مسکو کاهش می دهد. مساله ای 
که با صرفه جویی در زمان نیز همراه است. در عین حال، 
هم ایران و هم روسیه با فرصت های تازه ای جهت صادرات 
انرژی، تولیدات کشــاورزی، و کالاهای تولیدی خود به 
کشورهایآاسیایی و واردات فناوری، کالاهای مصرفی، و 
جذب سرمایه گذاری از سوی دیگران به اقتصاد خود، رو 
به رو خواهند شــد. در نهایت ســوم اینکه هم ایران و هم 
روســیه، به دنبل تقویت شــراکتِ راهبردی خود و توسعه 
نفوذ منطقه ایشــان هستند. آن ها دیدگاه های مشترکی را 
در مخالفت با آمریکا و نظم بین المللی غربی دارند و قویاً 
از چندجانبه گرایب در محیط بین المللی حمایت می کنند. 
آن ها همچنین در حوزه مسائلی نظیر بحران سوریه، مقابله 
با تروریسم و افراط گرایی و ایجاد ثبات در افغانستان نیز نفع 

مشترک دارند. از چشم انداز اقتصادی، تغییر رویکردهای 
روســیه تا حد زیادی ناشــی از نیازهای جدیدِ آن اســت. 
روس ها به دنبال تقویت پیوندهای خود با بازیگران شرقی 
نظیر چین هستند تا بتوانند با تلاش های گسترده جهان 
غرب با محوریت منزوی سازی مسکو مقابله کنند. روسیه 
و ایران به این جمع بندی رسیده اند که ایجاد یک کریدور 
زمینیِ تجاری با مدیریت دو کشــور با چالش های جدی 
و بیشــتری برای قدرت های غربی جهت نظارت و رصد 
آن، در قیاس با کریدورهای دریایی همراه است. متعاقباً، 
یکچنین کریدوری فرصت های تجاری منحصر به فردی 
را در اختیار تهران و مســکو قرار می دهد که هیچکدام از 
دو طرف نمی توانند نسبت به آن بی تفاوت باشند. در عین 
حال باید توجه داشت که ایران، چین و روسیه قویاً سعی 
در به چالش کشیدم هنجارها و قواعد مطلوب جهان غرب 
دارند و در این رابطه نیز ایجاد کریدورها و مسیرهای تجاری 
جدید، از معانی خاصی برای آن ها برخوردار هستند. ایران 
نیز از منظر راهبردی با همراهی های چین و روسیه تا حد 
زیادی از شــدت فشــارهای غرب علیه خود مخصوصاً با 
محوریت مساله اتمی اش می کاهد. ایران سعی دارد تا جای 
ممکن در همکاری با قدرت های شــرقی اقدام به توسعه 
کریدورهای جدید تجاری کند و خود را از فشاها و اعمال 
نفوذهای منفی غرب مصون نگه دارد. در عین حال، تهران 
نگاهی ویژه به توسعه زیرساخت های اقتصادی در خاک 
خود نیز دارد و بر آن اســت که موقعیت ارتباطی اش را در 
قاره آسیا تا جای ممکن تقویت کند. البته که چین و روسیه 
نیز با توجه به موقعیت جغرافیایی قابل توجه ایران به خوبی 
می دانند که این کشور می تواند نقشی محوری را در ایجاد 
کریدورهای و مسیرهای تجاری جدید بر پایه مسیرهای 
دریاییِ تازه بازی کند. البته که در ســال های اخیر توسعه 
همکاریهای نظامی میان ایران، چین و روسیه نیز مزید بر 
علت شــده و می تواند به مثابه یکی از محرک های اصلی 
آنها جهت توسعه کریدورهای تجاری جدید، ایفای نقش 
کند. از چشم انداز ژئوپلیتیکی نیز، کریدور شمال-جنوب 
به واســطه اســتقلال خود از حوزه نفوذ کشورهای غربی، 
از اهمیت زیادی هم برای روســیه و هم ایران برخوردار 
است. مثلث ایران، چین و روسیه و اتحاد میان این دسته 
از کشورها، حامل پالس های هشداردهنده ای برای منافع 
جهان غرب در خاورمیانه، آســیا، و آســیای مرکزی است 
و از ایــن رو، یــک محور خطرنــاک را علیه جهان غرب 
نویــد می دهــد. یکچنین تحولاتی، نظم غربی کنونی در 

جهان و چهارچوب های آن را به چالش می کشند. اضافه 
بر این ها، اســتقرار کریدور شمال-جنوب، نقش مهمی را 
در افزایش مبادرات تجاری ایران و روسیه خواهد داشت. 
توجه داشته باشیم که در شرایط کنونی، روسیه تا حد زیادی 
ایران را به مثابه بخشــی جدایی ناپذیر از چشــم اندازهای 
ژئوپلیتیکی خود در نظر می گیرد. به همین منوال، غرب به 
خوبی می داند که هر اقدامِ خصومت آمیز آن علیه ایران، 
با واکنش های منفی از سوی روسیه نیز مواجه خواهد شد 
و اهــداف راهبــردی آن را هم با چالش رو به رو می کند. با 
این همه، توجه به این مســاله نیز مهم اســت که کریدور 
تجاری مد نظر ایران و روسیه، از برخی مناطق در خاورمیانه، 
قفقاز و آسیا مرکزی عبور می کند که با چالش هایی نظیر 
تنش های امنیتی، اختلافات عقیدتی و دیگر موانع رو به 
رو هســتند. در این فضا، مسیر تجاری مذکور می تواند به 
مثابه هدفی از سوی طرف های متخاصمی در نظر گرفته 
شود که اساساً کریدور تجاری شمال-جنوب را تهدیدی 
جــدی علیــه منافع خود می بینند و مایل به ضربه زدن به 
منافع ایران و روسیه هستند. در عین حال باید توجه داشته 
باشــیم که دیگر کریدورهای تجاری نیز در منطقه وجود 
دارند که آســیا و اروپا را به هم متصل می کنند و مثلًا با 
مدیریت چین، ترکیه، و هند همراه هستند. کریدورهایی که 
هر کدام به نوبه خود می توانند از جذابیت کریدور تجاری 
شمال-جنوبِ ایران و روسیه بکاهند. البته که این کریدور 
تجاری از سوی اروپا، آمریکا و تشکیلات ناتو نیز به عنوان 
یک کریدور تهدیدآمیز نگریسته می شود و همین مساله 
عملًا می تواند این دسته از بازیگران را وادار کند تا تحریم ها 
و حتــی اقدامــات خرابکارانه ای را علیه کریدور مذکور در 
دستورکار قرار دهند. مسائلی که همه و همه از معادله ای 
پیچیده در قالب کریدور تجاری شــمال-جنوب که مورد 
حمایت ایران و روسیه است، حکایت دارند. با این همه، در 
مقام جمع بندی می توان گفت که توسعه کریدور شمال-
جنوب، یک پیشرفت قابل توجه را هم برای روسیه و هم 
ایران نوید می دهد. دلیل آن هم مشخص است: زیرا این 
کریدور تجاری مسیر تازه ای را پیش روی ایران و روسیه 
قرار می دهد تا تحریم های غرب را دور بزنند و اقتصادهای 
خود را تقویت کنند. اضافه بر این ها، کریدور شمال-جنوب 
به ایران و روســیه کمک می کند تا روابط دفاعی-نظامی 
و اقتصادی خود را نیز توســعه بخشند و نقطه عطف های 

قابل توجهی را در پیوندهای راهبردیشان رقم بزنند.«
منبع: پایگاه خبری "مدرن دیپلماسی" ��

دیدگاه

گروه سیاسی: جنس تحولات قفقاز بویژه تحولاتی که از سال 2۰1۸ شروع شد و با 
جنگ قراباغ 2۰2۰ تشدید شد، چگونه است؟ این مهمترین سوالی است که پاسخ 
به آن می تواند بســیاری از ابهامات در خصوص فرایندهای کنونی ضد ایرانی در 
قفقاز را پاسخ دهد. جنگ دوم قراباغ که در سال 2۰2۰ به آغاز شد پوششی برای 
اجرای تکانه تاریخی ضد ایرانی چهارم در قفقاز است. در کانون اهداف محوری 
این تکانه، اجرای دالان تورانی به منظور ایجاد ضربات ژئوپلیتیکی، ژئواکونومیکی 
و ژئوکالچرال به ایران، روسیه و چین قراردارد. به گفته برخی از کارشناسان این 
تکانه در کنار اهداف محوری ایران زدایی و شــیعه ســتیزی در قفقاز، اهدافی در 
چهار حوزه گســترش ناتو، ترویج پان تورانیســم، تغییر معادلات انرژی و مباحث 
ترانزیتی علیه ایران، روسیه و چین پیگیری می کند. طی دو قرن اخیر سه تکانه 
تاریخی علیه ایران در قفقاز توســط قدرتهای بزرگ اجرا شــده است که صدمات 
جبران ناپذیری به ایران وارد ساخته است. به اعتقاد برخی ناظران تحولات جاری 
قفقاز، تلاش سازماندهی شده برای اجرای تکانه تاریخی ضدایرانی چهارم است.
احمد کاظمی پژوهشــگر حقوق بین الملل و اورآســیا در همین راستا در گفتگویی 
با خبرآنلاین گفت: جنس تحولات جاری قفقاز از نوع تکانه های تاریخی است. 

مهم ترین ویژگی این تکانه ها این اســت که تبعات و نتایج آنها تنها به آن دوره 
محدود نمی شــود. بلکه تکانه های تاریخی پیامدهای 1۰۰ ســاله یا بیشتر از خود 
برجا می گذارند. ما در 2۰۰ سال گذشته با سه تکانه تاریخی در قفقاز مواجه بودیم.

اولین تکانه تاریخی همان قراردادهای گلستان و ترکمنستان بود که در آن ده ها 
هزار ایرانی شهید شدند و علی رغم مجاهدت های ایرانی ها، قفقاز عزیز از مام وطن 
جدا شد. این اولین تکانه تاریخی بود که مهم ترین ویژگی آن بحث ژئوپلیتیکی 
بود. اگر چه پیامدهای فرهنگی و سیاسی هم داشت.دومین تکانه تاریخی به سال 
1۹1۸ برمی گردد که مساواتیان وابسته به ترکیه عثمانی یعنی محمدامین رسول 
زاده با سرقت نام تاریخی آذربایجان آن را با اسم آران عوض کرد و یک جمهوری 
در آنجا از 1۹1۸ تا 1۹2۰ با حمایت عثمانی ها تشکیل داد. همان زمان شیخ محمد 
خیابانی در تبریز در اعتراض به ســرقت نام آذربایجان، نام آن را به آزادســتان در 
تبریز تغییر می دهد. ویژگی این تکانه دوم که تبعاتش وجود دارد، بحث های ژئو 
کالچرال و ژئوپلیتیکی بوده.در تکانه سوم که در جنگ جهانی دوم و همزمان با 
اشغال شمال ایران توسط روس ها و جنوب ایران توسط انگلیسی ها رخ می دهد، 
شــاهد بودیم که فرقه دموکرات آذربایجان به رهبری پیشــه وری توسط استالین 

و میرجعفرباقروف پایه گذاری می شود. در این تکانه سوم که شامل جدایی طلبی 
به نفع شــوروی اســت، شاهد بودیم نام اذربایجان که قبلًا به سرقت رفته شامل 
دو جعل می شــود. یک جعل اذربایجان جنوبی و جعل دوم اذربایجان شــمالی که 
توسط اداره تبلیغات سیاسی ارتش سیاسی ارتش سرخ در روزنامه وطن یولوندا. در 
این تکانه هم پیامدهای ژئوپلیتیکی و ژئوکالچرال ایجاد می شود که سعی می کند 
بحث تجزیه را به سمت شمال غرب ایران بیاورد.در حال حاضر تحولاتی که آن 
را در قالب دالان موهوم تورانی می بینیم، از نوع تکانه چهارم است. این یعنی یک 
کلمه رمز از سوی انگلستان به منظور تجزیه ایران که باکو و انکارا نقش کارگزاری 
را برای آن ایفا می کنند. این تکانه برخلاف تکانه های گذشته، همه پیامدها را یک 
جا با هم دارد. هم صدمات متعددی بر مبحث انرژی و ترانزیت می تواند به ایران 
و روسیه و چین وارد کند و هم از نظر فرهنگی و تمدنی و مذهبی آسیب می زند. 
با توجه به این که بحث تجزیه ارمنستان و دامن زدن به مباحث تجزیه طلبی در 
منطقه عنوان می شود، این تکانه واجد ویژگی های ژئوپلیتیکی هست. به همین 
خاطر اســت که ایرانی ها باید به آن حســاس باشــند. ما در این تکانه هم با ایران 

زدایی، اسلام ستیزی و شیعه ستیزی در قفقاز مواجه هستیم.

تکانه های تاریخی در قفقاز

 علی بمان اقبالی زارچ
دیپلمات و کارشناس 

ارشد یورآسیا

توافق نانوشته!

عبدالرضا فرجی راد
تحلیل گر مسائل 

بین الملل

یادداشت

سامان سفالگر
روزنامه نگار

یادداشت

پروژه دالان موهوم تورانی چیست؟
مهسا مژدهی
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 324

ین روزها اعداد 
و ارقام عجیب 

و نجومی از 
گردش مالی 
فیلترشکن 

شنیده 
می شود. برخی 

گزارش ها 
حاکی از آن 

است که 
ایران حدود 
۷0 میلیون 

کاربر اینترنت 
دارد و در این 

بین، حدود 
48 میلیون 
نفر، کاربر 
شبکه های 
اجتماعی 

هستند

گروه اقتصادی: چند سالی است که تولید و عرضه پوشاک داخلی 
منقش به برندهای خارجی در صنعت پوشاک ایران رونق گرفته 
و وزارت صمت نیز طی ســالهای گذشــته صرفاً وعده برخورد و 

نظارت در این حوزه را داده است.
»برندمداری خارجی« چالشــی اســت کــه در ایران بنا به 
دلایلــی همچون نامرغوب بودن کیفیت بعضی از کالاهای 
ساخت داخل، پایین بودن تکنولوژی ساخت نسبت به موارد 
مشــابه خارجی، عدم فرهنگ سازی، عدم تبلیغات مناسب، 
ناهماهنگی قیمت و قدرت خرید مردم و … اپیدمی شــده 
است؛ به شکلی که در سطح جامعه اینگونه القا شده که جنس 
ایرانی بی کیفیت و جنس خارجی با کیفیت است. مردم از بازار 
کالاهای برقی و لوازم خانگی تا بازار محصولات خوراکی و 

پوشاک به دنبال تولیدات خارجی می گردند.
ایــن فرهنگ خارجی پســندی به قــدری در فرهنگ جامعه 
ایرانی رســوخ کرده که تولیدکنندگان ایرانی طبق یک رســم 
قدیمــی کالاهای تولیدی خود را با برند خارجی می فروشــند. 
طبق اظهارات متولیان حوزه پوشــاک عمده کالاهای خارجی 
در بازار، در واقع کالای ایرانی هســتند که برند خارجی دارند و 
تولیدکننده سعی دارد از این طریق محصولات خود را در تعداد 

و قیمت مناسب به فروش برساند.
آنطور که وزارت صمت نیز می گوید سال ۹6 مجوزی به بعضی 
از مجموعه ها برای واردات پوشاک اعطا شد و در سال های بعد 
کــه به دلیل محدودیت هــای ارزی به طور کل جلوی واردات 

گرفته شد و هیچ مجوزی اعطا نشد.
نکته جالب آنکه بر اساس ادعای شرکت ها برندهایی که از قبل 
مجوز گرفته بودند در حال حاضر تولید داخل انجام می دهند و 
کالاهای آنها وارداتی نیســت. در واقع این واحدها به اســم برند 

خارجی کالا می فروشند.
مارک های برچسبی ��

همانطور که اشــاره شــد در کنار پوشاک قاچاق، اغلب پوشاک 
خارجــی در بــازار یا محصول ایرانی منقش به برند خارجی و یا 

محصول تقلبی خارجی هستند.
گشــت و گذاری در بازار نیز صحت و ســقم این ماجرا را نشان 
می دهد؛ بررســی ها حکایت از آن دارد که سالهاســت مارک و 
برچســب برندهای خارجی به وفور در بازارهای مختلف وجود 
دارد و در دسترس است. تولیدکنندگان به راحتی این برچسب ها 
را می خرند و روی کالای تولید شده در کارگاه خود می چسبانند 

و به نام برند خارجی با قیمت های غیرواقعی عرضه می کنند.
در ایــن بخــش از بــازار، لیبل و مارک برندهــای گوناگون در 
قالب هــای مختلف ماننــد چرمی، فلزی، پارچه ای و… وجود 
دارد و با توجه به اینکه در کشور ما ۷۰ درصد کالاهای پوشاک 
در کارگاه های زیرپله ای و به صورت بی هویت تولید می شوند، 
بنابراین اغلب مارک فروشان از قبل سفارش گرفته و مارک مد 

نظر تولیدکننده را تهیه می کنند.
چرا در برندسازی موفق نیستیم؟ ��

بــر اســاس آمار وزارت صمــت، در حال حاضر در حوزه صنعت 
پوشاک حداقل 1۰۰ هزار واحد صنفی تولیدی ثبت شده که این 
آمار به غیر از مجموعه واحدهای مشاغل خانگی و مزون هایی 
است که توسط وزارت ارشاد دارای مجوز هستند. حداقل 2۸۰ 
هزار واحد صنفی توزیعی نیز در حوزه پوشاک فعال است که این 
آمار نیز به غیر از فروشــگاه های فعال در حوزه فضای مجازی 
و بعضــاً بدون مجوز اســت.همچنین یــک هزار واحد صنعتی 
تولیدی در حوزه پوشــاک در کشــور فعال اســت. در این تعداد 
واحد صنعتی- تولیدی به علاوه 1۰۰ هزار واحد صنفی-تولیدی 
مابین ۷۰۰ هزار تا یک میلیون نفر اشتغال دارند که با احتساب 
اشــتغال در حوزه توزیع، حدود دو تا 2.5 میلیون نفر )آمار ثبت 
شده رسمی واحدهای رسمی( در صنعت پوشاک کشور مشغول 
به کار هســتند.طبق این آمار، ظرفیت به نســبت خوبی برای 
برندسازی پوشاک در کشور وجود دارد و البته چند برند داخلی 
هم تاکنون توانسته اند موفقیت نسبی را در بازار کسب کنند اما 
وضعیت به صورت کلان مطلوب نیست.از سویی فعالان صنعت 
پوشاک با چسباندن برند خارجی روی پوشاک داخلی می توانند 
با قیمت بالاتر از قیمت نهایی کالای خود را بفروشــند چراکه 
قیمت پوشاک به طور معمول در بازار بالا است و اگر قرار باشد 
که مارک های معروف دنیا را هم یدک بکشد، حتماً باید قیمتی 
سه تا چهار برابر حد معمول برای آن از سوی متقاضی پرداخت 
شــود.از ســویی دیگر نیز شرکت بدون اینکه زحمات مربوط به 
فرایند برندســازی و… را طی کند به راحتی کالاهای خود را 
حال با هر کیفیت و ظاهری به نام برند خارجی می فروشــد. در 
هر حال این وضعیت تولید با هر نیتی که باشد به ضرر مصرف 
کننده تمام می شــود.وزارت صمت ســال گذشته وعده داد که 
نحوه نظارت و تعامل با تولیدکنندگان ایرانی که کالا را با برند 
خارجی می فروشــند، تغییر داده و وضعیت آنها را تعیین تکلیف 

می کند اما تاکنون خبری در این بخش منعکس نشده است.

چرا در برندسازی موفق نیستیم؟
برنــدهای تقـلـبی گـران!

از چند منظر می توان به موضوع آزادسازی منابع بلوکه شده ایران در کره 
جنوبی نگریست؛ اگر نگاه کوتاه مدت داشته باشیم به هر حال هر بخشی 
از منابع و ثروت بلوکه شــده کشــور برگردد و استفاده شود اتفاق مثبتی 
اســت ولی اگر دید بزرگ تری داشــته باشیم که تصویر هزینه- منفعت 

است، فقط نباید به عدد نگاه کرد.
پولی که گرفته ایم از مدت ها قبل طلب ما بوده که باید بررسی شود به چه 
دلایلی این پول را نگرفته ایم؛ بحث تحریم ها یک موضوع است و بحث 
دیگر اینکه در جریان تحریم ها مذاکراتی انجام شده بود اما نتوانسته بود 
منجر به آزادســازی اموال بلوکه شــود.بحث دیگری که وجود دارد این 
است که به علت تفاوت نرخ تسعیر واحد پول کشور کره به دلار آمریکا به 
گفته رئیس کل بانک مرکزی یک میلیارد دلار پریده است؛ همچنین ما 
بابت آزادسازی این پول به صورت مستقیم و غیرمستقیم چه هزینه هایی 
می دهیم یک بحث دیگر است و نکته دیگر نحوه آزادسازی پول بلوکه 

شده و ارسال پول به کشور ثالث است.
به هرحال اینکه با آزادسازی منابع بلوکه شده ایران در کره جنوبی دست 
دولت برای تأمین ارز صنایع و بخش تولید بازتر خواهد شد از نظر تئوری 
این سخن درست است زیرا اگر با دید کوتاه مدت بنگریم مبنی بر اینکه 
یک کاسه ای داریم که حال قرار است 6 میلیارد دلار منابع به این کاسه 
ریخته شود طبیعتاً می تواند به خروجی ها کمک کند اما باز نگاه کنید که 
این کاســه ای که از ســال 13۹۷ درست شده تا به امروز با سیاست های 
اشتباه ارزی که بخش اعظم آن مربوط به عملکرد دولت و بانک مرکزی 

می شود، حجم این کاسه کوچک شده است.
 در واقع بسیاری از خریدهای مجاز کشور زمان زیادی معطل می شوند 
تا ارز بگیرند. در صورتی که اگر ورودی این کاسه ما بیشتر بود که توانش 
را هم داشتیم طبیعتاً امروز با این مشکلات مواجه نبودیم. نرخ ارز از سال 
۹۷ به این سو 15 برابر شده است، بنابراین ارزش و مقدار صادرات کشور 

باید یک رشد قابل توجهی می کرد اما این اتفاق نیفتاده است؛ همچنین 
در بسیاری از بخش ها به ویژه بخش هایی که خصوصی هستند شاهد 
عدم رشد و بعضاً کاهش هستیم. رشد صنعتی بیشتر مربوط به مواد خام 
و مواد خدادادی مثل فلزات و… است.همچنین دو اتفاق دیگر در این 
ســال ها افتاد؛ تقاضای واقعی برای ارز از ســوی بانک مرکزی و دولت 
با محدودیت و ممنوعیت ثبت ســفارش ها ســرکوب شد. اتفاق دوم نیز 
مربوط به عملکرد دولت ها می شود که باعث افزایش تقاضای کاذب ارز 
شــده اســت. مردم ارزی را می خرند که نیازی به آن ندارند. صادرات به 
علت مشــکلات تعهد ارزی و تنگ نظری بانک مرکزی دچار مشــکل 
شــده اســت؛ در واقع یا رشد نکرده یا حتی در بعضی از بخش ها کوچک 
شده است.جذب 6 میلیارد دلار خوب است اما ما می توانستیم در شرایط 
تعادلی بهتری باشــیم اگر قیمت ارز تک نرخی بود و عرضه و تقاضا به 

صورت مصنوعی بهم نمی خورد.

چرخه 
عظیم  مالی 
فیلترشکن  ها

یک نماینده مجلس از  اعداد و ارقام 
 نجومی در حوزه فیلترشکن ها
 پرده برداشت

گروه اقتصادی: دور زدن فیلترینگ چقدر برای شهروندان 
آب می خــورد؟ ایــن روزها اعــداد و ارقام عجیب و 
نجومی از گردش مالی فیلترشــکن شنیده می شود. 
برخی گزارش ها حاکی از آن اســت که ایران حدود 
۷۰ میلیــون کاربر اینترنــت دارد و در این بین، حدود 
۴۸ میلیون نفر، کاربر شبکه های اجتماعی هستند. به 
عبارت بهتر، ۴۸ میلیون کاربر اینترنت در ایران، روزانه 
برای دسترســی به شــبکه های مورد استفاده شان به 
فیلترشکن احتیاج دارند. این در شرایطی است که در 
حال حاضر آمار دقیقی از سهم فیلترشکن های پولی 
وجود ندارد، اما جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس 
اعتقاد دارد که فیلترینگ باعث شــده که یک چرخه 
مالی عظیمی در حوزه فیلترشکن ها اتفاق بیفتد. وی 
در کافه خبــر خبرگزاری خبرآنلاین در این خصوص 
به یک نظرســنجی اشاره کرد و گفت: واقعاً یک بازار 
پرســودی ایجاد شــده است؛ شما باید در به در دنبال 
یک جایی بگردید که فیلترشکن مطمئن روی گوشی 
موبایل شــما نصب کند. تازه ای کاش فیلترشکن ها 
درست کار می کرد. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح 
گفت وگوی خبرآنلاین با جلال رشیدی کوچی است.

در حال حاضر اعداد و ارقام وحشتناکی از گردش  ��
مالی فیلترشکن ها شنیده می شود؛ اعداد چند هزار 
میلیارد تومانی که تنها برای خرید فیلترشــکن از 
جیب شــهروندان هزینه می شــود. این در حالی 
است که آمار دقیقی از سهم فیلترشکن های پولی 
وجود ندارد. شــما اطلاعاتی درباره گردش مالی 
فیلترشکن ها دارید؛ در یک دوره ای از گردش ۴۰، 
۵۰ هزار میلیارد تومانی فیلترشکن ها گفته بودید؟

ببینیــد، مــن یک مصاحبه ای کرده بودم و گفته بودم 
فردی گفته اســت که گردش مالی اش بین ۴۰ تا 5۰ 
هــزار میلیــارد تومان اســت و من نقل قول از آن فرد 
کــرده بــودم. ولی به نظر مــن، این عدد خیلی دور از 
ذهن نیست. چرا؟ دلیل آن هم این است که من یک 
نظرسنجی در صفحه اینستاگرامم گذاشتم که تقریباً 
3۰ هزار نفر در این نظرسنجی شرکت کردند. در آن 
زمان، صفحه من ۷۰ هزار دنبال کننده داشت. تقریباً 
۸5 درصد افراد گفتند ما ماهانه بالای 1۰۰ هزار تومان 

فیلترشکن می خریم.
حــالا من آمار مقایســه ای می دهــم و احتمالات را 
دخیــل می کنــم. وقتی در صفحه ای که ۷۰ هزار نفر 
دنبال کننده دارد و 3۰ هزار نفر در نظرسنجی شرکت 
می کنند و ۸5 درصد می گویند ماهانه بالای 1۰۰ هزار 

تومان فیلترشــکن می خرم، شــما می توانید این عدد 
را با ضریب بالاتری به کل جامعه بســط دهید. پس 
گردش مالی در خرید و فروش فیلترشــکن در کشور 
ما خیلی بالاست. در کنار این ها، هزینه های جانبی نیز 
بالا می رود. یعنی این که شــما وقتی فیلترشکن روی 
گوشی ات نصب می کنی، مصرف اینترنت تان زیادتر 
از حد معمول می شــود؛ بعضی ها می گویند دو برابر و 
گروهی هم می گویند سه برابر. در واقع یک بسته 1۰ 
گیگابایتی را به جای این که یک ماه مصرف کنید، 15 

روزه مصرف می کنید.
آمــاری داریــد از این که بــا فیلترینگ، درآمد  ��

اپراتورها تاکنون چقدر بالا رفته است؟
خیر، اطلاعی در این زمینه ندارم. به هرحال فیلترینگ 
باعــث شــده که یک چرخه مالــی عظیمی در حوزه 
فیلترشــکن ها اتفــاق بیفتد. ببینیــد، واقعاً یک بازار 
پرســودی ایجاد شــده است. شما در حال حاضر در به 
در دنبال یک جایی می گردید که فیلترشکن مطمئن 
روی گوشی موبایل شما نصب کند. بعد هم ای کاش 
فیلترشــکن ها درســت کار می کرد. پس این گردش 
مالی وجود دارد و هیچ کســی هم نمی تواند آن را رد 
کند. حالا شاید روی اعداد بحث شود، اما باز هم من 
اعتقاد دارم گردش مالی فیلترشکن ها سنگین است.

درباره طرح صیانت توضیح دهید؛ در چه مرحله ای  ��
است؟ آیا این طرح در حال اجرایی شدن است؟

آنچــه کــه به عنوان طرح صیانت توســط عده ای از 
همکاران ما در مجلس مطرح شــد، در حال حاضر نه 
وجود خارجی دارد و نه در دســتور کار مجلس اســت و 
نه به قانون تبدیل شد. بنابراین طرح صیانت به عنوان 
یک طرح مثل لایحه در دســتور کار مجلس نیست. 
هر کســی این را بگوید، دارد حرف نادرســتی می زند. 
اما بعد از اتفاقاتی که در کشور افتاد، با تصمیم شورای 
عالی امنیت ملی، قرار بر این شد که تا آرام شدن فضا، 
شبکه اینستاگرام و واتس آپ بسته باشد. من این را از 
رییس جمهور نقل می کنم. رییس جمهور قول داد بعد 

از این که فضا آرام شد، شبکه ها را باز کنند.
در حال حاضر آنچه که اتفاق افتاده، این اســت. فیلتر 
کردن شبکه های خارجی، جزئی از طرح صیانت بود؛ 
نــه همــه طرح صیانت. پس الان طرح صیانت وجود 

خارجی در مجلس ندارد.
یکی از انتقادات شما، به ممنوعیت واردات آیفون  ��

بوده است.
در رابطه با آیفون، استدلالی که وجود دارد، این است 

کــه برند آمریکایی لوکس اســت. چرا من با واردات 
آیفون موافق هســتم، به این دلیل اســت که وقتی 
آیفــون را از بازار خارج می کنید، عملًا یک انحصاری 
برای گوشی های هم تراز آیفون ایجاد می کنید و اجازه 

انحصار را به آنها می دهید.
من اعتقاد داشتم که با خارج کردن آیفون از بازار، یک 
انحصاری را ایجاد می کنیم و یک رقابتی را در بازار به 
نفع یک برند دیگر از بین می بریم. یک سوالی را هم 
مطرح کردم و دنبال جواب آن هســتم و حتماً جواب 
آن را پیدا خواهم کرد. ببینید، هر کســی که گوشــی 
تلفن همراه در کشور وارد می کند، مشخص است که 
چه تعداد گوشی و چه برندی آورده است. من این را از 
وزیر ارتباطات سؤال پرسیدم و سؤال هم می پرسم که 
لیست کسانی که آیفون را دو هفته قبل از این که آیفون 
1۴ ممنوع شود، چند برابر حالت نرمال وارد کردند، به ما 
بدهند. ما ببینیم چه کسانی با علم به این که قرار است 
آیفون 1۴ ممنوع شود، رفتند چند برابر گذشته آیفون 
13 آوردند. شــما می دانید که وقتی آیفون 1۴ ممنوع 
شد، قیمت آیفون 13 دو برابر شد. من این موضوع را 
پیگیــری می کنم تا ببینیم این اتفاق افتاده یا خیر که 

البته به نظرم حتماً این اتفاق افتاده است.
نگاه بعدی من این است که چرا زمانی که رفتیم آیفون 
را آوردیــم، یعنی واردکنندگان ما آیفون 1۴ را آوردند، 
واردات این گوشــی ممنوع شــد!؟ چرا قبل از آن، به 
آنها نگفتیم این گوشی را نیاورید؟ این آسیب جدی به 
افرادی زد که روی این گوشی هزینه کرده بودند. من 
با بعضی از آنها صحبت می کردم و خیلی ناراحت بودند 
که سرمایه شان از بین رفته است. حرفشان هم درست 
اســت. اگر قرار بود این گوشــی را ممنوع اعلام کنیم، 
باید قبل از این که واردات آن انجام شود، ممنوع کنیم.
یکی از استدلال ها درباره واردات آیفون این است که 
کالای لوکس آمریکایی اســت و نباید به ارز بدهیم. 
اولًا این که برای واردات آیفون، ارز دولتی تخصیص 
داده نمی شود، ولی برای واردات سامسونگ این اتفاق 
می افتد. آن وقت کره ســال ها پول ما را بلوکه کرد و 
حاضر نشد پس از مذاکرات طولانی تن به بازپس دادن 
این پول بدهد. از ســوی دیگر، از همه این ها مهم تر 
این که این تکنولوژی و گردش مالی که اتفاق می افتد، 

دست چه کسانی پشت پرده است.
مجلس و دولت در حال حاضر همســو هستند.  ��

خیلی ها معتقد بودند با یکدســت شدن حاکمیت، 
خیلی از مشکلات حل می شود، اما در این دو سال 

عمق خیلی از مشــکلات افزایش پیدا کرد. علت 
را چه می دانید؟

همین یکدست شدن هست. ببینید، الان این موضوع 
بیشتر نمود پیدا کرده یا بعد از این اتفاقات، مشخص 
شــد کــه اصلاح طلــب و اصولگرا، چپ و راســت، 
ماهیت وجودی شــان در قالب جمهوری اســلامی 
تعریف می شــود. پس ما اگر اختلافی داریم، اختلاف 
درون حاکمیتی اســت. نگاه من در همین راستا است. 
این که ما یکدیگر را تکفیر کنیم، کار کاملًا اشتباهی 
اســت. شــاید نگاه من در این راستا باشد که از طریق 
مذاکره مشــکلات کشــور را حل کنم و یک نفر دیگر 
این نگاه را داشته باشد که از طریق اتکا به توانمندی 
صرف داخلی مشــکلات را حل کند. این ها اختلاف 
دیدگاه و اختلاف نظر است. ما نباید یکدیگر را محکوم 
کنیم به این که اگر دارید از مذاکره حرف می زنید، پس 
دشــمن اســلام هستید. یا این طرفی ها بگویند چون 
شما می گویید از طریق تولید داخل و مقاومت در برابر 
زورگیری، پس شما دشمن ملت هستید. ما یکدیگر را 
نباید سفید و سیاه ببینیم. همه ما در یک کشور زندگی 

می کنیم. من در این مدت به این نتیجه رسیده ام.
نگاه من این است که حرف های خیلی از اصلاح طلبان 
دلسوزانه است؛ مثل خیلی از اصولگراها. ما روی روش 
بحث داریم؛ همه روی هدف یک مسیر را طی می کنیم 
کــه خدمت به مردم اســت. یکــی می گوید اگر دلار 
۴2۰۰ تومانی به 2 هزار نفر بدهیم که برود کالاهای 
ضروری مردم را بیاورد، کار درســتی اســت. یکی هم 
می گوید اگر نرخ دلار را آزاد کنیم و مابه التفاوت آن را 
به مردم پول بدهیم، کار درســتی است. پس روش ها 

با هم اختلاف دارد.
ما همه چیز را نباید صفر و صد ببینیم و یکدیگر را تکفیر 
کنیم. پس اگر من راجع به فیلترینگ اظهارنظر می کنم، 
به این معنا نیست که موافق ولنگاری و بی بندوباری 
هستم. من معتقد هستم که این روش، مردم را نسبت به 
نظام و حاکمیت بدبین می کند. این روش باعث آسیب 
به مردم و نظام می شــود. دل من برای کشور، نظام و 
مردم می سوزد.اگر من راجع به طرح صیانت صحبت 
کــردم و مخالفت کــردم، هدفم این نبوده که بگویم 
اینستاگرام هر کاری که می خواهد بکند. من می گویم 
باید با مردم حرف بزنیم و بگوییم که اینســتاگرام چه 
آســیب هایی دارد. اگر من روی واردات خودرو بحث 
می کنم، برای همین مردم اســت. ما نباید این قدر در 

مسائل مختلف، فضا را بسته کنیم.

نگاهروز

در روزهای آخر تیرماه، جلسات رفع ابهامِ طرح ساماندهی به پایان رسید و به 
گفتهٔ نمایندگان مجلس، طرح باید در نوبت صحن قرار بگیرد؛ اما با گذشت چند 
هفته هنوز این طرح به صحن نرسیده است.کارگران مشمول طرح که تعداد 
آن ها حداقل یک میلیون نفر اســت، بیش از دو ســال است در انتظار تصویب 
نهایی طرح و حذف پیمانکاران هســتند؛ چرا تا این اندازه کار به تعویق افتاده 
است؟محمد کعب عمیر )نماینده شوش و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی( در رابطه با شائبهٔ تعلل در مطرح شدن طرح ساماندهی در صحن 
علنی مجلس شورا می گوید: در رابطه با طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 
باید بگویم کمیسیون اجتماعی مجلس تمام ایراداتی که شورای نگهبان به طرح 
وارد دانسته بود، برطرف کرده است؛ تمام اعضای شورای نگهبان نیز با رئیس 
مجلس )آقای قالیباف( و هیات رئیسه مجلس صحبت کرده اند و خواسته اند 
که طرح ساماندهی هرچه سریع تر در صحن علنی مجلس مطرح شود.به گفته 
وی، هیچ تعلل و یا عقب نشینی احتمالی به هیچ وجه در کار نیست، چراکه طرح 

ساماندهی و تصویب آن، یک مطالبهٔ به حق همهٔ کارگران کشور است.کعب 
عمیر می گوید: اگر هفتهٔ آینده بازهم طرح ساماندهی در صحن علنی مطرح 
نشد و بازهم هیات رئیسه مجلس در این زمینه کوتاهی کردند، من خودم به 
عنوان عضو کمیسیون اجتماعی مجلس و فردی که در صنعت سابقه دارم و 
با جامعهٔ کارگری کار و زندگی کرده ام، در صحن علنی تذکر شفاهی خواهم 
داد و مطالبه خواهم کرد که طرح هرچه سریع تر به صحن علنی مجلس بیاید.
نماینده شــوش با بیان اینکه »همه نمایندگان مجلس نه فقط در کمیســیون 
اجتماعی بلکه قاطبهٔ نمایندگان متفق القول هســتند که طرح باید به صحن 
بیاید و مصوب شود« تاکید می کند: با توجه به نظر مثبت نمایندگان، طرح با 
آمدن به صحن علنی مجلس حتماً مصوب خواهد شد و جای نگرانی نیست.

برنامهٔ هفتگی مجلس شورا منتشر شده اما در آن، خبری از طرح ساماندهی 
نیســت؛ به نظر می رســد هیات رئیســه مجلس برنامه ای برای آمدن طرح به 
صحن در هفتهٔ جاری ندارد؛ با این حال، اعضای کمیسیون اجتماعی با قاطعیت 

در مورد پیگیری طرح ساماندهی و تصویب آن صحبت می کنند؛ در این میان، 
کارگران نگران آینده کاری خود هستند.کعب عمیر در این رابطه می گوید: به 
حول و قوهٔ الهی ما کار را دنبال می کنیم؛ من از جانب کمیسیون اجتماعی و 
اعضای آن به کارگران قول می دهم که با هیات رئیسه مجلس جلسه خواهیم 
داشت و این مطالبه را مطرح خواهیم کرد که طرح باید هرچه سریع تر به صحن 
مجلس بیاید.به گفته وی، طرح ساماندهی در طول سه هفته قطعاً در صحن 
مطرح خواهد شــد؛ به این معنا که اگر این هفته و هفتهٔ آینده مطرح نشــود، 
حتماً هفته بعدتر این اتفاق خواهد افتاد.نماینده شــوش در پایان بازهم تاکید 
می کند: کارگران اصلًا نگران این مســاله نباشــند و خاطرجمع باشند که ما در 
کمیسیون اجتماعی با قدرت مساله را دنبال خواهیم کرد و از هیات رئیسه با 
جدیت درخواست خواهیم کرد که طرح را به صحن مجلس بیاورند و مصوب 
کنند؛ همانطور که گفتم تصویب طرح ساماندهی یک مطالبه ملی است و باید 

حتماً به زودی محقق شود.

کارگران نگران نباشند!

هزینه و  منفعت 
 آزادسازی منابع

 بلوکه شده

آرش علوی
عضو هیأت نمایندگان 

اتاق بازرگانی ایران

یادداشت

مریم فکری
روزنامه نگار

سمیه رسولی
روزنامه نگار
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گــروه اجتماعــی: ترک وطن کار ســاده ای نیســت، اما گاهی جنگ، 
درگیری های خشــونت آمیز، بلایای طبیعی و مسائل حقوق بشری 
سبب مهاجرت اجباری می شود، منطقه خاورمیانه هم از آن جایی که 
پیوند ناگسستنی با جنگ دارد مبدأ بخش زیادی از پناه جویان است، 
افغانستان، عراق، سوریه جزو کشورهایی هستند که سهم زیادی از 
پناه جو فرستی دارند، آن طورکه در گزارش رصدخانه مهاجرت ایران 
آمده: »در ســـال 2۰21 درخواسـت های جدیـد پناهندگـی بیشـتر 
توســـط اتبـاع افغانســـتان )افزایـش 65 درصدی(، نیکاراگوئـه، و 

سـوریه ای ثبـت شـده اسـت.
درخواست های پناهدگی در سال 2۰22 باز هم نشان از ردپای پررنگ 
مهاجران افغانستانی دارد، اگرچه پناهجویان ونزوئلایی در سال 2۰22 
در جایگاه اول هستند اما درخواست پناهندگی میان مردم افغانستان 

رشد چشم گیری داشته است.
در این میان ایران به عنوان کشــور مقصد همیشــه ســهم زیادی از 
مهاجران افغانستانی را دارد، این که چه تعداد از این مهاجران در ایران 
زندگی می کنند به طور دقیق معلوم نیســت، چراکه بخش زیادی از 
آن ها بدون اظهارنامه در ایران هستند، اما در آخرین سرشماری رسمی 
انجام شــده در ســال 13۹5 حضور بیش از 1.5 میلیون افغانستانی در 

ایران ثبت شده است.
قطعاً با گذشــت ۷ ســال از آخرین سرشــماری بعید اســت جمعیت 
افغانســتانی های مقیم ایران همان 1.5 میلیون نفر باقی مانده باشد، 
ضمن این که بعد از قدرت گرفتن طالبان در این کشور تعداد زیادی از 
مردم افغانستان خودشان را به ایران رساندند، طوری که قبل تر نماینده 
یونیســف در ایران به خبرآنلاین گفت: »قبل از مرداد 1۴۰۰ دو الی 
ســه میلیون نفر پناهنده افغانســتانی در ایران وجود داشت، اما بعد از 
آن بحران در افغانستان )قدرت گرفتن طالبان( بین 5۰۰ هزار تا 1.5 

میلیون نفر پناهنده جدید وارد ایران شد.«
با این وجود اواخر ماه گذشته )تیر 1۴۰2( احمد وحیدی، وزیر کشور، 
در گفت وگویــی به ایســنا گفت: »برآوردهــا درباره تعداد مهاجرین 

افغانستانی در ایران بیش از 5 میلیون نفر است.«
روزی ۱۰ هزار افغانستانی وارد ایران می شود ��

همان طورکه مشخص است حتی آخرین آمارها از حضور افغانستانی ها 
در ایران با اما و اگر همراه اســت چراکه تعداد کمی از این مهاجران 
اظهارنامه هــای خود را تکمیل کرده اند. درهمین باره حشــمت الله 
فلاحت پیشــه، رئیس ســابق کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای 
اســلامی )مجلس دهــم( به خبرآنلاین می گوید: »من با مســئله 
پناهندگان افغانســتانی به ایران مخالف نیســتم، حتی بعد از جنگ 
ایــران و عراق بخش عمده بازســازی ایــران به دوش همین مردم 
افغانســتان بود که ما با همزیســتی مسالمت آمیز دارند، اما آن چیزی 
که خطرناک اســت عدم حضور اظهارنامه ای و ثبت شده پناهندگان 

و مهاجران افغانستانی است.«
عدم شناسایی و آمار دقیق این مهاجران اولین آسیبی که دارد برای 
خودشان است، چراکه آن ها نمی توانند از خدمات بهداشتی و تحصیلی 
بهره ببرند، فلاحت پیشــه در این باره بیان می کند: »امروز هر ایرانی 
امــکان رصد امنیتی، اقتصــادی و اجتماعی دارد، اما برای مهاجران 
افغانستانی چنین امکانی وجود ندارد، حضور آن ها منجر به چالش های 
مختلف شده است، ترکیب جمعیتی را تغییر داده، در بخش عمده موارد 
چون حضور آنها ثبت نشده امکان دریافت خدمات مانند تحصیل و 
خدمات بانکی وجود ندارد، و همه اینها منجر به اعتراض می شود.«این 
اســتاد دانشگاه علامه طباطبایی تهران می گوید: »ما وقتی جمعیت 
کشور را ثبت می کنیم با همان کیفیت هم باید تعداد مهاجرین را ثبت 
کنیم، وزارت کشور درخواست کرد که مهاجرین حضور خودشان را 
اظهار کنند اما کمتر از 1.5 میلیون نفر حضور خودشان را اظهار کردند، 
آن هم عمدتاً کســانی هســتند که قدیمی اند، فقط در زمان طالبان 
چیزی حدود 2 میلیون نفر به ایران آمدند و الان طبق آخرین خبری 
که من از یکی از کارشناسان گرفتم روزی 1۰ هزار نفر از افغانستان 
وارد ایران می شوند.«فلاحت پیشــه ادامه می دهد: »بخش بزرگی از 
کســانی که وارد ایران می شــوند جزو ارتش افغانستان بودند، این ها 
واقعیت هایی است که جای نگرانی دارد، اگر این آمارها درست باشد 
یک پنجم جمعیت افغانســتان در ایران حضور دارند. از همه مهم تر 
این که ما با یک موجودیتی به اســم طالبان مواجه هســتیم که هیچ 
کاری را غیر از جنگ خوب بلد نیست، و کوچکترین مسئله را تبدیل 
به یک چالش می کند، و کوچکترین فیلم یا خبری منتشــر می شــود، 

بخشی از افغانستانی های داخل ایران را به تحریک وا می دارد.«
۲۴ ساعته جای خواب ۴۸ ساعته کار پیدا می کنند ��

رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســلامی )مجلس دهم( به خبرآنلایــن می گوید: »من کمپ های 
مهاجرین افغانستانی داخل ایران را دیده ام و با این مهاجران صحبت 
کردم، این ها می گفتند ما وقتی وارد ایران می شویم بعد از 2۴ ساعت 
جای خواب ما مشــخص اســت و بعد از ۴۸ ساعت شغل ما مشخص 
است، لذا انگار یک سیستمی وجود دارد، پشت این مهاجرت ها یک 
ســامانی وجود دارد که بلافاصله برای مهاجرین جای خواب و شغل 
مشــخص اســت، درحالی که هیچ ایرانی نمی تواند بعد از ۴۸ ساعت 
به شــغل برسد، این ها واقعیت هایی است که نشان می دهد موضوع 
مهاجرین افغانستان از یک مهاجرت مربوط به زندگی شخصی افراد 
جای خودش را به یک مهاجرت ســازماندهی شــده داده اســت که 

می تواند در عرصه های مختلف تاثیرگذار باشد.«
این اظهار نظر نماینده سابق مجلس درحالی گفته می شود که احمد 
وحیدی، وزیر کشور به ایسنا گفته بود: »دستگاه های امنیتی کنترل ها 
و نظارت های خاص خود را دارند، اما مهاجرین افغانســتانی چالش 

امنیتی برای ایران ندارند.«

نماینده سابق مجلس: روزی ۱۰ هزار افغانستانی وارد کشور 
می شوند که ۲۴ ساعته جای خواب ۴۸ ساعته کار پیدا می کنند

 وقتی مدیرکل 
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بوشهر روی کار 
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مهاجرت گسترده پزشکان؛ تهدید جدی سلامت شهروندان
گروه اجتماعی: رییس کل نظام پزشکی بر لزوم تأمین معیشت پزشکان، حفظ حرمت 
جامعه پزشــکی از طرف همه بدنه جامعه پزشــکی و مردم تاکید کرد و ضمن هشــدار 
نسبت به مهاجرت شغلی و مهاجرت به خارج از کشور از سوی جامعه پزشکی همچنین 
خالی شدن کشور از پزشکان را جدی خواند.محمد رییس زاده در کنگره سالیانه جراحان 
عمومی، اظهار داشت: توجه به تأمین معیشت پزشکان، حفظ حرمت جامعه پزشکی از 
طرف همه بدنه جامعه پزشکی ضروریست و نمی شود موضوع تعرفه و معیشت جامعه 
پزشکان و اقتصاد سلامت را نادیده بگیریم و بعد توقع داشته باشیم که هیچ مشکلی در 
حوزه سلامت نداشته باشیم.رییس زاده ادامه داد: ما در حوزه تعرفه هرآنچه از دستمان 
برمی آمد، از هر روزنه و امکان و هر رایزنی و ظرفیت قانونی که می شد استفاده کردیم، 
اما شرایط کشور و وضعیت اقتصادی شرایط خاصی است و به هرحال در بخش هایی از 

جامعه و حاکمیت هم نوع نگاه خاصی به جامعه پزشکی وجود دارد، به هرحال ما تمام 
تلاش خودمان را انجام دادیم، اما اینکه چقدر موفق بوده ایم را شــما باید بگویید، ولی 
مطمئن باشید ما به تلاش های خودمان با حداکثر توان ادامه خواهیم داد.وی با اشاره به 
اهمیت تعهد اخلاقی، تصریح کرد: در خصوص جایگاه جامعه پزشکی باید متذکر شوم 
که این جایگاه حاصل دو مؤلفه علم و اخلاق جامعه پزشکی ما است. علم با آموزش و 
مهارت اندوزی و مشابه این کنگره ها حاصل می شود، اما اگر بدون اخلاق پزشکی باشد 
عملًا ارزشی ندارد.به گفته رییس کل نظام پزشکی، از سوی دیگر اگر جامعه پزشکی 
اخلاق مدارترین باشد، اما علم کافی نداشته باشد عملًا به کار حفظ سلامت جامعه نمی آید. 
به همین دلیل است که ما حق نداریم به بهانه مسائل معیشتی و اقتصادی موضوعات 
اخلاقی را خدای نکرده زیرپا بگذاریم. حتی اگر مشکلات هم در این زمینه ها وجود داشته 

باشد و نباید مسائل را متوجه بیمار و خانواده بیماران کنیم.رییس زاده افزود: درخواست 
دارم موضوعات صنفی و بین رشــته ای موجود را در ســاختارهای مناسب در انجمن ها و 
سازمان نظام پزشکی حل و فصل کنیم. این امر در جهان امروز هم حل شده و اگر به 
منافع شخصی و گروهی نیاندیشیم و نگاه مان به سمت و سوی منافع جامعه و کشور باشد 
به راحتی این مسائل قابل حل است.سیاووش صحت رئیس انجمن جراحان عمومی نیز 
در این کنگره گفت: جامعه پزشکی از نظر اجتماعی و اقتصادی مورد حمله قرار گرفته و 
جایگاه این جامعه به شدت لطمه خورده است. به عنوان نمونه وقتی تعرفه های پزشکی 
مورد بررســی قرار می گیرد، در حالی که برای همه گروه های اجتماعی این تورم مورد 
توجه قرار می گیرد، اما برای پزشکان و به ویژه جراحان این مهم مورد نظر قرار نمی گیرد 

که همین مساله باعث بروز مشکلات بسیار زیادی شده است.«
 مهاجرتِ برنامه ریزی شده افغانها 

شنبهگزارش
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اتمام حجت
 بــا  
بهزیستی

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
مطرح کرد

گروه اجتماعی: بیش از یک هفته از انتشار فیلم های مربوط 
به ضرب و شــتم معلولان ســاکن در مرکز نگهداری 
نیلوفــران آبی می گذرد و هنوز رنجش افکار عمومی از 
تماشــای آن صحنه ها تازه اســت. این رنج وقتی بدانی 
معلــولان این مرکز همگی کم توان ذهنی هســتند و 
قادر به دفاع از خود و حتی بیان آنچه بر سرشان می آید 

نیستند، بیشتر می شود.
اما چیزی که خشــم جامعه را برمی انگیزد تناقض های 
بی شــمار مســئولان در مــورد اتفاقات ایــن مرکز و 
فرصت دهی مداوم به مرکزی است که به گفته مدیران 
سازمان بهزیستی دست کم از یکسال پیش به تخلفات 

آن اشراف داشته اند.
پرونده مرکز نگهداری از معلولان نیلوفران آبی بوشهر 
پــر از حرف های متناقض اســت. تناقــض اول اینکه 
دادگســتری بوشــهر اعلام کرد فرد ضارب، پارسال از 
مرکز اخراج شده اما واقعیت این نبود. این یعنی بهزیستی 
حتی به دادگســتری هم اطلاعات نادرســت داده بود و 
مدیرکل بهزیستی بوشهر چند روز بعد تأیید کرد که فرد 

ضارب تا چند روز پیش سرکار بوده است.
اما وقتی مدیرکل بهزیستی بوشهر روی کار بودن ضارب 
را پذیرفت بلافاصله عزل شــد چون تائید این مطلب، 
در واقع ادعای اخیر بهزیســتی مبنی بر رسیدگی قبلی 
بــه تخلفــات مرکز را رد می کرد و این صداقت به مذاق 

مسئولان سازمان بهزیستی خوش آمدنی نبود.
تناقض های مدیر کل بازرسی بهزیستی ��

تناقــض دیگر، اظهارات مدیرکل بازرســی ســازمان 
بهزیستی است. حسینی در اظهاراتش به صورت پراکنده 
گفت ”ما پارسال با مرکز برخورد کردیم. هفته پیش هم 
برخورد کردیم و الان هم با توجه به انتشار فیلم دوباره 
برخورد کردیم.” وی حتی در گفتگو با یکی از برنامه های 
تلویزیونی گفت ”ما به محض وقوع اتفاقات این چنینی 

از آن مطلع می شویم.”
پس همین مطلب حسینی هم دچار تناقض است. وقتی 
وی می گوید ”ما پنجشــنبه قبل از انتشــار فیلم با مرکز 
برخــورد کرده بودیم” یعنــی از ماجرای ضرب و جرح 
اطلاع داشــته و تأیید می کند که همه بخش های این 

فیلم مربوط به سال گذشته نیست.

تناقض بعدی حســینی این است که وی حتی اگر قبل 
از انتشار هم با مرکز برخورد کرده باشد پس باز برخورد 
مناسبی صورت نداده. چون همه برکناری ها و لغو مجوز 
بعد از انتشــار فیلم اتفاق افتاده. بنابراین می توان گفت 
وی و افرادی که در جایگاه برخورد با مرکز قرار داشتند 

در این خصوص صادق نیستند.
تناقض دیگر این پرونده به اظهارات مشــاور معلولان 
رئیس ســازمان بهزیستی برمی گردد. او هم در جریان 
انتشار فیلم مرکز اعلام کرد از 3 سال پیش درگیر موضوع 
نیلوفران آبی بوده اما زورم نرسید در این خصوص کاری 

بکنم.
آگاهی از سلامت حیدریان ��

مدیــر کمپین دفاع از حقــوق معلولان می گوید: یکی 
دیگر از تناقض های پرونده این است که از فردی به نام 
”علیرضــا حیدریان” خبری نیســت و در حالیکه ما در 
گزارش خود از او نام بردیم و گفتیم او از کسانی است که 
دستش در اثر کتک خوردن شکسته و به مرکز درمانی 
ارجاع نشده و همچنان درد دارد، اما مسئولان بهزیستی 
سخنی از به میان نیاورده اند.بهروز مروتی ادامه می دهد: 
خواسته ما این است که بهزیستی عکسی از حیدریان و 
دستش بدهد تا افکار عمومی از سلامت او آسوده خاطر 
شود و همچنین بهزیستی بصورت علنی بگوید تا بدانیم 
رســیدگی ها و احکام قبلی که در برخورد با این مرکز 
صادر کرده با تخلفات رخ داده چقدر تناسب داشته است.

جرم مدیر مرکز بیش از ضارب است ��
مروتی همچنین سایه انداختن روی جرم مدیر مرکز را 
تناقــض بعدی می داند. او می گوید: میزان جرم صورت 
گرفته توســط رئیس مرکز به مراتب بیشــتر از فردی 
اســت که عمل ضرب و شــتم را انجام می دهد. ما در 
فیلم می بینیم مدیر مرکز نه تنها شاهد بدرفتاری عوامل 
است بلکه به معلولی که بی هوش و بی حال روی تخت 
افتاده تشر می زند و با تکان های دست و سر او را تهدید 
می کند. پس او به عنوان عامل و مباشــر، جرم بیشتری 

دارد اما توجه ها روی فرد ضارب است.
وی تاکیــد می کنــد: مدیر مرکز بعنوان متولی ضرب و 
جرح معلولان باید مورد پیگرد قضایی قرار گیرد و یکی 
از مطالبات ما محرومیت مادام العمر او از داشتن هرگونه 

مجوز در حوزه فعالیت های بهزیستی است.
مدیرکل عزل شده حرف بزند ��

مروتی می گوید: مدیرکل بهزیستی بوشهر بابت تأیید 
اینکه فرد ضارب پارسال اخراج نشده برکنار شد او علت 
اخراج ضارب را نگفت اما امیدوارم اکنون که عزل شده 
حرف بزند تا جامعه مطمئن شود سال گذشته برخوردی 
با مرکز صورت نگرفته و اقلًا ننگ مسامحه و کنارآمدن 
بهزیســتی با مراکز شکنجه کننده معلولان از پیشانی 
این سازمان زدوده شود و در صورت برخورد هم بگوید 
احــکام صــادره با تخلفات و جنایــات رخ داده در مرکز 

تناسب داشته است.
ابعاد جدید پرونده نیلوفران آبی ��

اما به نظر می آید موضوع مرکز نیلوفران آبی که اکنون با 
کنار رفتن پرده های مخفی کاری معلوم شده که نه تنها 
آبی نیست بلکه سرخ و کبود است و حتی از گلبرگ های 
بی جانش خون می چکد و از چشم های کم فروغش درد 
جاری است وارد ابعاد جدیدتری می شود.ولی اسماعیلی، 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس درباره این موضوع 
می گوید: من به بهزیستی گفتم اگر فیلم برای گذشته 
است پس گزارشی از اقدامات انجام شده به ما بدهید و 
مدیران بهزیستی گفتند همان موقع برخوردهای لازم 
را هم در مورد لغو مجوز مرکز و هم برخورد با افرادی که 
این کار قبیح را با معلولان انجام داده اند به عمل آوردیم.

وی می افزایــد: مــن چند جای دیگر هم فیلم را دیدم و 
باز راجع به آن پرسیدم اما از بهزیستی به من گفتند این 
همان فیلم قبلی و برای پارسال است که تقطیع شده و 
واقعی نیست اما اگر فیلم جدید و متعلق به سال جاری 
باشد حتماً با سازمان بهزیستی برخورد می کنیم. در این 
زمینه تعارف نداریم و در گزارش به صحن مجلس و به 

نهادهای نظارتی آن را مطرح می کنیم.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس تأکید می کند: من 
مجددأ گزارش بهزیستی را مطالعه می کنم و اگر ببینم 
واقعاً این اتفاق مربوط به امسال و جدید باشد بهزیستی 

را به کمیسیون احضار خواهم کرد.
با بهزیستی برخورد سختی خواهیم کرد ��

این مسئول توضیح می دهد: ما از اول این ماجرا به آن 
ورود و با سازمان بهزیستی اتمام حجت کردیم و گفتیم 

این حادثه نباید تکرار شود اما اگر یقین کنیم که تکرار 
شــده و فیلم اخیر برای امســال است با این نهاد برخورد 

سختی خواهیم کرد.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس تصریح می کند: 
در خصوص شــکنجه اخیر معلولان در بوشــهر بحث 
حاکمیتی مطرح اســت و مــا قطعاً در خصوص قصور 

صورت گرفته با بهزیستی برخورد می کنیم.
نماینده اردبیل همچنین اضافه می کند: جریحه دار شدن 
عواطف مردم و بخصوص والدینی که فرزندانشــان را 
به این مراکز ســپرده اند برای ما بســیار مهم است. در 
این راســتا نظارتمان را در این مراکز از طریق موظف 
کردن سازمان بهزیستی به آنلاین کردن دوربین های 
مدار بسته و تأمین منابع لازم برای اداره مطلوب مراکز 
نگهداری افزایش داده ایم.وی می گوید: همچنین اعزام 
بازرس های ویژه به مراکز از دیگر اقدامات نظارتی است 
که اتخاذ شده اما اینها باز کفایت نمی کند و من تصمیم 
دارم همه اتفاقات مصداقی را هم بررسی کنم بنابراین از 
مطلعین می خواهم اگر موارد دیگری از تخلف و شکنجه 
معلولان در مراکز نگهداری سراغ دارند به منظور بررسی 
برای من ارســال کنند. من خارج از مجموعه بهزبستی 
موارد را مورد رســیدگی قرار داده و گزارش آن را حتماً 

به رسانه ها اعلام می کنم.
مردم مستندات شکنجه معلولان را به ما برسانند ��

اسماعیلی همچنین از همه مردم خواست در همه شهرها 
اگر از تخلفی مشابه آنچه در مرکز نیلوفران آبی رخ داده 
مســتندات، فیلم و گزارش دارند آن را به دســت وی و 
ســایر نمایندگان مجلس برسانند و گفت: ما حاضریم 
حتی خودمان شــخصاً از محل تخلف بازدید کرده و به 

موضوع رسیدگی کنیم.
وی تأکید می کند: گزارش گیری را به طور مرتب ادامه 
خواهیم داد و هرجا ببینیم هر موردی مغفول واقع شده آن 
را بررسی کرده و به مجلس گزارش نظارتی خواهیم داد و 
در سه شنبه های نظارتی قصور افراد را پیگیری می کنیم.
این نماینده مجلس کمبود منابع مالی سازمان بهزیستی 
را از عمده مشکلات این دستگاه دانسته می گوید: دولت 
و مجلس باید با تخصیص منابع به کمک این سازمان 

بیایند.

رویداد

گروه اجتماعی: پنج کشور حاشیه دریای خزر در سال 2۰۰3 )13۸2( »کنوانسیون 
منطقه ای حفاظت از محیط زیست دریای خزر« موسوم به »کنوانسیون تهران« 
را امضاء کردند. این کنوانسیون 12 اوت 2۰۰6 )21 مردادماه 13۸5( لازم الاجرا 
شد و همه کشورها این معاهده را به عنوان یک واقعه مهم زیست محیطی جشن 
گرفتند و از آن پس این روز را به نام »روز دریای خزر« نامیدند.وسعت دریای خزر 
6۰۰ هزار و 3۸۴ کیلومتر مربع است که طول سواحل آن به ۷۰۰۰ کیلومتر می رسد. 
کشــورهای ایران، روســیه، جمهوری آذربایجان، جمهوری های ترکمنستان و 
قزاقستان این دریاچه را در برگرفته اند؛  دریاچه ای که این روزها با کاهش سطح 
آب روبروست.سیده معصومه بنی هاشمی ضمن اشاره به فعالیت های مرکز ملی 
مطالعات و تحقیقات دریای خزر به تشریح وضعیت تراز آبی آن پرداخت و اظهارکرد: 
یکی از محورهای مهم و اصلی فعالیت های مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای 
خزر وزارت نیرو، رصد بیلان آبی دریای خزر و نوسانات آب، آثار آن بر سواحل و 
میزان پیشروی و پس روی دریا است. گزارش های دوره ای نوسانات آب دریای 
خزر هم بر اساس اطلاعات ایستگاه های تراز سنجی مستقر در سواحل جنوبی 
دریای خزر و هم بر مبنای بررسی علل و عوامل در حوزه مطالعات هیدرواقلیمی 
و منابع ورودی رودخانه ای از سوی این مرجع وزارت نیرو تهیه و منتشر می شود.
مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای خزر وزارت نیرو، با اشاره به آخرین 

نتایج به دســت آمده گفت: بر اســاس آخرین یافته ها )در مقیاس سال شمسی(، 
سطح آب دریای خزر در سال 1۴۰1 نسبت به سال 1۴۰۰، معادل 26 سانتی متر 
کاهش یافت. این کاهش در شــرایطی اســت که در ســال 1۴۰۰ نیز سطح آب 
2۴ سانتی متر کاهش یافته بود. در مجموع در طی دو سال اخیر سطح آب خزر 
حدود 5۰ سانتی متر کاهش یافته است این در حالیست که از سال 13۷۴ شمسی 
)1۹۹5 میلادی( تاکنون سطح آب دریای خزر روندی کاهشی داشته و طی این 
مدت حدود دو متر از ارتفاع آب این دریا کم شده است.بنی هاشمی اضافه کرد: 
اگر عوامل ورودی آب غالب شــوند، دوره افزایشــی سطح آب را شاهد هستیم و 
بالعکس. بر اساس بررسی های انجام شده وضعیت دمای سطح آب دریای خزر 
و اثرات آن بر افزایش تبخیر و هدررفت آب از عوامل مهمی اســت که در دوره 
کاهشــی اخیر نقش مؤثری داشــته است.وی تصریح کرد: نمی توانیم با قطعیت 
روند کاهش بارش در حوضه دریای خزر را تأیید کنیم ولی آنچه که محرز است و 
مطالعات انجام شده بر آن صحه می گذارند، افزایش دما در منطقه و استمرار آن بر 
اساس پیش بینی های اقلیمی است.بنی هاشمی در بخش دیگری از صحبت های 
خود درباره کیفیت آب دریای خزر گفت: همان عواملی که می توانند بر کمیت آب 
اثر بگذارند، می توانند روی کیفیت آن نیز اثرگذار باشند بنابراین کاهش یا افزایش 
ورودی رودخانه ها، تغییرات حادث بر کمیت آب و شرایط اقلیمی از عوامل مؤثر 

برکیفیت آب دریای خزر هستند. آنچه که قطع به یقین می تواند منتج به اظهار 
نظر درباره شــرایط کیفی آب دریا به ویژه بخش جنوبی دریای خزر شــود، پایش 
و مطالعه مستمر منابع آب دریاست.بنی هاشمی بر لزوم اجماع همه کشورهای 
حاشــیه دریای خزر تاکید و اظهار کرد: یک موضوع مهم لزوم دســتیابی کلیه 
کشــورهای حاشــیه دریای خزر به یک سند و استاندارد واحد درباره کیفیت آب 
دریای خزر هم برای پایش های مســتمر و هم رصد مخاطرات این اکوسیســتم 
اســت.مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای خزر در پاســخ به این پرسش 
ایسنا که آیا کنوانسیون ها و موافقتنامه های موجود این هدف را محقق نمی کند؟ 
گفت: کنوانسیون حفاظت از محیط زیست دریای خزر و موافقت نامه همکاری های 
آب شناســی و هواشناســی کشورهای حاشیه خزر با چنین اهدافی تصویب شده 
است و به عنوان ظرفیت های بالقوه منطقه ای می تواند در دستیابی به مدیریت 
جامع و منســجم این منبع آبی مشــترک کمک کند.مدیر مرکز ملی مطالعات و 
تحقیقات دریای خزر اضافه کرد: طبق تحقیقات علمی و رصد روند کنونی تغییر 
مؤلفه های اقلیمی مؤثر بر بیلان آبی دریای خزر، پیش بینی می شود تراز آب خزر 
تا سال 21۰۰ میلادی تحت تأثیر شرایط اقلیمی حاکم بر منطقه کاهش یابد و از 
وسعت دریای خزر کاسته شود که در صورت تحقق، بر سواحل ایران به خصوص 

جنوب شرقی خزر تأثیر قابل ملاحظه ای خواهد  داشت.

 کاهش وسعت دریای خزر تا سال ۲۱۰۰
مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای خزر پیش بینی کرد:

رؤیا بابائی
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار



هـفـتـهنــامـه5

کمبود کدام ویتامین ها زمینه ساز ابتلا به آلزایمر است؟
 نتایج تحقیقات نشــان می دهد که داشــتن حافظه ضعیف می تواند نشانه 
کمبود ویتامین B12 باشد و رفع کمبود ویتامین B12 با تغییر در رژیم غذایی 

یا مصرف مکمل ها نسبتاً آسان است.
افــراد مبتلا به کمبــود ویتامین B12 گاهی اوقات حافظه بدتری هم برای 

رویدادها و هم برای تصورات دارند.
در واقع، ســطوح پایین ویتامین B12 و فولات هر دو با خطر بالاتر ابتلا به 
بیماری آلزایمر مرتبط هستند. فولات ها شامل ویتامین B۹، فولاسین و اسید 
فولیک هستند. در واقع مشکلات حافظه یکی از علائم کلیدی آلزایمر است.
این پیوند بیش از سه دهه، توسط محققان مشاهده شده است. کمبود B12 یا 

فولات می تواند باعث افزایش سطح اسید آمینه هموسیستئین در بدن شود. 
هموسیستئین اثر نوروتوکسیک دارد و می تواند منجر به بیماری های عصبی 
مانند آلزایمر شود.محققان این تحقیق 3۷۰ شرکت کننده بالای ۷5 سال را به 
مدت سه سال مورد بررسی قرار داد. در آن زمان، ۷۸ نفر به بیماری آلزایمر 
مبتلا شــده بودند که بیش از نیمی از آنان کمبود ویتامین B12 یا فولات 
داشتند.دکتر هوی شین وانگ، محقق ارشد این تحقیق گفت: در این مطالعه 
متوجه شــدیم که ســطوح پایین هر یک از این دو ویتامین با افزایش خطر 
ابتلا به بیماری آلزایمر مرتبط اســت.نظارت بر ســطوح B12 و فولات برای 
جلوگیری از شرایط نامطلوب، حتی برای آن دسته از افراد مسن که از نظر 

شناختی کاملًا سالم هستند، مهم است.خبر خوب این است که جبران کمبود 
B12 با تغییر در رژیم غذایی یا مصرف مکمل ها نســبتاً آســان است. منابع 
خوب ویتامین B12 شامل جگر، گوشت گاو، ماهی، مرغ، تخم مرغ و شیر 
کم چرب است. غلات صبحانه غنی شده نیز حاوی ویتامین B12 هستند.

افرادی که ممکن است در دریافت ویتامین B12 کافی مشکل داشته باشند 
گیاهخواران و وگان ها، افراد مسن و کسانی هستند که برخی از اختلالات 
گوارشی مانند بیماری کرون دارند.در صورت مصرف مکمل ها، مراقب باشید 
که بیش از دو میلی گرم در روز مصرف نکنید زیرا مصرف میزان بیشتر این 

ویتامین می تواند مضر باشد.
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یک فوق تخصص مراقبت های ویژه در خصوص سویه جدید 
کرونا و ویژگی ها و احتمال همه گیری این ویروس توضیحاتی 

ارائه کرد.
به گزارش بهداشــت نیوز، نوید شفیق در مورد زیرسویه جدید 
اومیکرون گفت: EG. 5.1 یکی از زیرســویه های اومیکرون 
BA.5 اســت که اولین بار در فوریه 2۰23 شناســایی شد و از 
آن زمان موارد ابتلاء به آن به طور پیوســته در حال افزایش 
بوده اســت. این زیرســویه حاوی جهش هایی است که باعث 

افزایش توانایی فرار از پاسخ ایمنی می شود.
 5.1 .EG :وی در خصــوص تاریخچــه این ویــروس، افزود
نخســتین بار در انگلســتان شناسایی شــده و سپس در سایر 
کشــورها از جمله آمریکا گسترش یافته است. هنوز مشخص 
نیست که آیا این زیر سویه منجر به بیماری شدیدتری نسبت 
به سایر زیرسویه های اومیکرون می شود یا خیر بنابراین انتظار 
می رود واکسن های فعلی همچنان در برابر EG.5.1 محافظت 

قابل قبولی ارائه کنند.
این فوق تخصص مراقبت های ویژه اظهار داشت: زیرسویه به 
صورت غیررسمی در شبکه های اجتماعی »اریس« لقب گرفته 
که بر اســاس رویه ســازمان جهانی بهداشت برای نام گذاری 
واریانت ها با اســتفاده از الفبای یونانی اســت. اریس همچنین 
نام الهه ای یونانی اســت که الهه نزاع به حســاب می آید. این 
لقب احتمالًا به آشــفتگی و تلاطمی که این زیرســویه ممکن 

است ایجاد کند، اشاره دارد.
وی زیرسویه جدید اومیکرون یک سویه نگران کننده است که 
ممکن است باعث شود عفونت های بیشتر، شدیدتر و مقاوم تر 
شود، هنوز مطالعات کافی بر روی این سویه انجام نشده است، 
اما شواهد اولیه نشان می دهد که اومیکرون دارای نرخ انتقال 

بالاتری نسبت به سویه های قبلی است.
شــفیق افزود: برخی از علائم شــایع زیرسویه جدید عبارتند از 
آبریزش بینی، سردرد، خستگی، عطسه، گلودرد و تعرق شبانه. 
برخی از این علائم مشــابه ســرماخوردگی هستند، علاوه بر 
علائم ذکر شــده، اســهال، حالت تهوع و استفراغ نیز از علائم 
رایج اومیکرون گزارش شــده است، بنابراین تشخیص دقیق 

نیاز به تست PCR دارد.
اســتاد دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: برای 
پیشگیری و کاهش خطر ابتلاء به اومیکرون، توصیه می شود 
که رعایت پروتکل های بهداشتی مانند استفاده از ماسک برای 
افراد بیمار و حســاس گروه جامعه، فاصله گذاری اجتماعی و 
شستشوی دست را داشته باشید. همچنین، در صورت وجود، 

واکسیناسیون یا تقویت واکسن را در نظر بگیرید.
وی در خصــوص احتمــال افزایش مرگ و میر براثر ابتلاء به 
زیر سویه جدید کرونا گفت:   در مورد احتمال جهش خطرناک 
اومیکرون و افزایش ناگهانی مرگ و میر، باید اذعان کنم که 
این سناریو صرفاً یک احتمال تئوریک است و در حال حاضر 
 RNA شــواهد کافی برای تأیید آن وجود ندارد. ویروس های
مانند کرونا مستعد جهش هستند، اما اکثر جهش ها تأثیر منفی 
یا خنثی بر ویروس دارند. احتمال اینکه جهشی به طور اتفاقی 
منجر به افزایش شدید شدت بیماری شود، بسیار پایین است. 
علاوه بر این، اومیکرون تاکنون نشان داده که نسبت به سایر 
سویه ها ملایم تر است. بنابراین بعید به نظر می رسد که ناگهان 

جهشی خطرناک پیدا کند.
شفیق با اشاره به اینکه همچنان نظارت دقیق بر تحول ویروس 
ضروری است، اظهار داشت: در حال حاضر نگرانی از یک موج 
ناگهانی مرگ ومیر وجود ندارد و بهتر اســت به جای ترس، بر 
رعایت پروتکل های بهداشتی و واکسیناسیون تمرکز کنیم تا 

کنترل بهتری بر همه گیری داشته باشیم.

 وزارت بهداشت: سویه جدید کرونا 
به ایران نرسیده است

تســنیم: حسین فرشیدی درباره وضعیت کرونا گفت: سازمان 
بهداشــت جهانی اعلام کرده که کرونا از وضعیت اضطراری 
خارج شــده اما به معنای از بین رفتن کامل کرونا نیســت. نه 
تنها در کشــور ما بلکه در کشــورهای دیگر هم روزانه بیماران 
کرونایی وجود دارند.معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت: میزان مراجعات بیماران به بیمارستان ها 
در دو هفته گذشته هیچ تغییری نکرده و افزایش میزان بیماران 
ارجاعی نداشــتیم. ما هر روز در اســتان های مختلف تعدادی 
نمونــه گیــری انجام می دهیم تا موج های جدید را پیش بینی 
کنیم اما در ســه چهار هفته گذشــته ســویه جدیدی در ایران 
نداشــتیم.وی افزود: کشور کره جنوبی در هفته گذشته بالای 
2۰ هزار مورد مثبت کرونا را اعلام کرد و در بقیه کشــورهای 
دنیا هم فوتی و هم ابتلا به کرونا وجود دارد.فرشیدی بیان کرد: 
خوشبختانه در کشور ما وضعیت اضطراری کرونا وجود ندارد 
و بســیاری از فعالیت های اجتماعی و اقتصادی در حال انجام 
اســت و حالت توقف اقتصادی از بین رفته اســت.وی تصریح 
کــرد: نــه تنها دولت ایران بلکه همــه دولت ها نباید اقدامات 
کنترلی را کنار بگذارند و مردم هم باید در فضاهای بســته از 
ماســک اســتفاده کنند و حفاظت فردی و اصول بهداشتی و 
شستشوی مرتب دست ها را همیشه رعایت کنند.اخیراً سازمان 
جهانی بهداشــت زیرســویه جدیدی از کرونا به نام ای جی 5 
را تحت نظر قرار داده اســت که چند روز پیش برای نخســتین 
بار در انگلیس شناســایی شــد. البته این سازمان اعلام کرده 
که براساس شواهد فعلی، شیوع این زیرسویه کرونا به قدری 
نیست که تهدیدی جدی برای سلامت جهان به شمار بیاید.

با زیرسویه جدید کرونا بیشتر آشنا شیم

این روزها کم 
نیستند، تعداد 

افرادی که به 
ناگاه از کوره در 
می روند و مانند 

آتشفشانی از 
خشم فوران 

می کنند، 
اما همین 
عصبانیت 

ناگهانی بلای 
جان قلب 
است، در 

نتیجه توصیه 
می شود در 
همه حال 

خونسردی خود 
را حفظ کنید

کافهسلامت شنبه
28مردادماه 1402 

سال هفتم
شماره 324

 5 نکته 
طلایی برای 
 جلوگیری
 از سکته  قلبی

وقتی صحبت از حمله قلبی به میان می آید، بیش از 
هرچیز به یاد کلســترول و فشــارخون بالا و مصرف 
دخانیات می افتیم. درست است که این عوامل جزو 
دلایل اصلی سکته قلبی محسوب می شود، اما نباید 
از عوامــل دیگری که کمتر در موردشــان صحبت 
می شود غافل شد. چون از عصبانیت گرفته تا انجام 
ورزش های بدنســازی می تواند عاملی برای حمله 

قلبی باشد.
عامل کمتر شناخته شده سکته قلبی را بهتر بشناسیم.

عصبانیت شدید و ناگهانی ��
این روزها کم نیســتند، تعداد افرادی که به ناگاه از 
کوره در می روند و مانند آتشفشــانی از خشــم فوران 
می کننــد، اما همیــن عصبانیت ناگهانی بلای جان 
قلب اســت، در نتیجه توصیه می شــود در همه حال 
خونســردی خود را حفظ کنید. نتایج یک پژوهش 
در اســترالیا نشــان می دهد، خشم و از کوره در رفتن 
امکان خطر سکته قلبی را بالا می برد. به عقیده این 
محققان، عصبانیت شدید امکان بروز نوع خاصی از 
انفارکتوس به نام »تاکو تسوبو« )Tako-tsubo( را 
فراهم می کند.زمانی که به یکباره از کوره در می روید، 
بدن، آدرنالین ترشــح می کند و این هورمون ضربان 
قلب را بالا می برد. متاســفانه میزان بالای آدرنالین 
برای سلول های قلبی سمی است. اگر رگ های خونی 
از قبل دچار اشکال و تنگی باشد، نمی تواند مایحتاج 

قلب برای ادامه تپش را فراهم سازد. در نتیجه قلب 
دچار حمله ناگهانی می شود.

اضطراب بیش از حد ��
اضطراب مداوم ردپای خود را روی پوست، گوارش 
و ســر بــه جا می گذارد و بــه قلب نیز رحم نمی کند. 
استرس زیاد در افرادی که مشکلات قلبی مانند فشار 
خون بــالا دارند خطر گرفتگی عروق و انفارکتوس 

را بالا می برد.
استرس فشار وارده به قلب و در نتیجه نیاز به اکسیژن 
را افزایش می دهد. درســت مانند یک خودرو که در 
سرعت های بالا به سوخت بیشتری نیاز دارد. زمانی 
که بدن دچار اســترس می شــود، هورمون هایی که 
ضربان قلب را بالا می برد بیشتر ترشح می شود. اگر 
رگ هــا به دلیل مصــرف دخانیات یا دیابت و موارد 
دیگر در معرض گرفتگی باشد، قلب به میزان کافی 
سوخت یعنی اکسیژن برای رویارویی با این سرعت 
بالا دریافت نمی کند و در نتیجه دچار اشکال می شود.

رابطه جنسی غیرعادی ��
امکان ســکته قلبی در حین رابطه جنســی بیش از 
حد پرحرارت امکان پذیر، اما چندان شــایع نیســت. 
محققان آمریکایی ســلامت قلب، گروهی از مردان 
بین 5۰ تا 6۰ سال را قبل و بعد از رابطه جنسی مورد 
بررســی قرار دادند. محققان مشــاهده کردند که در 
یک درصد افراد شرکت کننده خطر بروز سکته قلبی 

بعد از رابطه جنســی پرحرارت به میزان ۷ /2 درصد 
افزایش می یابد.

این مورد بســیار نادر اســت اما باید بدانید که رابطه 
جنســی نیز مانند ورزش باعث افزایش ضربان قلب 
می شود. در نتیجه افرادی که قلب حساس و ضعیفی 
دارند باید هوشــیارتر باشند. اگر این افراد به درستی 
داروهای مربوط به قلب را مصرف کنند، حواسشان 
به شیوه تنفس شان باشد و موارد منع مصرف داروها 
را رعایت کنند می توانند احتمال بروز این مشــکل 
را به حداقل برســانند. توجه داشته باشید که هر نوع 
تنگی نفس یا درد در قفسه سینه بعد از فعالیت جنسی 
)حتی دردهای خفیف( باید مورد بررســی پزشــکی 

قرار بگیرد.
مصرف بیش از اندازه چربی ��

انواع پنیرها، سس ها، فست فودها و... سرشار از چربی 
اســت. اگر عادت به خوردن مواد غذایی این چنینی 
دارید، حواســتان به ســلامت قلب تان باشد. نتایج 
پژوهشــی که روی 1۹6۸ قربانی سکته قلبی انجام 
شــده، نشــان می دهد 15۸ نفر از این قربانیان 26 
ساعت قبل از حادثه غذای چرب مصرف کرده بودند.
بــه عقیده محققان، مصرف یک وعده غذای چرب 
باعث بروز ســکته قلبی نمی شود. اما اگر به خوردن 
ایــن قبیل غذاها عادت دارید بهتر اســت بدانید که 
کلســترول خون تان بالا رفته و خطر تصلب شرایین 

یعنی مســدود شدن عروق افزایش پیدا می کند و در 
این صورت نیز راهی جز سکته قلبی باقی نمی ماند.

ورزش های مقاومتی مانند بدنسازی ��
شــکی نیســت که ورزش برای سلامت مفید است، 
اما به شــرطی که با توجه به شــرایط جســمی تان 
ورزش مناســبی انتخاب کرده باشــید. به طور کلی، 
بهتر اســت ورزش های استقامتی مانند پیاده روی یا 
دوچرخه ســواری را برای سالم بودن انتخاب کنید. 
این ورزش ها برای افزایش سلامت قلب مفید است و 
باعث کاهش عوامل بروز سکته قلبی مانند کلسترول 
یا فشار خون می شود. در عوض ورزش های مقاومتی 
مانند بدنســازی این تأثیر را به جا نمی گذارد. توجه 
داشــته باشید در حین بلند کردن وزنه های سنگین، 
فرد نفس خود را حبس می کند. اگر این افراد سابقه 
فامیلی داشــته باشــند و از ســلامت قلبی بالایی 

برخوردار نباشند باید بیشتر احتیاط کنند.
انجام ورزش های مقاومتی که باعث بســته شــدن 
دهان می شود مانع از رسیدن اکسیژن کافی به قلب 
می شــود چون تنفس به درستی انجام نمی شود. در 
نتیجه در افرادی که قلب حســاس و آســیب پذیری 
دارند باعث افزایش خطر ســکته قلبی می شود. اگر 
تصور می کنید قلب آســیب پذیری دارید بهتر است 
ابتدا ورزش مورد نظر را به صورت آزمایشــی انجام 
دهید تا نوع و تأثیر آن را روی جسم تان مشاهده کنید.

سلامت

بازتاب

مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل با اشاره به تدابیر حفظ سلامتی در 
ســفر اربعین گفت: زائران می توانند با رعایت برخی توصیه های ســاده 

طب ایرانی، بیشترین بهره را از این سفر معنوی ببرند.
نفیسه حسینی یکتا، مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت 
با اشــاره به نزدیکی ایام اربعین حســینی، گفت: اگر مبتلا به بیماری 
خاصی هســتید حتماً داروهای خود را در این ســفر همراه داشته باشید؛ 
به خصوص اگر به دیابت، بیماری قلبی، تنفســی یا کلیوی یا ســایر 

بیماریهای زمینه ای مزمن مبتلا هستید.
وی افزود: روزانه غرغره حلق و شستشــوی بینی با آب گرم یا محلول 
آب و نمک را انجام دهید. اگر علائمی شــبیه آنفلوانزا )تب، ســرفه، 
گلودرد( پیدا کردید، حتماً از ماســک اســتفاده و به نزدیک ترین مرکز 
درمانی مراجعه کنید. همچنین بهتر اســت در مکان هایی که ازدحام 
جمعیت وجود دارد، از ماســک اســتفاده کنید. مخصوصاً افراد مبتلا به 

بیماری های دیابت، قلبی عروقی این موارد را بیشتر رعایت کنند.
مدیــرکل دفتــر طــب ایرانی و مکمل وزارت بهداشــت با بیان اینکه 
بیشترین دغدغه ما گرمازدگی زائران است، تاکید کرد: برای جلوگیری از 

گرمازدگی به هیچ عنوان بین ساعت 11 تا 15 که گرما به اوج می رسد، 
پیاده روی نکرده و سعی کنید در این ساعات بیشتر به استراحت مشغول 
باشید و از غروب تا پاسی از شب به پیاده روی ادامه دهید و لباس های 

خنک و نخی بپوشید.
وی افزود: در صورت بروز علائم گرمازدگی شامل گیجی، عدم تعادل، 
ســردرد، تهوع و بالا بودن دمای بدن، خود را به محل ســایه و خنک 
برســانید؛ مایعات خنک بنوشــید. خوردن نوشیدنی هایی مانند شربت 
سکنجبین و خاکشیر، شربت آب لیمو، شربت آلبالو، شربت بید مشک، 
گلاب، تخم شــربتی، تخم خرفه می تواند به جلوگیری از گرمازدگی 
کمک کند. همچنین اضافه کردن مقدار کمی آب لیمو یا سرکه به آب 
می تواند به رفع تشنگی کمک کند. اسپری کردن گلاب به سر و صورت 
و شستشوی سر و گردن و سینه با آب خنک یا گلاب نیز مؤثر است.

حســینی یکتــا تصریح کرد: در پیــاده روی اربعین، فعالیت بدنی عملًا 
زیــاد می شــود. افرادی که به این مقــدار فعالیت عادت ندارند، قبل از 
ســفر فعالیت بدنی خود را زیاد کنند. بعد از بازگشــت از ســفر نیز حتماً 

به ورزش ادامه دهند.

به گفته مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، بهتر است 
زائران اربعین از پرخوری و در هم خوری و خوردن غذاهای ســنگین، 
چــرب و پرادویــه خودداری و در صورت امکان بیشــتر غذاهای آبکی 

مثل سوپ و آش مصرف کنند.
وی گفت: از مصرف نوشــیدنی های کافئین دار مانند چای پررنگ و 
قهوه پرهیز کنید. همچنین همراه داشــتن مقداری انجیر، بادام خام، 
پسته و مویز یا برگ میوه های خشک، مثل هلو و زرد آلو و یا آلوبخارا 

نیز توصیه می شود.
حسینی یکتا در خصوص پا درد که مشکل شایع در پیاده روی اربعین 
است، گفت: می توانید شب ها پاها را با آب نمک به همراه روغن بادام 
یا زیتون ماســاژ دهید، ماســاژ باید از نوک و لابلای انگشتان پا شروع 
شــده به ســمت زانو و کمی بالاتر باشــد تا درد و ورم را رفع کند و نیز 

وقتی نشسته و خوابیده اید، پاها را کمی بالاتر از سطح بدن بگذاید.
وی رعایت تدابیر حفظ سلامتی و نکات بهداشتی را راهی مطمئن برای 
تأمین سلامت در این مسیر طولانی دانست تا همه زائران با صحت و 

سلامت این سفر معنوی را به پایان برسانند.

ســرطان خون از جمله ســرطان های کشــنده ای است که بر اثر از بین 
رفتن توازن بین انواع مختلف سلول های خون بوجود می آید.

بر اثر سرطان خون ممکن است یک نوع از سلول خون از مقدار زیادی 
افزایش پیدا کند یا از مقدار کافی از یک سلول خون دیگر وجود نداشته 
باشد. در نتیجه این شرایط سلول ها عملکرد خود را از دست می دهند یا 
رشد آن ها از کنترل خارج می شود.علائم این بیماری مبهم است و به 
همین دلیل تشخیص زود هنگام آن مشکل است. از جمله نشانه های 

شایع سرطان خون می توان به موارد زیر اشاره کرد:
خســتگی مفرط: یکی از علائم ســرطان خون کم خونی است که خود 

را با احساس خستگی مداوم نشان می دهد همچنین می تواند به تنگی 
نفس حتی در زمان استراحت، در قفسه سینه و سرگیجه منجر شود.

کبود شــدگی و خونریزی: کاهش ســطح سلول های لخته کننده خون 
باعث می شود لکه های قرمز و کوچکی روی پوست ظاهر شود همچنین 
ایــن بیمــاری می تواند موجب خونریزی از بینی، لثه ها و وجود خون در 

مدفوع شود.
کاهش بی دلیل وزن: کاهش چشــمگیر وزن و از دســت دادن بیش از 
پنج درصد وزن بدون رژیم غذایی و انجام حرکات ورزشــی می تواند 

نشانه ای از ابتلا به سرطان خون باشد.

درد شکم: افزایش غیرعادی سلول های خون در طحال می تواند به بروز 
مشــکلاتی در شــکم منجر شود همچنین فرد در این شرایط با خوردن 

میزان کمی از مواد غذایی احساس سیری می کند.
عفونت و بالا رفتن دمای بدن: سرطان خون می تواند با علائمی شبیه 
به آنفولانزا همچون ســرفه یا گلو درد همراه باشــد که به دلیل کاهش 
سطح گلبول های سفید خون است. کمبود این سلول ها باعث می شود 

فرد مداوم دچار تب شود.
تعریق در شــب: تعریق بیش از حد شــبانه می تواند نشــانه ابتلای فرد 

به سرطان خون باشد.

راهکارهایی برای حفظ سلامتی در پیاده روی اربعین

 این علامت ها هشدار دهنده از سرطان خون خبر می دهند
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مرکز آمار اعلام کرد سال گذشته متوسط هزینه خالص سالانه 
یک خانوار شــهری و یک خانوار روســتایی به ترتیب 13۷ و ۷۹ 

میلیون تومان بوده است.
طبق آنچه در گزارش مرکز آمار آمده است، متوسط درآمد اظهار 
شده سالانه یک خانوار شهری 1. 66۹. 6۴1 هزار ریال بوده که 

نسبت به سال قبل، ۴۸. 5 درصد افزایش داشته است.
بر این اســاس در ســال گذشــته، رشد متوســط درآمد سالانه 
خانوارهای شــهری بیشــتر از رشــد متوسط هزینه کل سالانه 
اســت.طرح آمارگیری هزینــه و درآمد خانوار با قدمتی بیش از 
5۰ ســال، از مهم ترین طرح های آماری مرکز آمار ایران اســت. 
هدف کلی این طرح، برآورد متوسط هزینه ها و درآمد یک خانوار 

شهری و یک خانوار روستایی در سطح کشور و استان هاست.
نگاهی به اهم نتایج طرح درســال 1۴۰1 در مناطق شــهری و 

روستایی نشان می دهد:
- متوسط هزینه کل خالص سالانه یک خانوار شهری 1. 3۷1. 
۴6۰ هزار ریال بوده است که نسبت به رقم مشابه در سال قبل 
۴۸. 3 درصد افزایش نشان می دهد. از هزینه کل سالانه خانوار 
شــهری 3۷6. ۸22 هزار ریال با ســهم 2۷.5 درصد مربوط به 
هزینه های خوراکی و دخانی و ۹۹۴. 63۸ هزار ریال با سهم ۷2.5 

درصد مربوط به هزینه های غیرخوراکی بوده است.
در بین هزینه های خوراکی و دخانی، بیشــترین ســهم مربوط 
به هزینه گوشــت با ســهم 2۰.۷ درصد و در بین هزینه های 
غیرخوراکی بیشــترین ســهم با 52.5 درصد مربوط به هزینه 

مسکن، سوخت و روشنایی بوده است.
- متوسط درآمد اظهار شده سالانه یک خانوار شهری 1. 66۹. 
6۴1 هزار ریال بوده است که نسبت به سال قبل، ۴۸. 5 درصد 
افزایش داشته است. بر این اساس، در سال 1۴۰1 رشد متوسط 
درآمد ســالانه خانوارهای شــهری بیشتر از رشد متوسط هزینه 

کل سالانه است.
منابع تأمین درآمد خانوارهای شــهری نشان می دهد که ۸/32 
درصد درامد از مشاغل مزد و حقوق بگیری، 16 درصد از مشاغل 
آزاد کشاورزی و غیر کشاورزی و 51/2 درصد از محل درآمدهای 

غیرشغلی خانوار تأمین شده است.
- مقایســه درصد خانوارهای شــهری اســتفاده کننده از لوازم 
عمده زندگی در ســال 1۴۰1 نسبت به سال 1۴۰۰، نشان می-

دهد که خانوارهای استفاده کننده از اجاق گاز از ۹۸.5 به ۹۸.۸، 
تلویزیــون رنگــی از ۹۷ به ۹۷.6، جاروبرقــی از ۹1.6 به ۹2.1، 
ماشین لباسشویی از ۸۸ به ۸۸.1، یخچال فریزر از 6۷.۷ به ۷۰.۸، 
اتومیبل شخصی از 53.۷ به 53.۹، مایکروویو و فرهای هالوژن 
دار از 11.۹ به 12.۹ و ماشین ظرفشویی از هشت درصد به ۸.3 

درصد تغییر یافته است.
- در سال 1۴۰1، عمده ترین نوع سوخت مصرفی ۹5.2 درصد 
از خانوارهای شــهری برای گرما، گاز طبیعی )شــبکه عمومی( 

بوده است.
- متوسط هزینه کل خالص سالانه یک خانوار روستایی ۷۸۸. 
5۹۴ هزار ریال بوده اســت که نســبت به سال قبل 51. ۹ درصد 
افزایش نشان می دهد. از هزینه کل سالانه خانوار روستایی 32۸. 
52۷ هزار ریال با سهم ۴1.۷ درصد مربوط به هزینه های خوراکی 
و دخانی و ۴6۰. ۰6۸ هزار ریال با ســهم 5۸.3 درصد مربوط به 
هزینه های غیرخوراکی بوده است. در بین هزینه های خوراکی 
و دخانی، بیشترین سهم مربوط به هزینه گوشت با سهم 2۰.۷ 
درصد و پس از آن هزینه آرد، رشته، غلات، نان و فرآوردهای آن 
با 2۰.۴ درصد و در بین هزینه های غیرخوراکی، بیشترین سهم 
با 32.۸ درصد مربوط به مسکن، سوخت و روشنایی بوده است.

- متوســط درآمد اظهار شــده سالانه یک خانوار روستایی ۹۸6. 
3۸3 هزار ریال بوده اســت که نســبت به سال قبل 5۴. ۸ درصد 
افزایش داشــته اســت. منابع تأمین درآمد خانوارهای روستایی 
نشــان می دهد که 32 درصد از مشــاغل مزد و حقوق بگیری، 
3۰/1 درصد از مشــاغل آزاد کشاورزی و غیرکشاورزی و 3۷/۹ 

درصد از محل درآمدهای غیرشغلی خانوار تأمین شده است.
- مقایسه درصد خانوارهای روستایی استفاده کننده از لوازم عمده 
زندگی در ســال 1۴۰1 نســبت به سال 1۴۰۰ نشان می دهد که 
خانوارهای استفاده کننده از اجاق گاز از 5/۹۸ به ۹۷/۸، تلوزیون 
رنگی از 1/۹5 به ۹3/6، جاروبرقی از ۹/6۸ به 6۹/۴، ماشــین 
لباسشــویی از ۸/5۹ به 6۰/5، یخچال فریزر از 2/55 به 5۴/۸، 
اتومیبل شخصی از ۹/35 به 3۷/1، مایکروویو و فرهای هالوژن 
دار از 1/2 به 2/3 و ماشــین ظرفشــویی از 5/۰ به چهار و درصد 

تغییر یافته است.
- در ســال 1۴۰1 عمده ترین نوع سوخت مصرفی ۷۹/۴ درصد 
از خانوارهای روســتایی برای گرما، گاز طبیعی )شبکه عمومی( 

و ۹/5 درصد نفت سفید بوده است.
متوسط هزینه ها و درآمد خانوار در هر استان ��

بررســی متوســط هزینه کل ســالانه یک خانوار شهری نشان 
می دهد که اســتان تهران با 1. ۹61. ۸۹۴ هزار ریال بیشــترین 
و اســتان کرمــان با ۷۹۰. 51۷ هــزار ریال کمترین هزینه را در 
ســال 1۴۰1 داشــته اند.همچنین استان تهران با 2. 3۰6. 622 
هزار ریال بیشــترین و اســتان خراسان شمالی با 1. ۰2۴. 635 
هزار ریال، کمترین متوســط درامد ســالانه یک خانوار شهری 
را در ســال 1۴۰1 به خود اختصاص داده است.بررســی متوسط 
هزینه کل سالانه یک خانوار روستایی نشان می دهد که استان 
مازندران با 1. 3۰3. 63۹ هزار ریال بیشترین و استان سیستان 
و بلوچســتان با ۴21. ۴3۹ هزار ریال کمترین هزینه را در ســال 
1۴۰1 داشته اند.همچنین استان مازندران با 1. 6۷6. 25۰ هزار 
ریال بیشترین و استان سیستان و بلوچستان با ۴۴۰. 551 هزار 
ریال، کمترین متوســط درامد سالانه یک خانوار روستایی را در 

سال 1۴۰1 به خود اختصاص داده است.

خانوارها در سال چقدر هزینه می کنند؟

 بر اساس آمار 
اعلام شده 
از سوی نت 
بلاکس هر یک 
ساعت قطعی 
اینترنت بالغ 
بر یک و نیم 
میلیون دلار 
معادل 45 
میلیارد تومان 
زیان به کشور 
وارد می کند و 
در این میان 
استارتاپ ها و 
کارآفرین ها با 
توجه به اینکه 
واحدهای 
فعال اقتصادی 
نوپا محسوب 
می شوند 
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با توجه به اینکه کشــور ما یک کشــور تورمی اســت و هر سال یک 
سهمی از تورم به اقتصاد تحمیل می شود، فاصله بین تورم و افزایش 
حقوق ســفره مردم را کوچک تر می کند. این مســئله باعث می شود 
درآمدهای بخش هایی از جامعه کمتر شود و درآمدهای دهک متوسط 
جامعه نیز به طبقه های پایین دســت ســقوط کند. این وضعیت قطعاً 
ناشــی از یک بیماری اقتصادی اســت. از پنجاه سال گذشته تاکنون 
درگیری با تورم ما را به نقطه فعلی رسانده است. دهک های پایین تر 
در افزایش حقوق ها نســبت به تورم عقب ماندند. اختلاف طبقاتی 
گسترده میان دهک های مختلف در اثر این تورم باعث یک مشکل 

جدی شده است.
کشــورهایی که سوسیالیســتی محسوب می شوند، با بحث مالیات 
اختلاف طبقاتی را کم کرده اند. هرچقدر درآمد دهک وســط جامعه 

بیشــتر باشــد یعنی جامعه یک حدتعادل دارد. هرچقدر درآمدهای 
متوسط کمتر شوند یعنی ثروت در آن کشور به صورت نامتعادل تقسیم 
می شود. کشورهایی مثل فرانسه با بحث مالیات کاری کرده اند که 
دهک های بالا تا حد ۷5 درصد مالیات بدهند، اما طبقات فرودست 

را از مالیات معاف کنند یا به آن ها کمکی بشود.
با توجه به شناختی از جامعه وجود دارد باید طبقه فرودست را در پی 
این شناسایی تقویت کنند. برای اینکه بتوانیم حمایت های هدفمندی 
از مردم داشته باشیم باید یک شبکه اطلاعاتی اقتصادی دقیق داشته 
باشیم. بهتر است که اطلاعات اقتصادی به شکلی باشد که دولت ها 
طبقه فقیر را بشناسند و با یک برنامه هدفمند مشکل آن ها را حل کنند.

به هرحال بنده معتقدم یارانه و پول پاشی باعث می شود که خط فقر 
را در هر حال داشــته باشــیم. اختلاف طبقاتی فعلی اگر به وضعیت 

حــاد و بحرانی برســد دیگر به راحتی نمی تــوان آن را درمان کرد و 
مشــکلات امنیتی برای کشور به وجود می آورد. باید هرچه سریع تر 
راهکاری را به کار بگیریم که عناصر پایین جامعه با یارانه هدفمند 

از وضعیت فعلی خارج کنند.
دربــاره هدفمنــد کردن یارانه ها نیز معتقدم دولت درآمدهایش را به 
شکل یارانه منتشر می کند. از یک سو می شود این درآمدها را افزایش 
داد و یــا از مالیــات دهک هــای بالا گرفت و یارانه آن ها را قطع کرد. 
چون این پول ها برای طبقات بالا جامعه اصلًا عددی نیســت. اگر 
بتوانیم ســه دهک بالا جامعه را از یارانه ها حذف کنیم و به طبقات 
پایین بدهیم نتیجه مطلوب تری دارد. اگر بتوانیم آن 2۴ میلیون نفر 
را از زیر خطر فقر بیرون بیاوریم قطعاً صحنه جامعه تغییر می کند و 

از مزایا آن تمام مردم بهره مند می شوند.

اقتصاد
 زیر تیغ اختلالات  
اینترنتی

»تدبیر تازه«در گفت وگو با یک 
کارشناس به بررسی آسیب های 
اقتصادی - اجتماعی اختلالات 
اینترنتی در کشور می پردازد

 اختــلالات و کنــدی اینترنت درمــاه های اخیر، 
همزمان با فقدان اطلاع رســانی شــفاف دولت در 
ایــن زمینــه به حدس و گمانه زنی های بســیاری 
در این زمینه منتهی شــده اســت که مهمترین آن 
فقدان نیروهای کارآزموده، فرســودگی تجهیزات 
موجــود و ناتوانــی در تعویض یا تعمیر آنها به دلیل 
تحریــم و در نهایــت تلاش دولت بــرای اعِمال 
فیلترینگ های گســترده و ملــی کردن اینترنت و 
... محســوب می شوند. به گفته کارشناسان میزان 
آســیب بنگاه های خرد و کلان اقتصادی برخلاف 
شعار و تاکید مسئولان مبنی بر تلاش جهت رونق 

اقتصادی و... ارزیابی شده است.
آسیب های اقتصادی قطعی اینترنت در دنیای  ��

دیجیتال
کیــوان نقره کار کارشــناس فناوری اطلاعات در 
 باره آســیب های قطعی و اختــلالات اینترنتی به
 »تدبیر تازه« گفت: بر اســاس آمار اعلام شــده از 
ســوی نت بلاکس هر یک ساعت قطعی اینترنت 
بالــغ بر یک و نیــم میلیون دلار معادل ۴5 میلیارد 
تومان زیان به کشــور وارد می کند و در این میان 
اســتارتاپ هــا و کارآفرین هــا با توجــه به اینکه 
واحدهای فعال اقتصادی نوپا محســوب می شوند 
آســیب بیشــتری در این میان می بینند و علاوه بر 
ایــن عدم ارائه خدمات به مــردم به دلیل قطعی و 
اختلالات اینترنتی نارضایتی های گسترده ای را نیز 
به دنبال خواهد داشت.او افزود: استفاده از اینترنت 
و شــبکه های موبایلی با بهره گیری از برنامه های 

مختلف در فضای مجازی یکی از راهکارهای توسعه 
اشتغالزایی در هر کشوری محسوب می شود که البته 
شاخصی از رشد اقتصادی نیز محسوب می شود، از 
این رو به روزرســانی تجهیزات و سخت افزارهای 
موبایل ضرورتی غیرقابل انکار محسوب می شود که 
ایران در این زمینه هر روز از استانداردهای جهانی 

بیشتر فاصله می گیرد.
توسعه کسب و کارهای فضای مجازی رو مدار  ��

پسرفت
نقره کار ادامه داد: در حال حاضر بیش از 1۰۰ هزار 
شرکت دارای سامانه اینماد در کشور در حوزه های 
مختلف مانند؛ شــرکت های بازرگانی، تاکسی های 
اینترنتی، اســتارتاپ ها و ... در حال فعالیت هستند 
کــه با وجود اختــلالات و قطعی و کندی اینترنت 
موفق به انجام امور تجاری خود با شــرکای خارج 
از کشــور یا فعالیت در ســطوح داخلی نمی شوند، 
رویکردی که بر خلاف تاکید مقامات دولتی مبتنی 
بر تلاش برای رونق اقتصادی و مهار تورم اســت. 
این کارشــناس اضافه کرد: اختــلاات اینترنتی و 
فیلترینگ هــا فقط بخش خصوصــی را نمی آزارد 
بلکه ایجاد محدودیت ها و اختلالات دامنگیر بخش 
آموزش، ســلامت نیز شــده و تهدیدهای جدی در 
این زمینه ایجاد کرده و میزان آسیب و ضرر قطعی 
و یا کندی اینترنت هر روز در حال گسترش یافتن 
اســت که البته متضرر واقعی در نهایت خود دولت 
خواهد بود و در این میان وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات باید به عنوان وکیل حقیقی مردم مطالبه 

گر حقوق این گروه در جامعه و نهادهای اعِمال کننده 
فیلتر عمل کنند.این کارشــناس معتقدن است: بر 
اساس آمارهای نت بلاکس هر یک ساعت قطعی 
اینترنــت حدود یــک و نیم میلیون دلار معادل ۴5 
میلیارد تومان زیان اقتصادی به کشور وارد می کند با 
توجه به گستردگی اعتراضات به قطعی اینترنت در 
بخش خصوصی به بخش دولتی نیز رسیده است و بر 
اساس شواهد سازمان ها و نهادهای دولتی خواستار 
رفع فیلتر اینترنت به منظور ارائه خدمات شــده اند، 
این در حالی اســت که چنانچه این امر محقق شود 
کاربران و مخاطبان خدمات سازمان های دولتی با 
وجود فیلترینگ امکان استفاده از خدمات ارائه شده 

را نخواهند داشت.
عدم موفقیت محدودیت های اینترنتی ��

او توضیــح داد: اختــلالات اینترنتــی قطعــاً 
زیرســاخت های اقتصادی و غیراقتصادی کشور را 
تهدید جدی می کند در حالی که پیش بینی می شود 
این نوع رفتارها همچنان که در رویکردهایی مانند 
قطع اینترنت برای مواجهه با تقلب نتوانســت مؤثر 
واقع شــود، در نهایت در بخش های دیگر نیز مفید 
نخواهد بود.این کارشناس بیان کرد: در حال حاضر 
بیش از 1۰۰ هزار شــرکت دارای ســامانه اینماد در 
کشور موفق به اخذ مجوز شده اند و در فضای مجازی 
مشــغول به فعالیت در حوزه هــای مختلف مانند؛ 
تاکسی اینترنتی، شهرک های صنعتی، شرکت های 
بازرگانی و خدمات رســانی با محوریت اینترنت و 
... هســتند و با قطعی و کندی اینترنت آســیب های 

فراوان مالی را متحمل می شــوند. در حالی که در 
برنامه ریزی های در صدد حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان و کســب و کارها هســتیم اما خدمات 
ایــن گروه با اختــلالات مذکور متوقف و با چالش 
مواجه می شــود.او در باره ادعای وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در باره نداشــتن مســئولیت در 
قبال فیلترینگ هــا گفت: اتفاقاً وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات باید به عنوان وکیل مردم در این 
حوزه حضور داشته باشد تا مانع از اختلال در فضای 
مجازی و کسب و کارها در بستر اینترنت شود و سلب 
مسئولیت این وزارتخانه دراین زمینه غیرمنطقی به 
نظر می رسد چرا که در حقیقت متولی اصلی آرامش 
در فضای کســب و کارهــا و ... وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات است.نقره کار درباره دلایل ادامه 
دار شدن اختلالات و کندی اینترنت گفت: حدس و 
گمان های بسیاری در این زمینه به دلیل عدم اطلاع 
رسانی شفاف دولت وجود دارد که مهم ترین آن ها، 
فقدان تجهیزات و سیستم ها و به روزرسانی خدمات 
در این حوزه، مهاجرت گسترده نیروهای کارآزموده 
و خبره در حوزه فناوری اطلاعات و نبود متخصصان 
بــا انگیــزه و کارآمد و در نهایت تلاش دولت برای 
ایجاد شــبکه اینترنت ملی و .... به شمار می آیند.او 
ابراز امیدواری کرد با کاهش اختلالات و قطعی های 
اینترنت فرصتی دوباره برای آشــتی دولت و مردم 
بــا فضای مجازی و ایجاد فضای رقابتی به منظور 
توســعه کسب و کارها و بهره گیری از فرصت های 

اشتغالزایی مطلوب در این زمینه فراهم آید.

گزارش

گروه اقتصادی: پنج شنبه شب هفته گدشته خبری به بیرون درز کرد که ایران 
و آمریکا بر سر آزادی 5 زندانی آمریکایی از ایران و آزادسازی 6 میلیارد دلار 

از اموال بلوکه شده ایران در کره جنوبی توافق کرده اند.
این خبر بلافاصله از سوی وزارت امور خارجه در بیانه ای تأیید شد. در بیانه 
وزارت امور خارجه در خصوص توافق اخیر ایران و آمریکا آمده است: فرآیند 
آزادسازی چند میلیارد دلار از دارایی های جمهوری اسلامی ایران که برای 
چند ســال به طور غیرقانونی در کره جنوبی توســط آمریکا توقیف شده بود، 
آغاز شــد. ایران تضمین لازم برای پایبندی آمریکا به تعهدات خود در این 

خصوص را دریافت کرده است.
وزارت امــور خارجــه کره جنوبی هم در بیانه ای تاکید کرد: دولت ما در حال 
رایزنی نزدیک با کشورهای درگیر، شامل ایالات متحده و ایران برای حل 
موضوع وجوه مســدود شــده ایران بوده و امیدوار اســت که این موضوع به 

صورت دوستانه حل شود.
در این شرایط، گزارش ها از روند بازار ارز، از ریزش بیش از یک هزار تومانی 
قیمــت دلار حکایــت دارد و هــر دلار آمریکا به نیمه کانال ۴۸ هزار تومان 
رسیده است. این فضا به بازار طلا و سکه نیز تسری پیدا کرده و بازار شاهد 

ورود طلا و سکه به کانال های پایین تر بوده است.
کارشناســان بازار ارز اعتقاد دارند که امکان اصلاح قیمت دلار تا کانال ۴۷ 

هزار تومان هم وجود دارد.
دو صفــر هــم جلوی ۶ میلیارد دلار بیایــد، در مقابل نیازهای ارزی  ��

کشور کم است
در حال حاضر ســوالی که امروز در بازار ارز مطرح اســت، این که آزادسازی 
پول هــای بلوکه شــده چه اثری روی بــازار ارز دارد و کاهش قیمت ها را تا 
کجا خواهیم دید. سید کمال سیدعلی، معاون اسبق ارزی بانک مرکزی در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره تأثیر آزادسازی 6 میلیارد دلار ارز 
بلوکه شــده کره جنوبی گفت: ما دائماً داریم با اخبار کشــور را اداره می کنیم. 

البته به صورت جزئی وضعیت ارز به یک ثباتی رسیده است، ولی به حدی 
نیاز ارزی کشور بالاست که اگر دو صفر هم جلوی 6 میلیارد دلار بگذاریم، 

برای 3، ۴ سال آینده خیلی نیاز داریم که ارز دریافت کنیم.
وی افــزود: در واقــع ایــن بار 6۰ یا 6۰۰ میلیارد دلار طی 3، ۴ ســال آینده 
به خاطر این که به توســعه برســیم، نیاز داریم. 6 میلیارد دلار عددی نیست.
معاون اسبق ارزی بانک مرکزی تصریح کرد: تجارت خارجی ما در گذشته 
در حــوزه صــادرات و واردات در حــدود 1۰۰ تا 2۰۰ میلیارد دلار عمل کرده 
است، بنابراین 6 میلیارد دلار عددی نیست که بخواهد تحولی را در کشور 
ایجاد کند.ســیدعلی متذکر شــد: 6 میلیارد دلار یک کمک جزئی به دولت 
است که بتواند مدیریت بازار ارز را داشته باشد و کار خود را انجام دهد؛ یعنی 

افزایش نرخ ارز آن چنانی نداشته باشیم.
وی بیان کرد: با این حال، ما باید به اعداد بزرگ تر فکر کنیم؛ آن هم به خاطر 
اعتلای کشــور و این که بتوانیم در چارچوب پروژه های نیمه تمام نیازهای 
ارزی را تأمین کنیم.معاون اســبق ارزی بانک مرکزی در ادامه یادآور شــد: 

ما برای مثال وقتی خروج سرمایه 1۰ میلیارد دلاری داریم، اگر بتوانیم این 
موضــوع را مدیریــت کنیم، دیگر چشــم مان به این 6 میلیارد دلار نخواهد 
بود که 6، ۷ سال است داریم راجع به آن صحبت می کنیم.سیدعلی عنوان 
کرد: البته باید گفت این، امکان مثبتی برای اقتصاد کشور خواهد بود، ولی 
در حد 5 تا 1۰ درصد درآمدهای ارزی سابق کشور است.وی تاکید کرد: ما 
باید بتوانیم حق و حقوق خودمان را بگیریم، ولی انتظار تحول با این اعداد 
را نباید داشته باشیم.معاون اسبق ارزی تاکید کرد: ما باید به این فکر کنیم 
که کسری بودجه و افزایش پایه پولی نداشته باشیم و تورم را کنترل کنیم.
سیدعلی متذکر شد: ما توجه مان باید به این باشد که ما نیازهای ارزی مان 
خیلی بیشــتر از این حرف هاســت و باید فکر اساســی در رابطه با تنش های 
بین المللی و مســائل منطقه ای کنیم. اگر برجام امضا شــده بود، نرخ دلار 
از 23، 2۴ هــزار تومــان به 5۰ هزار تومان نمی رســید.وی تاکید کرد: این 
آسیب ها را می بینیم و متوجه آن هم هستیم، ولی زودتر باید فکر آن باشیم 
کــه کار اساســی تر انجام دهیم؛ دنبــال اف ای تی اف برویم و این که توافق 

کلی تر صورت گیرد.
توافق چه اثری روی بازار ارز دارد؟ ��

در این میان، محمدصادق الحســینی، کارشناس اقتصادی در یادداشتی در 
فضای مجازی درباره اثر توافق 6 میلیارد دلاری نوشــت: این ارزها صرفاً 
برای دارو و غذا قابل استفاده است، ولی ایران امسال باید حدود 2۰ میلیارد 
دلار هزینه واردات دارو بدهد.وی افزود: تخمین واردات امسال حدود 6۰، 
65 میلیارد دلار اســت که این یعنی حدود 1۰ درصد به منابع ارزی اضافه 
می شود.این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: آزادسازی 6 میلیارد دلار پول 
بلوکه شــده بر قیمت دلار اثر خواهد داشــت، اما اثر آن خیلی بزرگ نیست؛ 
اگرچه این اتفاق اگر شروع توافقات بعدی بود، اثر آن خیلی خیلی بزرگ تر 
بود، ولی چون این طور نیســت یا فعلًا این طور نیســت، اثر آن هم کوچک و 

در حد 1۰، 15 درصد خواهد بود.

دلار ارزان می شود؟

 رابطه پول پاشی 
و خط فقر

احمد کیمیایی
 عضو اتاق بازرگانی

یادداشت

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

دو صفر هم جلوی ۶ میلیارد دلار بگذارید، مشکلی را حل نمی کند

مریم فکری
روزنامه نگار
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چانه زنی با 
کارفرما برای 

افزایشِ حقوق؛ 
این جدیدترین 

راه حلِ وزیر 
کار برای ترمیم 
حقوقِ کارگران 

است!

 عضــو هیات علمی دانشــگاه علامــه طباطبایی که بنا 
بر اعلام خودش بیش از پنجاه ســال اســت که در حال 
آمــوزش دیــدن و آموزش دادن مبانی توســعه در ایران 
اســت، حالا احساس خطری جدی و فوق العاده دارد. وی 
با حضور در کافه خبر خبرآنلاین، به شکلی مبسوط دربارهٔ 
کیفیت برنامه توســعه هفتم و مشکلات پیش روی کشور 
سخن گفت و تاکید کرد: من در سال 13۹6، وقتی طرف 
مشــورت بخش هایی از دولت وقت و مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی قرار گرفتم، اعلام کردم که ما 
بیش از تدوین برنامه ای برای توســعه، به برنامه ای برای 

بقا نیاز داریم.
وی گفــت: بــا هر متر و معیــاری و در هر زمینهٔ انتخابی، 
قیاس ایران امروز با ایران آن روز نشان می دهد اوضاع و 
احوال مان در آن تاریخ بهتر بود. من آن زمان تاکید کردم 
که ما قادر به تدوین برنامهٔ توسعه نیستیم و اگر هم چنین 
کاری انجام دهیم دستاوردی نخواهیم داشت. البته حتی 
یادآوری این خاطرات برای من تلخ است چرا که آن روز 
تذکرات ما شنیده نشد و بعدها مرکز پژوهش های مجلس 
گزارش داد که با وجود تمدید سه سالهٔ برنامهٔ ششم توسعه 

تنها ۹ درصد اهداف این برنامه محقق شــده است.
مفهوم برنامه و توســعه به سخره گرفته شد ��

وی گفــت: در ایــن وضعیت برنامه ای به نام برنامه هفتم 
ارائه شــده و متاسفانه ســندی که دولت آقای رییسی به 
نام برنامه هفتم منتشــر کرده اســت هم مفهوم برنامه به 

ســخره کشیده شده و هم مفهوم توسعه.
مؤمنــی در توضیح این مطلب ادامه داد: امروزه هم تعداد 
بحران های ما زیاد شــده و هم بحران هایمان پرتعدامان 
چند لایه و چند وجهی اســت اما نکته اینجاســت که هیچ 
کارشــناس با صلاحیتــی نمی تواند ادعــا کند اوضاع و 
احــوال اجتماعی، فرهنگی و بین المللی از اوضاع و احوال 
اقتصــادی بهتر اســت. در نتیجه از هــر زاویه نگاه کنیم 
می بینیم مســائل به ســامان نیستند و اتفاقاً عکس سامان 

یافتگی حرکت می کنند.
پیشروی در باتلاق ��

او گفــت: من اســم این وضعیت را پیشــروی در باتلاق 
گذاشته ام. حالا در این فضا که ما به برنامه با کیفیت برای 
حل مسائل نیازمندیم، برنامه ای مانند برنامه هفتم تدوین 
شده که دادن هر صفتی به آن جفا در حق آن صفت است 

چرا که این ســند اصلًا شباهتی به برنامه ندارد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه انتقاد کردن به 
معنای مزدور بودن و فاســد بودن و وابســته بودن نیست، 
گفت: آنچه در این سند پیش بینی شده من و هر کارشناس 
دلســوزی را بیش از پیش نگران می کند چرا که می بینیم 
نوعی واژگونه بینی و واژگونه خوانی و واژگونه عمل کردن 
در این برنامه وجود دارد که شگفت آور است. طبیعی است 

همهٔ این ها ما را بیش از پیش حســاس می کند.
او در توضیح این مطلب ادامه داد: من نیت کســی را زیر 
ســئوال نمی برم اما در چنین شرایطی عزیزان برای حفظ 
خودشــان هم که شــده باید رویه هایشان را تغییر بدهند، 

والا اتفاقات خطرناکی رخ می دهد.
مؤمنی تاکید کرد: شفاف عرض می کنم الان نیازمند این 
هســتیم واژگونه بینی و ضد توســعه ای را متوقف کنیم. 
اگر برنامهٔ باکیفیتی در دســتور کار بود می شــد در قالب 
آن سند، اراده ای سازمان یابد اما حتی این مجموعه تاب 
جلب مشــارکت ظرفیت کارشناســی درون قوه مجریه را 

نیز در قیاس با پیشــینیان خود ندارند.
منطق برنامه روشن نیست ��

مؤمنی گفت: این برنامه پس از ســه ســال تأخیر در حالی 
ارائه شــده است که اسناد پشــتیبان ندارد، منطق برنامه 
روشــن نیســت و این هولناک اســت. ما امروز نمی دانیم 
این دولت از میان انبوه مســائل حاد و بحرانی کدام را به 
رسمیت می شناسد و چه منطق رفتاری برای حل آن دارد.
او تاکید کرد: حداقل در دولت های قبلی ســند پشــتیبان و 
گزارش وضعیت تهیه می شــد تا معلوم شود ادامهٔ روندها 
چــه پیامدی دارد اما امروزه در بهت و حیرت می بینیم که 
این اســناد را حذف کرده اند و ابتدا ســند لایحه را داده اند 
و ادعا دارند بعداً اســناد پشــتیبان ارائه خواهد شد. تا امروز 
من ســندی ندیدم و مگر می شــود برنامه ای که منطق 
روشــنی ندارد را بررســی و تصویب کرد و بعد ادعا داشت 
بر اساس آن می توان مشکلات را حل کرد.وی گفت: اگر 
برآیند تیم کارشناســی دولت این برنامه اســت، باید گفت 
مشــکلات پیچیده تر می شــود و من خطر بزرگی را پیش 

روی آینده کشور می بینم.

فرشاد مؤمنی: خطر بزرگی را پیش روی آینده کشور می بینم
حلقه های مفقوده سند برنامه هفتم

گپ
شنبه
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»اخراج «؛ 
پاسخِ چانه زنی 
کارگران!

وقتی آقای وزیر از وضعِ کارگران 
بی اطلاع است

گــروه اقتصادی: چانه زنی بــا کارفرما برای افزایشِ 
حقــوق؛ ایــن جدیدترین راه حلِ وزیــر کار برای 
ترمیم حقوقِ کارگران اســت! صولت مرتضوی در 
آخریــن اظهاراتش، ضمن تأکید بر اینکه برنامه ای 
بــرای ترمیــم مزد در شــورایعالی کار ندارد، گفته: 
»مــا حداقل حقوق کارگران را در شــورایعالی کار 
تعیین کردیم؛ همان حداقل بگیر می تواند از قدرت 
چانه زنی اســتفاده کند و دستمزد بیشتری متناسب 
بــا تخصص خود دریافت کنــد.« این راه حلِ وزیر 
کار البتــه مانند همان توصیه اش به کارگران برای 
قناعت کردن اســت؛ او پیش تر گفته بود: »زندگی 
با حقوق کارگری ســخت اســت، اما با قناعت هم 

می توان ساخت…«
در شرایطی که کارگران – چه ساده و چه متخصص، 
چه کم سابقه و چه با سابقه - حتی بر سرِ رسیدن به 
حداقلی تریــن حقوق خود نیز توانِ چانه زنی ندارند، 
معلوم نیســت وزیر کار با چه اســتدلالی از قدرتِ 
چانه زنی بر سرِ افزایشِ حداقل دستمزد در کارگاه ها 
حرف می زند؟! چگونه ممکن است در شرایطی که 
حتی تشکل های قانونی از کوچکترین قدرتی برای 
پیگیریِ حقوق کارگران بهره مند نیستند، کارگران 
بــا تکیه بر تخصــص یا به قول وزیر کار با تکیه بر 
»توانمندی هایشان« بتوانند بر سرِ افزایشِ حداقل 
حقــوق چانه بزنند؟ این دســت اظهاراتِ عجیب و 
غریب، که هر چند وقت یکبار از زبانِ مســئولان 
می شنویم، دائم این واقعیت را به ما گوشزد می کند 
کــه این مقامات کوچکترین اشــرافی بر مســائلِ 
کارگری ندارند.کافیســت صحبت های وزیر کار را 
در کنــارِ آمار بالای اعتراضاتِ کارگری به معوقاتِ 
مزدی قرار دهیم تا به بی اساس بودنِ اظهارتِ وزیر 
کار بیشتر پی ببریم. طی چند سالِ اخیر عمده ترین 
موضوعِ شکایات در مراجع تشخیص و حل اختلاف، 
معوقــات مزدی بوده و طــیِ 5 ماهی که ازابتدای 
ســال گذشــته، تعداد قابل توجهــی از اعتراضاتِ 

کارگــری با محوریت این موضوع اتفاق افتاده که 
از آن جملــه می توان به معوقــاتِ مزدیِ کارگرانِ 
فضای سبزِ شــهرداری زاهدان، کارگران کارخانه 
شرکت کمباین سازی سهند تبریز، کارگران سیمان 
آباده، کارگران شهرداری ایرانشهر، کارگران پارس 
پامچال، کارگران جایگاه های CNG شهرســتان 
شــوش، کارگــران داروگر، کارگــران پیمانکاری 
شهرداری ایلام، کارگران راه آهن زنجان، کارگران 
معدن ذغال سنگ آق دربند و بسیاری دیگر از این 
موارد اشــاره کرد. شمارِ این اعتراضات خود گویایِ 
ناتوانــیِ کارگران در چانه زنی با کارفرماســت؛ به 
بیانــی دیگر، ایــن کارگران حتی در چانه زنی برای 
گرفتنِ حداقل حقوق ماهیانه اشان هم ناتوانند، چه 

رسد به چانه زنی برای افزایش حقوق!
اخراجِ پی در پیِ کارگران و نمایندگانشــان به جرمِ 
پیگیریِ حقوق، یکی دیگر از آن دلایلِ متقنی است 
که می توان با آن خطِ بطلانی بر اظهارات وزیر کار 
کشــید. نمایندگان کارگری بســیاری در طولِ این 
چند ماه اخراج شــده اند که از آن جمله می توان به 
کارگران کارخانه موتورسازان تراکتورسازی تبریز، 
با بیش از 1۸ ســال ســابقه  کارِ ســخت و زیان آور 
اشــاره کرد؛ کارگرانی متخصص و با سابقه کارِ بالا 
که تنها به دلیلِ نمایندگیِ کارگران برای چانه زنی 
بــا کارفرما و گرفتــنِ امتیازاتی چون اجرای طرح 
طبقه بندی مشــاغل و ایجاد شــورای اسلامی کار 
در کارخانه، درســت زمانی که کمتر از دو ســال تا 
پایانِ بازنشستگی شــان باقیمانده بود، اخراج شدند. 
آن هــا احتمالًا مصداقِ همان کارگرانی هســتند 
کــه وزیــر کار گفته بود می تواننــد با بهره گیری از 
»توانمندی هایشــان« برسرِ افزایشِ حداقل حقوق 

چانه زنی کنند!
اگرچه این مورد به خوبی گویایِ وضعِ حال کارگران 
در کارخانه اســت، اما مواردی از این دســت بسیار 
اســت. در طولِ یک ســالِ گذشته گزارش هایی از 

اخراج و تعلیقِ نمایندگانِ کارگری در خبرها کار شده 
کــه از آن جمله می توان اخراج نمایندگانِ کارگری 
بخــش فروش بلیت مترو، اخراج دو نماینده صنفی 
کارگران کارخانه نخ البرز، اخراجِ نمایندگانِ کارگری 
کارخانه داروگر، اخراج سه نفر از کارگرانِ پیمانکاری 
پتروشیمی شازند، تعلیق و اخراج نمایندگان کارگری 
مخابــرات گیــلان و اصفهان، اخــراج دو نماینده 
کارگری در کارخانه خزر پلاســتیک و موارد بسیار 
دیگر اشــاره کرد. برخی از این نمایندگان البته بعد 
از ماه ها پیگیری و دادنِ تعهداتِ بسیار توانستند به 
کار برگردند و برخی دیگر برای همیشه کارشان را 
از دســت دادند.صولت مرتضوی، در حالی از قدرتِ 
چانه زنــیِ کارگران صحبت می کند که قراردادهای 
موقت، رمقی برای کارگران باقی نگذاشته و اخراج 
از کار، محتمل ترین اتفاقی است که برایِ کارگرانِ 
پیگیــرِ حقوق می افتد.علــی اصلانی، عضو هیئت 
رئیســه  شورای اســلامی کار البرز، در واکنش به 
صحبت های وزیر کار می گوید: توقع ما از وزیر کار 
اجرای قانون است، نه ارائه چنین راه حل هایی! قانون 
می گوید حقوق باید مطابق با نرخ تورم و سبد معیشت 
تعیین شــود که امســال هیچ کدام از این دو مؤلفه، 
معیار تعیین حداقل حقوق قرار نگرفت و دســتمزدِ 

کارگران بسیار کمتر از آنچه که باید تعیین شد.
اصلانــی ادامــه می دهد: وقتی شــورایعالی کار، 
تشکل های کارگری و هیئت های تشخیص و حل 
اختــلاف نمی تواننــد حقوق کارگران را زنده کنند، 
چگونــه وزیر کار از قدرتِ چانه زنیِ کارگران برای 
افزایشِ حقوقشــان می گوید؟ با اســتناد به منابع 
رسمی، چیزی حدود 6 تا ۷ میلیون کارگرِ غیررسمی 
وجود دارد و این نشان می دهد که کارگرانِ بسیاری 
حتی از حداقل حقوقِ تعیین شــده  شــورایعالی کار 
نیز محروم هســتند و هیچ کــدام از مراجع قانونی 

نتوانسته اند برای آن ها کاری کنند.
او می گوید: با توجه به عدم وجود امنیتِ شغلی و تعداد 

بالای بیکاران در جامعه، کارگران نمی توانند مقابلِ 
کارفرما بایســتند و بگویند چون ما کارگرِ فنی و با 
تجربه هستیم، حقوقمان را افزایش دهید! کارگران 
تا این اندازه از توانِ چانه زنی بهره مند نیستند و بعد 
از کوچکترین اعتراضی به راحتی اخراج می شــوند 

و جایِ آن ها کارگری دیگر می آید.
به گفته او، حتی تشــکل های قانونیِ کارگری هم 
توانِ ایســتادن مقابل کارفرما را ندارند. بسیاری از 
مواد قانونی، مثل طرح طبقه بندی مشاغل، پرداخت 
بهره وری، مواد مربوط به ایمنی و بهداشت محیط، 
در کارخانه ها اجرا نمی شــود و تشکلی مثل شورای 
اسلامی کار هم نمی تواند کارفرما را وادار به اجرای 

این مواد قانونی کند.
عضوهیئت رئیســه  شورای اسلامی کار می پرسد: 
وقتی چنین وضعی بر کارگاه ها حاکم اســت و یک 
تشکل قانونی نمی تواند حقوق کارگران را از کارفرما 
بگیرد، چه توقعی از کارگرانی که قراردادِ یک ماهه 

و نهایتاً یک ساله دارند، می توان داشت؟
هنوز تهدید به اخراجِ کارگرانِ منطقه  ویژه  پارس 
جنوبی از یادمان نرفته است؛ زمانی که کارگران در 
اعتراض به ساعاتِ کاری و میزانِ پایین دستمزدشان 
چند روزی دست از کار کشیدند، مدیرعاملِ منطقه 
ویژه، راه حلِ مشــکل را اخراج کارگران دانســت 
و گفــت: »کارگران معتــرض را اخراج می کنیم و 
جایشــان نیروی جدیــد می آوریم!« آقای وزیر! ۴ 
هزار کارگر برای افزایشِ دستمزدشان هم چانه زنی 
کردند و هم اعتراض، اما جوابشــان یک چیز بود؛ 
اخراج. آن ها هنوز هم در همان شــرایط، با همان 
سختی و همان دستمزد، کار می کنند و هیچ قدرتی 
برای چانه زنی ندارند. اگر آنطور که شما می گویید، 
کارگران می توانستند با »توانمندی هایشان« بر سرِ 
افزایشِ حداقل حقوق چانه بزنند، امروز بیش از نیمی 
از کارگــران، که بخشــی از آن ها اتفاقاً نیروی کار 

تحصیلکرده هستند، حداقل بگیر نبودند.
بازتاب

گروه اقتصادی: قیمت دلار 1۹ مرداد ماه در نیمه کانال ۴۹ هزار تومان ماند 
و به تناسب آن قیمت طلا و سکه هم تغییر آنچنانی نداشت. قیمت طلا 

تا پایان تابستان چه می شود؟
قیمت طلا هم گرمی دو میلیون و 35۰ هزار تومان بود که نســبت به 
روزچهارشنبه کاهش اندکی داشت. قیمت سکه امامی هم 2۸ میلیون و 
5۰۰ هزار تومان بود که آن هم کاهشی بود.قیمت سکه بهار آزادی هم 
با کمی کاهش به 25 میلیون و 5۰۰ هزار تومان رســید. اما قیمت ســایر 
سکه ها تغییری نداشت و در محدوده قیمتی روز گذشته باقی ماند. قیمت 
نیم سکه 15 میلیون و ۴۰۰ هزار تومان، قیمت ربع سکه 1۰ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان و قیمت ربع ســکه هم 6 میلیون و 15۰ هزار تومان شــد.این 
قیمت ها نشان می دهد که ثبات قیمت دلار به بازار طلا و سکه هم رسیده 
و قیمت ها نسبت به روز گذشته تغییر خاصی نداشته است. اما پیش بینی ها 
درباره قیمت طلا و سکه چه می گوید؟مهم ترین فاکتور تعیین کننده قیمت 
طلا و سکه در بازار ایران، قیمت دلار است که در چند هفته گذشته ثابت 
بوده و تغییری نداشته است. پیش بینی ها می گوید قیمت دلار حداقل تا 
پایان تابستان هم بدون تغییر می ماند و قیمت ها تغییر محسوسی نخواهد 
داشــت. با این مقدمه، باید گفت احتمالًا قیمت طلا و ســکه هم تا پایان 
تابستان در محدوده کنونی می ماند.یعنی قیمت طلا گرمی دو میلیون و 
3۰۰ تا دو میلیون و ۴۰۰ هزار تومان خواهد بود و قیمت سکه امامی هم 

در کانال 2۸ تا 2۹ میلیون تومان در نوسان است و احتمالًا تغییرات بازار 
بسیار کم و محدود باشد.اما در نیمه دوم سال قیمت طلا و سکه مشخص 
نیست و بستگی به سیاست های پولی و مالی دولت دارد و اینکه دولت تا 
کجا می تواند با ارزپاشی و یا سیاستگذاری قیمت دلار را تغییر دهد. در آن 
زمان بر اساس روند قیمتی دلار،  می توان قیمت طلا و سکه را هم پیش 
بینی کرد.این در حالی است که محمدکشتی آرای در گفت وگو با اقتصاد 
آنلاین درباره وضعیت بازار سکه و طلا، گفت: قیمت جهانی در تعطیلات 
ایام سوگواری تغییری نداشت اما قیمت ارز یکباره با افزایش مواجه شد 
و درحالی که بازار تعطیل بود و داد و ستدی انجام نمی شود قیمت طلا و 
سکه افزایش یافت.وی با اشاره کاهش قیمت انس جهانی و نرخ ارز در 
هفته جاری، اظهار داشت: در هفته جاری قیمت انس جهانی سیر نزولی 
پیــدا کــرد در حالی که در ابتدای هفته قیمت انس 1۹۴3 دلار بود امروز 
این رقم به 1۹1۸ رسید یعنی به طور متوسط انس جهانی 1۸ دلار کاهش 
یافت از طرف دیگر از روز شنبه با آغاز معاملات قیمت ارز هم سیر نزولی 
یافت و قیمت طلا و سکه هم کاهشی شد.کشتی آرای با بیان اینکه بعد 
از تعطیلات داد و ســتدها روال عادی را دارد و قیمت طلا و ســکه از روز 
شنبه سیر نزولی داشته است، گفت: قیمت سکه که به کانال 2۹ میلیون 
تومان افزایش یافته بود با حدود ۹۰۰ هزار تومان کاهش امروز 2۸ میلیون 
و ۷۰۰ میلیون تومان شد قیمت هر گرم طلای 1۸ عیار هم در حالی که 

به 2 میلیون ۴۰۰ هزار تومان رسیده بود به 2 میلیون و 352 هزار تومان 
کاهش قیمت پیدا کرده است. این فعال بازار طلا افزود: حباب سکه هم 
به دلیل افزایش قیمت سکه در تعطیلات بیشتر شده بود مجدداً با کاهش 
قیمت ها به زیر 6 میلیون تومان بازگشته است.وی در پیش بینی از وضعیت 
بازار در هفته آینده نیز گفت: بازار در حال حاضر متعادل اســت عرضه و 
تقاضا تعادل دارد، به همین دلیل اســت که حباب ســکه کاهش کاهش 
پیدا کرد بنابراین با توجه به قیمت های کنونی که در بازار طلای جهانی 
و داخلی و سکه وجود دارد به نظر می رسد تا دوشنبه هفته آینده قیمت ها 
در همین سطح باقی بماند.کشتی آرای درباره کاهش تقاضا در بازار طلا 
و تأثیر آن بر تولیدی های این صنعت نیز گفت: بازار طلای کشور ما بازار 
فصلی و مناسبتی است به این ترتیب که در برخی مناسبت ها بازار خوب 
می شود و در برخی دیگر، خیر در سال های گذشته هم همین روند حاکم 
بوده است که درایام محرم و صفر به دلیل کاهش مصرف طبیعتاً تولید 
کاهش می یابد، به دلیل اینکه تقاضایی برای مصرف مصنوعات نیست 
این ایام برای واحدهای تولیدی مشکل ساز است اما امیدواریم پس از ماه 
صفر رونق به بازار طلا بازگردد.وی در پایان در پاسخ به این سؤال که با 
توجه به روند بازار و قیمت طلا شرایط برای سرمایه گذاری در حوزه طلا 
مناسبت است نیز اظهار داشت: در حال بازار هم در ثبات و هم در آرامش 
قرار دارد و زمان مناسبی برای انجام هر نوع معاملات طلا و سکه است.

بازار آرامِ طلا

زهرا معرفت
روزنامه نگار

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار

 طلای ۲ میلیون و ۳۵۲ هزار تومانی ارزش خرید دارد؟

قیمت واقعی نان ۱۶ برابر قیمت کنونی است!
علیرضا عســگریان معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون کار و خدمات 
اجتماعی در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: 11 قلم کالا را به عنوان کالاهای 
اساســی تعریف کرده ایم که همه پروتئین لازم برای مردم را تأمین کند. در 
ســال 1۴۰1، قیمت این 11 قلم کالا تغییری نکرد و در حال حاضر قیمت 
پایه این 11 قلم 5۹۰ هزار تومان اســت؛ ولی وقتی مردم بخواهند بخرند به 

دلیل افزایش قیمت ها این سبد ۸2۰ هزار تومان برای مردم تمام می شود.
وی ادامه داد: اینکه مردم از این سبد کالا مطلع نیستند نیاز به اطلاع رسانی 
دارد. ما فکر می کردیم اگر ۴5 هزار مغازه را به این سامانه متصل کنیم شرایط 
حل وفصل می شــود؛ ولی ۹3 هزار مغازه به این ســامانه متصل شــدند و فکر 

می کنیم 1۰۰ هزار مغازه به این سامانه متصل شوند.عسگریان ادامه داد: باید 
اپلیکیشن )برنامه کاربردی( نصب کنند تا مردم بدانند که در چه مغازه هایی 
می توان از کالابرگ الکترونیکی استفاده کرد؛ البته در مغازه هایی که کالابرگ 
عرضه کنند بنر نصب می شود.معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون کار 
و خدمات اجتماعی ادامه داد: فقط 3 دهک جامعه از کوپن استفاده می کنند. 
مــردم خریــد کنند تا ما نقــاط ضعف خودمان را رفع کنیم. بودجه اجرای این 
طرح تأمین شده و اگر دو دهک دیگر را تحت پوشش ببریم، حدوداً 5۰ درصد 
مردم جامعه شــامل این طرح می شوند.عسگریان افزود: حساب یارانه مردم 
را شــارژ کردیم و اگر از آن اســتفاده کنند حســاب آن ها شارژ می شود. مبنای 

قیمت این بســته، قیمت های ســال 1۴۰1 است. مردم مابه التفاوت بسته را 
می پردازند یعنی در حال حاضر مردم ۸23 هزار تومان خرید می کنند و حدود 
6۰۰ هزار تومان آن را از یارانه خود پرداخت می کنند؛ یعنی 223 هزار تومان 
کمتر پرداخت می کنند و این مبلغ توسط دولت پرداخت می شود.معاون رفاه 
و امــور اقتصــادی وزارت تعاون کار و خدمات اجتماعی افزود: قیمت 11 قلم 
کالا در این بســته ثابت اســت. علاوه بر این 12۰ هزار تومان برای هر نفر 
شارژ می شود و اگر از اعتبار خود استفاده کنند این رقم به حساب آن ها واریز 
می شــود.این فعــال اقتصادی در ادامه بیــان کرد: قیمت واقعی نان 16 برابر 

بیشتر از قیمتی است که به فروش می رسد. 
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بحران ارزی در صنعت خودروسازی به بدترین روزهای خود رسیده 
اســت. تا جایی که امروز وزارت صمت طی نامه ای اعلام کرد که 
خودروسازان به فکر تأمین ارز خود از مبادی گوناگون باشند. احمد 
نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان، نیز این موضوع را تائید کرد.
عبــدالله توکلــی لاهیجانی، مدیرکل دفتر صنایــع خودرو وزارت 
صمت، امروز، یک شــنبه، 22 مرداد 1۴۰2، طی نامه ای خطاب به 
ســه انجمن خودروسازان، موتورسیکلت ســازان و دوچرخه سازان 
خواســته برای تأمین ارز مورد نیاز به فکر صادرات باشــند یا اینکه از 
دیگــر صادرکننــدگان ارز مورد نیاز خود را تأمین کنند. در این زمینه 
تجارت نیوز گفتگویی با احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان، 

انجام داده است که در ادامه می خوانید.
بر اساس نامه ای که  دیروز منتشر شد، وزارت صمت تخصیص  ��

ارز به خودروسازان را لغو کرد. آیا انجمن های ذی ربط در جریان 
این تصمیم قرار داشتند؟

حدود یک ماه پیش وزیر صمت تلویحاً به بنده و دیگر مســئولان 
مربوطه اعلام کرد که به فکر تأمین ارز به روش های گوناگون برای 

ادامه فعالیت های خود باشیم.
طبــق این اظهارات از همان زمان مشــخص شــد کــه تأمین ارز 
مــورد نیاز صنعت خودروســازی یا بایــد از طریق صادرات خودرو و 
کالاهای مربوطه صورت بگیرد یا از طریق خرید ارز تولیدکنندگان 

و صادرکنندگان دیگر کالاها.
از آنجایی که بهانه قیمت گذاری دســتوری تخصیص همین  ��

ارزها بود، آیا با حذف تخصیص ارز به خودروسازان که اصولاٌ در 
تأمیــن قطعه و مواد اولیه به کار می رود، امکان لغو قیمت گذاری 

دستوری خودروهای داخلی وجود دارد؟
مــا بارها تأکید کردیم که خودروســازان نمی توانند تمام مواد اولیه 
و قطعــات خــود را بــا قیمت آزاد تهیه کنند، اما محصولات خود را با 
قیمت های دستوری و طرح های فروش تضامنی به فروش برسانند.

وزیــر صمــت نیز ضمــن تأیید این نکته موافقت خــود را با حذف 
قیمت گذاری اعلام کرد و قرار شــد از امروز خودروســازان ارز خود را 
به روش های گوناگون در بازار آزاد تهیه کنند، اما در ازای حذف این 
حمایــت دولتــی محصولات خــود را با قیمت آزاد در بازار به فروش 

برسانند.
آیا خودروسازان با عدم تخصیص ارز نیمایی و فروش خودرو  ��

با قیمت آزاد موافق هستند؟
بله، به طور حتم این روش برای خودروسازان بهتر است، چراکه سالیان 
طولانی است که خودروسازان و به ویژه خودروسازان دولتی به دلیل 
قیمت گذاری دســتوری زیان های انباشته چند هزار میلیارد تومانی 
را متحمل شــده اند. با حذف این شــیوه قیمت گذاری خودروسازان 
می توانند پس از مدت ها خود را از زیر بار فشار این زیان های انباشته 

برهانند.
از اصلی تریــن فواید حذف قیمت گذاری دســتوری در بازار خودرو 
می توان به حذف تقاضای کاذب برای خودرو اشاره کرد. زمانی که 
خودرو در بازار آزاد تک نرخی شــود، قطعاً تعداد زیادی از تقاضاهای 
خودرو حذف می شوند، چراکه بسیاری از مردم تنها برای حفظ ارزش 
پول خود به دنبال بهره بردن از رانت موجود در بازار خودرو هستند.

نیاز واقعی کشور در حوزه خودرو سالانه یک میلیون دستگاه است، 
درحالی که امروز خودروســازان به دلیل چند نرخی بودن خودرو، با 

حجم بسیار زیادتری از تقاضا برای دریافت خودرو مواجه هستند.
قیمت گذاری دستوری تا چه حد برای خودروزسازان زیان ده  ��

بوده است؟
قیمت گذاری دستوری همیشه برای تمام صنایع زیان ده بوده است. 
برای اثبات این موضوع کافی اســت تا به تجربه های قیمت گذاری 

دستوری در تمام دنیا نگاهی شود.
حتــی در کشــور ایران در زمان فعالیــت دولت محمود احمدی نژاد 
قیمت گذاری لبنیات دستوری شد و در پی این اتفاق کیفیت و حجم 
مواد لبنی به شکل چشم گیری افت کرد. برای مثال داخل بطری های 
شــیر، آب می ریختند یا کف ظرف های ماست را بالاتر می آوردند تا 

حجم ظرف کمتر شود.
خودروســازان دولتی تعداد زیادی تعهدات معوق از زمستان  ��

سال گذشته دارند، تکلیف متقاضیان این خودروها با قیمت های 
جدید چه می شود؟

تــا جایــی که من اطلاع دارم اکثر متقاضیان خودروهای داخلی تنها 
بخشی از مبلغ خودرو را پرداخت کرده اند و در قراردادشان قید شده 
اســت که برای دریافت خودرو باید با قیمت مصوب زمان تحویل، 

تکمیل وجه کنند.
در نتیجه تمام این متقاضیان به جز افرادی که خرید تضامنی داشتند 
و تمام وجه خودرو را پرداخت کرده اند در صورت هر افزایش قیمتی 
توســط کارخانه باید مبلغ پرداختی نهایی خود را متناســب با قیمت 

اعلامی کارخانه ها تغییر دهند.
قطعی برق واحدهالی صنعتی تا چه میزان به چرخه تولید خودرو  ��

آسیب وارد کرده است؟
تا به این لحظه پیمایش دقیقی در رابطه با این موضوع انجام نداده ایم، 
اما بیش از آن که خودروسازان از قطعی برق لطمه ببینند، قطعه سازان 

متضرر شدند.
البته در نتیجه نهایی تغییری ایجاد نمی شود، چراکه خودروسازان با 
استفاده از خوراک قطعه سازان می توانند خودرو تولید کنند. برای مثال 
مطابق با قرارداد خودروســاز با قطعه ســاز، قرار است تا روزانه 3۰۰۰ 
صفحه کلاچ به کارخانه خودروسازی برسد، اما به دلیل قطعی برق، 
این تعداد به روزانه 25۰۰ عدد می رســد؛ این کاهش تعداد قطعات 

ورودی در نهایت منجر به کاهش تولید خودرو می شود.

در گفت و گو با دبیر انجمن خودروسازان مطرح شد

صنعت خودروسازی زیر تیغ بحران ارزی

گفتوگو

طی سالهای 
اخیر رواج 
موضوع بد 
مسکنی به 
چالش جدی 
تبدیل شده 
است بطوریکه 
در خبرها از 
افزایش اجاره 
کانکس توسط 
مستاجران 
گرفته تا اجاره 
پشت بام 
حکایتی تلخی 
را برای قشر 
ضعیف جامعه 
رقم زده است
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گروه راه و مســکن: طی سالهای اخیر رواج موضوع بد 
مسکنی به چالش جدی تبدیل شده است بطوریکه 
در خبرها از افزایش اجاره کانکس توسط مستاجران 
گرفته تا اجاره پشت بام حکایتی تلخی را برای قشر 

ضعیف جامعه رقم زده است.
بــه گزارش» نقش اقتصاد«، افزایش سرســام آور 
قیمت اجاره بها طی یکســال اخیر باعث شــده تا 
بسیاری از مستاجران به حاشیه نشینی روی آورند.

در همین رابطه طی روزهای گذشــته و بر اســاس 
گــزارش مرکــز پژوهش های مجلس نشــان از 
یافته هایی در خصوص بحران فراگیر دسترســی به 
سرپناه در کشور دارد. این یافته ها حاکی از آن است 
که سیاست های دولت و شهرداری برای تأمین خانه 
در سال های اخیر به جای بهبود وضعیت مستاجران 
آن ها را در شــرایط ســخت تری قرار داده اســت. 
همچنین در این گزارش از شــیوع هشــت شــکل 
بی خانمانی به عنوان پدیده »بدیل اجاره نشینی« در 

شهرها نام برده شده است.
مرکز پژوهش های مجلس در یک گزارش تحلیلی، 
با اشــاره به انحراف های سیاستی در »طرح مسکن 
میلیونی« و »قرارگاه جهادی مسکن تهران«، سند 
شکســت سیاست های مسکن از گذشته تاکنون را 
تشریح کرده است. این سند شکست در واقع کارنامه 
سیاستگذار در حوزه تأمین مسکن از نگاه مستاجرها 

و گروه های کم درآمد فاقد مسکن است.
در ابتدای این گزارش آمده است که به دلیل بحران 
فراگیــر و چندجانبه مســکن در کشــور، اقدامات 
چندگانه ای در ســطوح مختلف مدیریت کشــور در 
دستور کار قرار گرفته است که از جمله آنها می توان 
به برنامه نهضت ملی مسکن در سطح ملی و قرارگاه 
جهادی مســکن شهرداری تهران در پایتخت اشاره 

کرد.
در شرایطی که هدف مقبول سیاستگذاری مسکن در 
کشور افزایش مالک نشینی در میان خانوارهاست، اما 
بعد از چند دهه تکیه و تاکید بر افزایش مالک نشینی و 

نپرداختن مستمر و مؤکد بر وجوه دیگر نظام مسکن، 
برخی تبعات اجتماعی نامطلوب آن آشکار شده است 
که عبارتند از: افزایش ســهم ســکونت استیجاری 
به رغــم افزایش نرخ مالکیت )افزایش نرخ مالکیت 
بیشتر گروه های برخوردار و نه افزایش مالک نشینی 
بیشتر در میان خانوارها( و توجه ناکافی به وضعیت 
سکونتی مستاجران.همچنین این آمار نشان می دهد 
سیاســت های تأمین مسکن ملی در کشور به جای 
آنکه منجر به کاهش تعداد مستاجرها شود، عملًا به 

مالک تر شدن مالک ها کمک کرده است.
ایجاد بحران با سه منشأ ��

بر اساس این گزارش، بحران فراگیر در بازار مسکن 
که منجر به ســقوط خانوارهای مســتأجر از نردبان 
مســکن به جای صعود از آن شــده است، سه منشأ 
مهم داشــته اســت. دنیای اقتصاد نیز آن را بحرانی 
دانســته اســت که در نهایت منجر به تبدیل شدن 
اجاره نشینی به بدیل بی چون و چرای مالک نشینی 
شده و به دنبال آن بدیل دیگری به نام »بی خانمانی« 

را برای اجاره نشینی ایجاد کرده است.
یک منشأ مهم در شکل گیری بحران فراگیر مسکن 
کم درآمدها، همین »مغفول ماندن سیاست مسکن 

استیجار در برنامه دولت ها« است.
اگر چشــم انداز ســکونتی گروه هــای کم درآمد و 
آسیب پذیر مستأجر به عدم توجه دولت ها به وضعیت 
ســکونتی مستاجرها را بنگریم مشاهده می شود که 
در بســتر اقتصاد تورمی و نیز با تمرکز ویژه بر عدم 
همگامی دستمزدها با صعود هزینه های زندگی، هر 
سال، احتمال مالک نشــینی گروه های کم درآمد و 

آسیب پذیر مستأجر کاهش می یابد
بازی دوسر باخت برای مستاجرها ��

در این گزارش، به بازی دوسر باخت تأمین مسکن 
برای مســتاجرها در همه سال های گذشته تاکنون 
اشــاره شده اســت. آن طور که در این گزارش آمده 
اســت عمده ساخت وسازهای صورت گرفته در چند 
دهه گذشــته از دو مجرای خانه سازی های دولتی و 

مسکن سازی های شهری از سوی بخش خصوصی 
بوده است که بررسی ها نشان دهنده آن است که این 
دوگانه در همه این ســال ها تاکنون کاملًا به ضرر 
گروه های کم درآمد و آســیب پذیر فاقد مسکن بوده 
است.دولت ها در طرح های ساخت مسکن دولتی به 
جای اینکه فرصت زندگی در داخل شهرها را برای 
همه فراهم کنند، بر »طبل جدانشــینی« کوبیده و 
در حومه شهرهای اصلی برای این دو گروه اقدام به 
ساخت مسکن کرده اند. نتیجه این موضوع آن شده 
اســت که عملًا حقوق توســعه مسکونی به صورت 
مشروط در اختیار مالکان زمین های موجود شهری 
قرار گرفته و تأمین مسکن گروه های نابرخوردار به 

بیرون از شهرها انتقال یافته است.
از ســوی دیگر گســیختگی سیاستی بحرانی تری 
در حوزه تأمین مســکن کم درآمدها وجود دارد. در 
بحبوحه بحران مســکن کشــور، در سطح محلی 
اقدامات متنوعی صورت گرفته است که گسیختگی 

سیاستی این بخش را بحرانی تر می کند.
شکست سیاست ها و بی خانمانی ��

در این گزارش در حالی به سقوط مستاجرها از نردبان 
مسکن به دلیل شکست سیاستی ناشی از غفلت از 
خانوارهای مســتأجر در برنامه های تأمین مسکن 
دولتی و شهری اشاره شده است که دلایل شکست 
سیاســت های تأمین مســکن نیز شــرح داده شده 
است. اضافه نکردن »مسکن استیجاری دولتی« به 
موجودی مسکن به عنوان یکی از راهکارهای آزموده 
شده در نظام جهانی تأمین مسکن یکی از مهم ترین 
این دلایل اســت. این در حالی اســت که همواره و 
در همه برنامه های تأمین مســکن، سیاستگذاری 

یکپارچه در این بخش مغفول مانده است.
شیوع ۸ شکل بی خانمانی ��

در این گزارش به شــکل گیری و شــیوع هشــت 
شــکل بی خانمانی به عنوان بدیل بی چون و چرای 
اجاره نشینی خانوارهای کم درآمد و آسیب پذیر اشاره 

شده است.

در واقــع می توان گفت به واســطه غفلت از اجرای 
سیاســت های حمایت از مســتاجرها و خانوارهای 
کم درآمد فاقد مسکن و در نتیجه شکست سیاستی 
در این حوزه، در کشور »بدیل اجاره نشینی« به هشت 
شکل شیوع پیدا کرده است که ازجمله آن می توان به 
»شغل گزینی سرپناه جویانه و هم خانگی چند خانواده 

در یک خانه« اشاره کرد.
پشــت بام خوابی، موتورخانه خوابی، ماشین خوابی، 
خانه به دوشــی،  اتوبوس خوابــی،  گورخوابــی، 
شــغل گزینی ســرپناه جویانه و هم خانگی دو یا چند 
خانواده در یک واحد مســکونی از جمله مصادیقی 

است که در این گزارش به آن اشاره شده است.
چند پیشنهاد به سیاستگذار ��

در ایــن گــزارش همچنین بــرای بهبود روند 
سیاستگذاری در حوزه مسکن چند پیشنهاد ارائه 
شــده است. از آن جمله می توان به »ملزم کردن 
دولت برای تدوین قانون جامع استطاعت پذیری 
مســکن« اشــاره کرد. همچنین هدفمندسازی 
تمامــی یارانه هــای بخش مســکن، حمایت از 
خانوارهــای در معرض بی خانمانــی و اولویت 
قــرار گرفتن افراد بی خانمان در طرح های تأمین 
مســکن بخشی از این پیشنهادهاست. همچنین 
از نظام مالیاتی برای تأمین مالی بخش مســکن 

استفاده شود.
مرکز پژوهش هــای مجلس همچنین بر ضرورت 
کاهش تبعیض مســکونی ســاختاری با تمرکز بر 
اســتفاده بهینه اجتماعی از موجودی مسکن کشور، 

تاکید کرده است.
در مرتبه ســوم نیز پدیده هــای نامیمون اجتماعی 
نظیر جداســازی های اجتماعی، اعیان نشین سازی 
و جابه جایی هــای اجباری که به طور مســتقیم بر 
هم بســتگی اجتماعی و نابرابــری در فرصت های 
زندگی تأثیر خود را داشــته اند و در ســال های اخیر 
نیز به بحرانی ترین وضعیت خود رســیده اند، قابلیت 

کنترل یابند.
گپ

 تأمین مسکن یکی از وظایف اصلی دولت به شمار می آید، از این رو دولتمردان 
نیز در دوران زمامداری خود به طرق و اســامی مختلف تحت عناوین؛ »مســکن 
مهر«، »نهضت ملی مسکن« و ... سعی در اجرای این وظیفه داشتند. اجرای طرح 
ساخت مسکن های نقلی با متراژ 35 تا ۴۰ متر یکی از آخرین گزینه هایی به شمار 
می آید که دولت سعی در اجرای آن را دارد که هر از گاه خبر آن اعلام و به دنبال 
تکذیبیه های آن نیز منتشر می شود. بدیهی است صاحبخانه شدن در شرایطی که 
برای بسیاری در شرایط کنونی »رؤیا« محسوب می شود، از مطلوبیت برخوردار 
است، اما ساخت مسکن های نقلی در شرایطی که دولت تاکید بر جوانی و افزایش 
جمعیت و زاد و ولد دارد، تناقضی آشکار با سیاست ها و برنامه ریزی ها و آنچه که 

در مرحله عمل مشاهده می شود خواهد داشت.
به گزارش »نقش اقتصاد«، از سویی دیگر ساخت مسکن های نقلی تضاد آشکاری 
نیز با شرایط اجتماعی – فرهنگی، مذهبی ایران دارد. از این رو بسیار مناسب است 
تا اجرای طرح های دولت پیش از اجرا با بررســی های کارشناســان و متخصصان 
امر همراه شود تا از اتلاف زمان و هزینه های مالی فراوان به منظور اجرا و اصلاح 

احتمالی آن ممانعت به عمل آید.
 دولت فقیر و رویای خانه دارشدن مردم ��

محمد علی سلمانیان کارشناس حوزه مسکن در این باره به »نقش اقتصاد« گفت: 
ســاخت مســکن با توجه به کاهش درآمدهای دولتی و فقدان تعامل مناسب بین 
دولت و دیگر بانک ها به منظور ارائه تســهیلات، واگذاری زمین های دولتی و ... 
طی ســال های اخیر ره به جایی نبرده اســت هر چند وظیف دولت تأمین مسکن 

مناسب برای مردم است تا با رفع موانع و ارائه تسهیلات مطلوب سرپناهی برای آنها 
ایجاد کند، اما دولت طی سال های گذشته حتی ناتوان از عملیاتی ساختن پرداخت 
وام ودیعه اجاره برای مستاجران نیز بوده است.او افزود: افزایش نرخ اجاره بها به 
قدری زیاد شده است که دیگر خرید خانه از سوی خانواده ها به فراموشی سپرده 
شده است، اما فقیر شدن دولت و ناتوانی از ساخت مسکن علامت خوبی نیست و 
مسلماً تاثیرات خود در حوزه های دیگر مانند بازار مصالح خانگی، اشتغالزایی، فرار 
سرمایه، مهاجرت و ...خواهد گذاشت. اجرای طرح ساخت مسکن های کوچک و 
نقلی گویا آخرین تیر دولتمردان در بازارمسکن به شمار می آید که البته در تناقض 
کامل با اقلیم و آداب و رسوم و شعارهای افزایش جمعیت در کشور است و پیش 

بینی می شود حتی در شرایط کنونی نیز مورد توجه چندانی واقع نشود.
شعار جوانی جمعیت با کدام پول و مسکن؟ ��

سلمانیان معتقد است: افزایش قیمت ها و کاهش ارزش پولی به قدری شدید شده 
است که حتی قدرت خرید مردم برای خرید مسکن های نقلی نیز پاسخگو نخواهد 
بود، چرا که بسیار شنیده شده که جوانان در ابتدای زندگی خود حتی از خرید طلا 
به عنوان یکی از مرسومات ازدواج برای یکدیگر ناتوان شده و به خرید بدلیجات 
روی آورده اند، آن گاه چگونه می توان توقع خرید مسکن حتی در متراژهای کوچک 
از آنها را داشــت؟این کارشــناس اضافه کرد: ایران با وجود در اختیار داشتن منابع 
فراوان طبیعی و غیرطبیعی لایق داشتن بهترین امکانات و تجهیزات برای مردم 
خود در حوزه های مختلف اســت، در حالی که در حال حاضر در شــرایط دشواری 
به سر می برند که بخش اعظم آن ناشی از مدیران ناکارآمد و سیاست ها و برنامه 

ریزی های اشــتباه اســت. به عبارتی فشــار اقتصادی به قدری زیاد شده است که 
گذران زندگی عادی برای مردم دشوار شده و جوانان نیز هراسان از ازدواج شده اند.

فقدان برنامه ریزی و سیاست گذاری صحیح ��
سلمانیان اضافه کرد: توجه به کیفیت زندگی مردم نیز یکی دیگر از وظایف دولت 
به ویژه در بخش تأمین مسکن است که گویا دولت فقط در اندیشه حل مسئله به 
هر طریق است، هرچند کاهش نرخ ازدواج در سال های اخیر به دلیل فقدان توانایی 
تأمین مالی در حوزه های مختلف به خصوص تأمین مسکن و هزینه های ازدواج از 
بزرگترین چالش های کشور محسوب می شود، اما انطباق حل این معضل با توجه 
به شرایط اجتماعی – فرهنگی و ... نیز از اولویت های برنامه ریزی ها و سیاست 

گذاری های اقتصادی دولت به شمار می آید.
کمبود مسکن نیازمند راهکار عملیاتی ��

او افزود: هرسال به جمعیت کشور اضافه می شود و این نیاز بیشتر هم می شود. این 
در کنار بحث نوســازی بســیار مهم اســت زیرا در همان حال که بحث از ضرورت 
نوسازی می شود، ما با مشکلات عدیده اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در بافت های 
فرسوده مواجهیم و در بسیاری موارد چاره ای جز نوسازی برای حل این چالش ها 
نداریم. واگذاری تسهیلات ومنابع مالی مطلوب در اختیار متقاضیان ساخت مسکن 
راهکاری مناسب در شرایط فعلی است که می تواند گزینه جانشین مناسبی برای 
اجرای پروژه ســاخت مســکن در زمین های خارج از مناطق شــهری باشد، البته 
دولت همچنین می تواند از گزینه واگذاری این تسهیلات برای ساختمان سازی 

در مناطقی با بافت فرسوده نیز بهره جوید.

پارادوکس مسکن های نقلی و جوانی جمعیت صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

»تدبیر تازه « در گفت وگو با یک کارشناس طرح ساخت مسکن های کوچک و شعار جوانی جمعیت را بررسی می کند

متین شیری
روزنامه نگار

 بازی 
دو سر باخت 
مستاجران

  » تدبیر تازه« از بحران فراگیر مسکن 
در کشور گزارش می دهد

فاطمه دیانی
روزنامه نگار
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حمل و نقل به عنوان موتور منحرک اقتصادی روان سازی و تولید خدمات 
در جهت تأمین نیازهایی که پشتوانه دارایی های ملی قرار می گیرد همواره 
مورد توجه مدیران ارشــد کشــورها دارد زیرا با افزایش توان حمل و نقل 
همه زیرساخت ها از تحرک بیشتری برخوردار می شوند، آفریقا برای حفظ 
رشد اقتصاد نو ظهور خود به سرمایه گذاری مستقیم خارجی زیادی متکی 
است. این قاره جمعیت جوانی دارد که مشتاق کارند. بنابراین سرمایه گذاری 
خارجی افزون بر اشتغال آفرینی به بهبود زیرساخت های این کشورها و 
تبدیل شدن آنها به بخشی از اقتصاد جهانی یاری می رساند. فرانسه از سال 
2۰1۴ تا 2۰1۸ )13۹3 تا 13۹۷( 3۴ میلیارد دلار در آفریقا سرمایه گذاری 
کرد و 5۸ هزار شغل در 32۹ پروژه ایجاد کرد. سرمایه گذاری فرانسه در 
بعضی کشورهای آفریقایی مانند نیجریه، مراکش، الجزایر بیش از باقی 
کشورهای آفریقایی به چشم می آید. شرکت آلستوم، یک شرکت فرانسوی 
چند ملیتی است که در زمینه صنعت حمل و نقل و به ویژه درحوزه طراحی 

وساخت لوکوموتیوها و دیگر خودروهای ریلی فعالیت می کند. این کارخانه 
که دومین شــعبه آلســتوم در مراکش اســت به تولید واگن و تجهیزات 
ناوگان برای قطارهای منطقه ای و مترو می پردازد. انتظار می رود تا سال 
2۰25 این کارخانه بتواند 2۰۰۰ شغل مستقیم را ایجاد نماید. این شرکت 
فرانسوی تا کنون برای راه اندازی این کارخانه خاص بیش از 1۷ میلیون 
دلار سرمایه گذاری نموده است. با راه اندازی فاز نخست این کارخانه که 
به تولید سیم های صنعتی و تجهیزات برقی برای ترانسفورماتورها و سایر 
بخش های الکترونیکی می پردازد، ۸5۰ شغل ایجاد می شود که از این بین 
6۰ درصد آنها نیروی کار زن خواهند بود. از ابتدای سال 2۰1۹ تا کنون 
آلستوم 32 میلیون دلار سرمایه گذاری انجام داده تا بتواند تسهیلات تولید 
صنعتی خود را در مراکش افزایش دهد. با افتتاح دومین خط تولید تجهیزات 
صنعتی در سال 2۰21 نزدیک به ۹5۰ شغل در مراکش ایجاد شده است. 
مدیرعامل تولید منطقه ای خاورمیانه، شمال آفریقا و ترکیه می گوید که 

به لطف فن آوری های منحصر به فرد در سایت های بین المللی مراکش 
توانســته اند یک مرکز تولید تجهیزات ریلی در کلاس جهانی را ایجاد 
نمایند. این شرکت امیداور است از طریق گسترش خطوط تولید خود در 
مراکش بتواند علاوه بر کسب سهم بیشتر از بازار، شرایط خود را در سایر 
کشــورها بهبود بخشد. لازم به توضیح است که درسال 2۰15 مبادلات 
تجاری فرانســه و مراکش به ۷.۴ میلیاردی و رورســید و در همین سال، 
فرانسه 51 درصد ازکل سهام سرمایه گذاری های مستقیم خارجی مراکش 
را دراختیار گرفت. این اقدام در راستای تکمیل طرح و راهبردهای قبلی 
این شــرکت اســت. از طرفی این شرکت با بازگشایی بازارها و آزادسازی 
مبادلات، می کوشد از این پویایی نهایت استفاده را می برند. این شرکت با 
استقرار در مراکش، قادر به افزایش رقابت و توسعه صادرات به بازارهای 
آفریقا خواهند بود. بدین ترتیب، مراکش خود را به عنوان مرکز گسترش 

نفوذ فرانسه در آفریقا معرفی می کند.

آلستوم فرانسه و تأسیس 
دومین کارخانه صنعتی 

تولید قطعات حمل ونقل 
ریلی در مراکش  

سید محسن بهره دار
روزنامه نگار
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 کاهش نسبی قیمت ها همانگونه که پیش 
بینی می شــد ثبات نداشــت و موج جدید 
افزایــش قیمت اقلامی چون نان، لبنیات، 
ارز و .... وعده کنترل بازارِ دولت را با چالش 
مواجه ساخت. این در حالی است که به گفته 
دولت در مرداد ماه سالجاری با کاهش تورم و 
بهبود شاخص ها در این حوزه مواجه بوده ایم 
اما تاکنون هیچ تغییری در سفره های مردم 
شاهد نبوده ایم و به گفته کارشناسان ثبات 
اقتصادی بعد از گذر از کاهش قیمت های 
کوتاه، ایجاد نخواهد شد. به گفته این گروه 
از کارشناســان تغییرات اقتصادی نیازمند 
تحولی اساسی در سیاست گذاری و برنامه 

ریزی های دولتی است.
آلبرت بغازیان کارشناس اقتصادی، در باره 
دلیل استمرار گرانی و افزایش قیمت ها به 
»نقش اقتصاد« گفــت: دولت وعده داده 
بود که افزایش قیمت ها در اقلام اساســی 
مانند نان و ... را پس از حذف ارز ترجیحی 
کنتــرل کند ولی خــوش بینی ها در این 
زمینه چندی نپایید و افزایش قیمت ها بعد 
از حذف ارز ترجیحی در ســال گذشــته به 

همه کالاها ســرایت کرد و فشار مضاعفی 
برای اقشــار آسیب پذیرجامعه ایجاد شد و 
به راحتی آشکار شد که دولت در مواجهه با 
گرانی ها ناتوان است و یارانه های نقدی و 
کالابرگ ها نیز درمانی بر این معضل نبوده 
اســت. اما در حال حاضر فشار بسیاری بر 
مردم به ویژه اقشار آسیب پذیر جامعه وارد 
می شود و آنچه که در این بین آشکار است، 
ناتوانی دولت در قبال مافیاهایی اســت که 
در بخشــهای مختلف رخنه کرده اند و به 
راحتی قیمت ها را دستکاری کرده و بازار را 
دچار التهاب می کنند و در حقیقت تحریم ها 
هــر چند بی تأثیر بر وضعیت فعلی جامعه 
نیســتند اما آنچه که موثرتر از تحریم ها تا 
کنون توانسته اند به جامعه آسیب وارد کنند 
مافیاها و سلطانهای گروه های مختلف در 

بخش اقتصاد در جامعه هستند.
تأثیر نوسانات ارزی در بازار و گرانی ها

این کارشــناس ادامــه داد: حذف تحریم، 
وصــول درآمدهــای نفتی و بســیاری 
شــاخص های تاثیرگذار دیگــر در بهبود 
وضعیــت اقتصــادی تا زمانــی که بانک 

مرکزی تصمیم جدی بر این نداشته باشد 
که قیمت ارز و بسیاری از اقلام دیگر ارزان 
شــود، نه تنها کاهش قیمت، بلکه افزایش 
هم خواهیم داشت و تنها زمانی می توانیم 
ارزان شدن و کاهش قیمت ها را به ویژه بر 
سر سفره های مردم ببینیم که بانک مرکزی 
تصمیم بگیرد که از شاخص های تاثیرگذار 
مثبت در جامعه به نحو بهینه استفاده کند 
و البتــه بازوی نظارتی بــر بازار و مقابله با 
افزایش افسارگسیخته قیمتها را تقویت کند 
در غیراینصورت اگر فکر کنیم که با رقابتی 
کردن بازار خواهیم توانســت به مبارزه با 
گرانــی و بهبود کیفــی و کمی بازار برویم 

امری اشتباه است.
بغازیان بیان کرد: افزایش قیمت ها و گرانی 
معضلی مزمن است هرچند مسلماً حذف ارز 
ترجیحی بر افزایش قیمت ها تأثیر داشــته 
اما اقتصاد کشور در حال حاضر بیمار است 
و گرانی ها و تبعات منفی حاصل از آن نیز 
ناشــی از تأثیر مستقیم حذف ارز ترجیحی 
نیست، البته بدیهی است افزایش قیمت ها 
بعد از حذف ارز ترجیحی فراتر از پیش بینی 

دولت است اما مسلماً اگر اکنون ارز ترجیحی 
باز هم به جای قبلی خود بازگردد قیمت ها 
به اندازه زمان قبل بازنخواهد گشت و تنها 
عاملی که در این بین می تواند مؤثر باشــد 
افزایش نظارت بر قیمت ها و بازار است که 
گویا دولت نمی تواند یا رغبتی برای انجام 
این کار ندارد هرچند در ابتدای کار ســعی 
بر کنترل قیمت چند قلم کالای اساســی 
را داشــت اما افزایش قیمت ها به تدریج از 
دامنه توان و اختیار دولت خارج شد و همه 
اقلام خوراکی و تقریباً غیرخوراکی را مانند 
ماســت و شــیر و تخم مرغ و لنت ترمز و ... 
را نیز دربرگرفت و در حقیقت رقابتی برای 
افزایش قیمت ها در بازار سرگرفت که دیگر 
حتی یارانه نقدی کفاف پاسخگویی به نیاز 

در این بازار را هم نمی دهد.
افزایــش گرانی ها حاصــل اقتصاد بیمار 

کشور است
او بیــان کرد: هر چند حذف ارز ترجیحی 
بر افزایش قیمت ها تأثیر داشــته است اما 
اقتصاد بیمار کشور معضلی است که باید 
به دنبال دلایلی گسترده تر از این به دنبال 

آن بود در حقیقت اگر اکنون ارز ترجیحی 
باز هم به جای قبلی خود بازگردد قیمت ها 
به اندازه زمان قبل بازنخواهد گشت و تنها 
عاملی که در این بین می تواند مؤثر باشد 
افزایش نظارت بر قیمت ها و بازار اســت 
کــه گویا دولت نمی تواند یا رغبتی برای 
انجام این کار ندارد هرچند در ابتدای کار 
ســعی بر کنترل قیمت چند قلم کالای 
اساســی را داشــت اما افزایش قیمت ها 
بــه تدریج از دامنه تــوان و اختیار دولت 
خارج شــد و همه اقلام خوراکی و تقریباً 
غیرخوراکی را مانند ماست و شیر و تخم 
مرغ و لنت ترمز و ... را نیز دربرگرفت و در 
حقیقت رقابتی برای افزایش قیمت ها در 
بازار سرگرفت که دیگر حتی یارانه نقدی 
کفاف پاســخگویی به نیاز در این بازار را 
هم نمی دهد. این کارشناس معتقد است: 
استفاده از فرصت های طلایی رویکردی 
اســت که باید از سوی مسئولان دولتی 
هوشــمندانه استفاده شود تا بتوان عوامل 
بازدارنده در بازار را مدیریت کرد و بتوان در 

مسیر رشد اقتصادی گام برداشت.

گروه بازار مالی: روز چهارشــنبه 1۸ امردادماه 1۴۰2، 
روز بورس نبود و این بازار در پایان معاملات، ریزش 
دوباره ای را تجربه کرد؛ به طوری که شــاخص کل 
بورس تهران، ۰.۰5 درصد و شــاخص هم وزن نیز، 
۰.۰6 درصد ریزش داشــتند. در پایان معاملات روز 
چهارشنبه، 2۰۸ نماد، سبز پوش و در مقابل، 36۷ نماد 
قرمزپوش بودند و از میان 6۸6 نماد، سهم نمادهای 

منفی 53 درصد بود.
محمد رسول حشــمتی، کارشناس و تحلیلگر بازار 
سرمایه در گفت و گو با »نقش اقتصاد«، درمورد روند 
بورس گفت: بازار به تعادل نسبی رسیده و در خیلی 
از نمادهای بازار، کف های قیمتی بســته شده است. 
بازار ســرمایه بیشــترین پتانسیل را برای رشد دارد و 
می تواند بهترین بازار سال 1۴۰2 باشد اما این موضوع 

در گــروی پیش بینــی پذیری، اعتماد و عدم دخالت 
دولت در بازار است. اما متأسفانه، افشای نامه هفدهم 
اردیبهشــت باعث شده است در شرایط فعلی اعتماد 
عمومی به بازار ســرمایه در پایین ترین حالت ممکن 
باشــد و تا زمانی که ســایه بی اعتمادی و تصمیمات 
خلق الســاعه بر بازار حکمفرماست، حداقل تا پایان 
امرداد نمی توان به بازار خوشبین بود.این تحلیلگر بازار 

سرمایه خاطرنشان کرد: فعلًا اقبال به صنایع بزرگ 
وجود ندارد و صنایع کوچک ریالی نیز، از تصمیمات 
دولت کمتر آسیب می بینند. ولی به هر روی، در حال 
حاضر، ارزش معاملات در حدی نیســت که بتواند 
بازار را وارد فاز صعودی کند و فقط این تک سهم ها 
هستند که می توانند پس از ورود پول هوشمند برای 

چند روز مثبت باشند.

لزوم تغییر در سیاست گذاری دولت

سایه بی اعتمادی بر سرِ بورس
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گروه بازا رمالی: یک کارشــناس بازار سرمایه پیرامون نحوه مالیات 
ســتانی دولت گفت: تغییر رویکرد دولت از تأمین بودجه با اتکاء 
به درآمدهای نفتی به سمتِ درآمدهای مالیاتی فرآیندی مطلوب 
تلقی می شود که بر اساس قوانین جدید و پیشرفته اقتصادی انجام 
می شود که به بهبود حالِ اقتصاد بیمار و تک محصولی هر نظامی 
منتهی خواهد شــد اما انجام این رویکرد و هر تصمیم اقتصادی 
و غیراقتصــادی بــرای نیل بــه نتایج مطلوب باید به تدریج و آرام 
آرام و گــذر از مراحــل آزمایشــی صورت گیرد نه از مجرای زور و 
دســتورات حاکمیتی بدون در نظر گرفتن پیامدهای احتمالی آن، 
چرا که در غیر اینصورت علاوه بر اینکه احتمال خطا و لغزش در 
مراحل اجرا را به همراه خواهد داشــت از مســیر عدالت محوری 

نیز دور خواهد شد.
نیما امیرشکاری در گفت و گو با »نقش اقتصاد« اضافه کرد: دولت 
و مســئولین نظام مالیاتی با اقدامات صورت گرفته به اطلاعات 
و دیتاهای خوبی درراســتای اجرای طرح مالیات ســتانی دســت 
یافته اند که باعث جامعیت و تمرکز در اخذ مالیات در مودیان شده 
و علاوه بر آن به شناسایی مودیان جدید نیز منجر شده است، اما 
اجرای عادلانه اخذ مالیات در گرو هوشمندســازی نظام مالیاتی 
در کشــور و همچنین اســتفاده از تجهیزات و سامانه های دقیق و 

به روزرسانی شده می باشد.
امیرشکاری ادامه داد: به عنوان نمونه انطباق تراکنش های بانکی 
و مالی با خرید و فروش های افراد حقیقی و حقوقی یکی از مواردی 
اســت که می تواند به راســتی آزمایی پرداخت مالیات کمک کند و 
این امر به جز در بستر هوشمندسازی مالیات عملیاتی نمی شود که 
در حال حاضر فاقد چنین سیســتمی در کشــور هستیم. هر چند در 
سالیان اخیر بانک مرکزی در تعامل با نظام مالیاتی اقدامات موثری 
را انجام داده است اما هنوز با استانداردهای مطلوب فاصله بسیاری 
داریم. اتصال دســتگاه های کارتخوان بــه نظام مالیاتی از جمله 
رویکردهایی محســوب می شود که در راستای اجرای قانون های 
مالیاتی جدید قابل توجه و مطلوب تلقی می شــود و در حقیقت به 
تدریج دولت و مسئولان ذیربط در مسیر قوانین و اجرای مناسب 
درحیطه امور مالیاتی حرکت می کنند که جای امیدواری بسیار دارد. 
اما در کشورهای صاحب نظام مالیاتی قوی علاوه بر برخورداری از 
نظام هوشمند در مرحله اخذ مالیات، از سیستم هوشمند و شفاف 
پــس از اخــذ مالیات و در مرحله عملکرد و هزینه کرد درآمدهای 
مالیاتی از ســوی دولت نیز بهره مند هســتند و این امر به افزایش 
تعاملات و اعتمادهای دوسویه کمک شایانی می کند و در حقیقت 
امور مالیاتی از ابتدا تا انتها و را به فناوری های نوین سپرده اند که 
با اســتناد به قوانین جامع اجرایی می شــود. این در حالی است که 
عدم امکان صدور فاکتور الکتریکی در ایران امکان رصد مستمر 
و دقیق بازرســین مالیاتی و اجرای مطلوب طرح مالیات ســتانی بر 
محور عدالت مالیاتی – اجتماعی را ممکن نمی سازد.امیرشکاری 
توضیح داد: راه اندازی سامانه ها در بستر اینترنت در اکثر کشورها 
پس از طی دوره آزمایشی به مرحله به اصطلاح »بلوغ« می رسد 
که درصد قابلیت و کارآیی آن ها را افزایش می دهد. ســامانه های 
طراحی شــده در ایران در حوزه مالیات هنوز به مرحله بلوغ کامل 
نرســیده اند و باید پس از گذر از مرحله پایلوت و رصد مشــکلات 
احتمالی به مرحله بلوغ برســند. اما آنچه که بدیهی اســت دولت و 
مســئولان در حوزه هایی که امکان درآمدزایی و کمک به پروسه 
دریافت درآمدی برای دولت از آن طریق متصور باشــد همت و 
تلاش بیشتری دارند و این امر در خصوص سامانه های مالیاتی و 
به روزرسانی و تجهیز فناوری های آن با توجه به سهمی مطلوبی 
که در تحقق درآمدهای دولت دارد نیز مصداق دارد و پیش بینی 
می شــود بر اساس شــواهد موجود اجرای مطلوب نهایی با بهره 
گیری از نظام هوشــمند مالیاتی در کشــور حداکثر تا حدود ســه 
ســال دیگر عملیاتی شــود.این کارشناس فقدان اطلاعات کامل 
در نظــام بانکــی را از چالش هــای موجود ذکــر و بیان کرد: البته 
در مســیر اجرای طرح های جدیــد مالیاتی چون ما هنوز در نظام 
بانکــی خود اطلاعات کافی در مورد طبقه بندی مشــتریان خود 
نداریم، همچنان با فرارهای مالیاتی بســیاری مواجه خواهیم شد 
کــه یــا فعالیت خود را در حوزه های مختلف با وجود ثبت رســمی 
شــرکت مخفی کرده اند و یا اینکه به صورت غیررســمی و ثبت 
نشدن شرکت در لایه های پنهان اقتصاد کشور فعالیت می کنند و 
مالیات نمی پردازند. گروهی که در حوزه رمزارزها فعالیت می کنند 
یا همچنین افرادی که در ارتباط با شــرکت های خارجی هســتند 
و مبادلات مالی خود را از طریق کانال های دیگر انجام می دهند 
افرادی هســتند که از چشــم نظام مالیاتی ما پنهان مانده اند و امید 
اســت با تقویت فناوری های مالیاتی و هوشمندســازی واجرای 
قوانین پیشرفته مالیاتی بتوان پول و سرمایه های راکد را در مسیر 

درست تولید و کسب و کار بازگردارند.

»تدبیر تاز ه« در گفت و گو با یک کارشناس نحوه دریافت مالیات 
بدون بانک های اطلاعاتی را بررسی می کند

هوشمندسازی، حلقه مفقوده مالیات ستانی

 پرداخت وام 
با وجود تاکید 
بسیار دولت 

در حوزه هایی 
مانند؛ خرید 
مسکن، وام 
ازدواج و ... 
هیچ قدرت 
اجرایی در 

سازمان های 
ذیربط وجود 
ندارد و عدم 

همکاری 
بانک ها با 
دولت به 

گونه ای است 
که گویا طرح ها 

و مصوبه های 
دولتی در 

زمینه های 
مختلف در دو 

دنیای متفاوت 
صورت می گیرد

یک بام و 
دوهوای 
اعطای 
تسهیلات

» تدبیر تازه« در گفت وگو با یک کارشناس 
 دلایل اختلال در پرداخت وام های بانکی 
را بررسی می کند

 پرداخت وام با وجود تاکید بسیار دولت در حوزه هایی 
مانند؛ خرید مسکن، وام ازدواج و ... هیچ قدرت اجرایی 
در ســازمان های ذیربط وجود ندارد و عدم همکاری 
بانک ها با دولت به گونه ای اســت که گویا طرح ها و 
مصوبه های دولتی در زمینه های مختلف در دو دنیای 
متفاوت صورت می گیرد. طی هفت خوان رستم برای 
دریافت تسهیلات بانکی گویا رویکردی عادی است 
در حالــی که بســیاری از افــراد حقیقی و حقوقی به 
راحتی تسهیلات کلان دریافت می کنند و هیچ امیدی 
به بازپرداخت اقساط وام نیست. بی توجهی بانک ها 
درباره واگذاری تسهیلات و پرداخت وام های مصوب 
شده مانند؛ وام ازدواج، جوان سازی جمعیت، مسکن 
و ... در حالی صورت می گیرد که رشــد اقتصادی در 
گــرو حمایت از بنگاه های اقتصادی کوچک و بزرگ 
است. کارشناسان معتقدند نواقص اعتبارسنجی و نبود 
اعتبارات بانکی اصلی ترین عامل مانع تراشی سیستم 
بانکی موجود است که در بسیاری از مواقع متقاضیان 
واقعی تسهیلات عطای آن را لقایش می بخشند و به 
این ترتیب چرخ رونق تولید و به دنبال آن مهار تورم 
همچنــان درگیــر و دار فقدان نظارت اصولی در این 

خصوص لنگ می زند.
دستوری که به انجام نمی رسد! ��

کامران ندری کارشــناس اقتصــادی در این باره به 
»نقــش اقتصاد« گفت: بانک ها در حالی از پرداخت 
وام بــه متقاضیــان وام امتناع می کنند که مجلس و 
دولــت همچنــان در حال صدور مصوبه و طرح های 
دریافت وام های ازدواج، مسکن و ... هستند اما مورد 
اقبــال بانک ها قرار نمی گیرد. از جمله دلایل اصلی 
امتناع بانک ها در این زمینه این است که؛ بانک ها بر 
اســاس اعتبار رســمی و نه سیستم دستوری اقدام به 
واگذاری تسهیلات خرد و کلان به متقاضیان می کند، 
در غیراینصورت تبعات منفی و بار مالی فراوانی برای 

آنها به همراه خواهد داشت.
ندری اضافه کرد: بانک ها در حال حاضر با وجود مدارک 
کامل متقاضیان وام باز هم از واگذاری تســهیلات 
ممانعــت می کنند، در حقیقت موانع و قوانین تعریف 
شده در لایه های بوروکراسی به قدری زیاد است که 
گروه عظیمی از درخواست کنندگان تسهیلات موفق 
به دریافت وام نمی شــوند، هر چند اصلی ترین دلیل 
آن را باید در فقدان منابع و اعتبارات بانک ها جستجو 

کرد که با نظام دســتوری دولت در الزام به پرداخت 
وام ها به جایی نمی رسد، هر چند بانک ها نیز به دلیل 
اهرم های فشــار ناشــی از تحریم و ... ناچار به ورود 
به کارهای عمرانی و بنگاه داری شــده اند و ترجیح 
می دهند تسهیلات خود را در بخش های درآمدزا به 
کار گیرند تا به مقوله واگذاری تســهیلات به افراد و 
بنگاه های خرد بپردازند.این کارشــناس ادامه داد: در 
حالی بر اســاس ابلاغیه های صورت گرفته بانک ها 
موظف به پرداخت وام ازدواج، ودیعه مســکن، خرید 
مســکن و.... هســتند، اما متقاضیان وام با در دست 
داشــتن ضمانت نامه های فراوان و مواجهه با موانع 
بســیار ترجیح می دهند که دیگر پیگیر دریافت وام 
نشــوند و در حقیقت عطــای دریافت وام را به لقای 

آن می بخشند.
مداخلات دستوری بانک مرکزی ��

ندری بخشی از مشکلات موجود در این بخش را ناشی 
از مداخلات دستوری دانست و گفت: یک بخشی از 
این موضوع به مداخلات دستوری حاکمیت و بانک 
مرکــزی برمی گردد کــه وزارت اقتصاد هم در این 
مداخلات دســتوری ســهم دارد، زیرا این وزارتخانه 

عضو شورای پول و اعتبار است و به صورت دستوری 
نرخ های بهره بانکی را تعیین می کند و به دلیل اینکه 
شــرایط موجود تورمی اســت این نرخ ها هم پایین 
هستند و متقاضی هم برای دریافت این وام ها بالاست.

رابطه رانت در واگذاری وام ها و افزایش فســاد  ��
و تورم

ندری توضیح داد: با وجود سخت گیری برخی از بانک ها 
برای اعطای تســهیلات بانکی خرد به متقاضیان با 
وجود کامل بودن مدارک و حائز شــرایط بودن، روند 
ناسالم واگذاری تسهیلات و وامهای کلان بانکی از 
سوی بانکها به برخی از شرکتها واقعیتی است که ناشی 
از حاکمیت روابط ناسالم است، در حالی که بسیاری 
از شرکتهای مولد از دریافت حداقل تسهیلات دراین 
زمینه محروم هســتند و مدتهای طولانی سرگردان 
برای جمع آوری مدارک و ضامن های متعدد هستند 
و در نهایت از فعالیت در واحد اقتصادی خود منصرف 
می شــوند و به این ترتیب ســرمایه های عظیمی در 
شــرکتهای ثبت شــده بر روی کاغذ راکد می ماند و 
موجب افزایش نرخ تورم و فســاد اقتصادی در کشور 

می شود.

آلبرت بغازیان در گفت وگو با »تدبیر تاز ه« مطرح کرد

یک تحلیلگر بازار سرمایه در گفت و گو با »تدبیر تاز ه« به دلایل ریزش های پیاپی بورس پرداخت

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

 فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار
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شــواهد نشان می دهد شاخص با تورم همبستگی 65 
درصدی دارد. همان طور که رشــد ســود کمتر از تورم 
اســت و شــاهد تحولات در سود شرکت ها هستیم، به 
نظر می رسد هزینه های بیشتری به شرکت ها تحمیل 
شود، اما با وجود این مسائل جای امیدواری وجود دارد. 
نکته مهم این اســت که باید حواســمان به رفتارهای 
متفاوت صنایع مختلف باشــد تا براســاس این شرایط 

بتوان تصمیم گیری کرد.
افزایــش نــرخ بهره بین بانکــی، نگرانی در خصوص 
قیمت گذاری های دســتوری و دولتی شدن اقتصاد که 

در دولت هفتم تحقق پیدا نکرده است از جمله عوامل 
تهدیدکننده بازار هســتند. ریســک دیگری که بازار را 
تهدید می کند موضوع تحریم ها و رفع شدن آن است، 
زیرا آزاد شــدن پول های بلوکه شــده مشــکل را حل 
نمی کنــد و اگر بتوان تعاملات بانکی با دنیا برقرار کرد 
نیاز به نقدینگی کم می شود. در حال حاضر برای وارد 
کــردن اجنــاس باید 1۰۰ درصد مبلغ آن را تأمین کرد، 
در حالی که اگر شرایط عادی باشد می توان با 1۰ درصد 
آن را انجام داد و اجناس را در قالب های مختلف تأمین 
مالی کرد. با وجود آنکه پیش بینی ها از تورم کاهشــی 

اســت، اما باز هم انتظار تورم 35 تا ۴۰ درصدی وجود 
دارد و اینکه باید دید چه گشــایش ها یا منابع جدیدی 
برای دولت ایجاد می شود. ضمن اینکه نیاز است فروش 
اوراق کمتر شــود که این موضوع هم بســتگی به رفتار 

و عمل دولت دارد.
 مسئله مهم این است که باید زمان را جدی گرفت، هر 
زمانی که از دست داده شود هزینه های بزرگی به اقتصاد 
و مردم تحمیل می شــود، چــرا که تصمیم گیری های 
درســت و سریع می تواند در رشد نقدینگی و مهار تورم 

تعیین کننده باشد.

عوامل تهدید کننده 
بازار سرمایه

علی رحمانی
استاد دانشگاه

یادداشت
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فناوری جدید محققان کنترل DNA از طریق 
الکتریسیته را ممکن می کند

دانشمندان دانشگاه زوریخ نوعی ابزارهای سلامتی پوشیدنی توسعه 
داده اند که می تواند باعث افزایش و تقویت سلامت بدن شود.محققان 
سوییســی تکنولوژی جدیدی را راه اندازی کرده اند که می تواند با 
کمک پالس های کوچک الکتریســیته تولید انسولین در موش های 
دارای بافت پانکراس انســانی را افزایش دهد. این قابلیت که رابط 
الکتروژنیک نام گرفته است می تواند برای ژن های غیرفعال استفاده 
شود.از طرفی افزایش تولید انسولین به بیماران دیابتی کمک خواهد 
کرد. در این آزمایش از ســلول های پانکراس انســانی در موش های 
دارای بیماری دیابت اســتفاده شــد. سپس از سوزن های طبی برای 
تحریک سلول ها با جریان مستقیم استفاده کردند.به گفته دانشمندان 
تکنولوژی مورد بحث با نام تنظیم جریان مســتقیم دارت با کمک 
محرک می تواند فناوری های موجود در گجت های تکنولوژی را با 
بدن های بیولوژی مرتبط کند. انسان ها با تعدادی ژن متولد می شوند 
و کد ژنتیکی آنها در طول عمر دست نخورده باقی می ماند. اما فعال 
بودن آنها در طول عمر و با تغییر عادت ها تغییر خواهد کرد. فناوری 

دارت می تواند برخی از این عادت ها را تغییر دهد.

ساخت نوعی ربات زیردریایی که از فناوری هوش 
مصنوعی برای استخراج کمک می گیرد

یک شرکت فناوری نوعی ربات زیردریایی ساخته است که با کمک 
هوش مصنوعی قادر است منابع زیر دریاها را استخراج کند. منظور 
از منابع زیر دریا همان فلزاتی مانند مس، کبالت و نیکل است که در 
ساخت خودروهای برقی و پنل های خورشیدی و حتی گوشی های 
 Impossible هوشــمند کاربرد دارد.رنه گروگان، از شرکت فناوری
Metals که در زمینه استخراج منابع زیر آب فعالیت داد اولین نمونه 
از ربات خود را با نام Eureka توســعه داده که وظیفه آن اســتخراج 
منابع زیر دریا بدون آسیب به محیط زیست است.طبق گزارش منتشر 
شــده توســط سی بی اس نیوز، این ربات در دریاچه هورون آزمایش 
شده و توانسته با استفاده از فناوری هوش مصنوعی سنگ هایی را از 
کف رودخانه خارج کند.در این ربات هوش مصنوعی ارتباط اپراتور 
با بازوهای ربات را تسهیل کرده و تنها از طریق دستورات صوتی کار 
می کند. اکنون این شرکت طی یک برنامه بلندپروازانه قصد دارد با 
تولید انبوهی از این ربات ها فعالیت خود در کف دریا را آغاز کند. هر 
کدام از این ربات ها برای تولید به مبلغی حدود 5 میلیون دلار نیاز دارد.

روش های قدیمی برای استخراج منابع از بیل های رباتیک غول پیکر 
استفاده می کند که باعث لایروبی کف دریا می شود. این روش باعث 
ایجاد تهدید بزرگی در اکوسیستم و وضعیت کف اقیانوس خواهد شد.

تقاضای بازار برای آیفون ۱۵ کمتر از نسل های قبلی

گزارش جدیدی که توســط تحلیل گر منابع اپل منتشــر شده نشان 
می دهد نســل جدید آیفون اپل احتمالًا با تقاضای کمتری در بازار 

مواجه خواهد بود.
گزارش های جدید نشــان می دهد آیفون 15 نســبت به آیفون 1۴ از 
تقاضای کمتری برخوردار خواهد بود. مینگ چی کو تحلیل گر بازار 
ادعا می کند تقاضای بازار برای آیفون 15 کمتر از آیفون 1۴ بوده و این 
اظهار نظر طی یک پیش بینی انجام شده است. به گفته این تحلیل 
گر در صورتی که تقاضای آیفون های حدید در نیمه دوم سال بهتر 
از انتظارات پیش بینی شــده نباشــد باعث افزایش فشار روی تأمین 
کنندگان خواهد شد. کو در ادامه این گزارش گفته است این وضعیت 
تنهــا بــه آیفون های 15 محدود نبــوده و احتمالًا کلیه محصولات 
سخت افزاری اپل که در 6 ماهه دوم امسال عرضه می شوند در بازار 
با عملکرد ضعیفی نسبت به گذشته مواجه می شوند.آیفون 15 اپل 
که شهریور امسال رونمایی خواهد شد با حاشیه های باریک تر و تعمیر 
پذیری بهتر به لطف شاسی های باز خود عرضه می شود. همچنین در 
مدل های پرو این دستگاه شاهد دوربین ۴۸ مگاپیکسلی با سنسور 
کوچکتــر خواهیم بود. گزارش های دیگری نیز در مورد محدودیت 
عرضه مدل های پرو آیفون 15 منتشر شده بود که به موجودی آنها 

ارتباط داشته و از تولید کمتر آن در ابتدای سال خبر داده بود.

اپل دستیار هوشمند سیری را به قابلیت لب خوانی 
مجهز می کند

اپل با هدف عدم نیاز دستیار هوشمند خود به استفاده از میکروفون 
قصد دارد قابلیت لب خوانی را به این ویژگی اضافه کند.پتنت جدید 
اپل نشــان می دهد این شــرکت قصد دارد جنبه های جدیدی را به 
دســتیار ســیری اضافه کند که شامل تشخیص حرکات دهان و سر 
است. این پتنت با نام تشخیص کلمه با استفاده از حسگر حرکت نام 
دارد و باعث افزایش دقت این دستیار خواهد شد. در این پتنت گفته 
شــده داده ها از طریق حســگر حرکتی دریافت و سپس با داده های 
مرجع مقایســه می شــود. به عنوان مثال حرکت کاربر در حال گفتن 
یک گفتار ضبط شــده و بخشــی از این داده های حرکتی با داده های 
مرجع مقایسه خواهد شد تا مطابقت آن از یک تا چند کلمه مشخص 
شــود.اپل در ادامه توضیحات خود اعلام کرد با کمک این ویژگی 
دیگر نیاز به روشن بودن دائمی میکروفون نخواهد بود. بدین ترتیب 
گوش دادن مدام به کاربران و شــنیدن دســتورات مربوط به سیری 
نیز حذف خواهد شد.اپل در این مورد گفته است: پردازش داده های 
صوتی حتی در زمان عدم اســتفاده کاربر از این ویژگی به ظرفیت 
پردازشــی نیاز دارد. در زمان صحبت کردن کاربر علاوه بر دهان، 
صورت، ســر و گردن او نیز حرکت می کند. از طرفی حســگرهای 
حرکتی همانند ژیروســکوپ و شتاب سنج می توانند این حرکات را 
تشخیص دهند. در این حالت نسبت به استفاده از میکروفون انرژی 

کمتری نیز مصرف می شود.

دریچه

محققان برای 
درمان اوردوز 
با مواد مخدر 
یک آنتی 
بادی جدید 
تولید کردند 
که می تواند 
با هدف قرار 
دادن فنتانیل 
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سهل انگاری مایکروسافت در زمینه امنیت سایبری و کمک به هکرهای چینی
یک ســناتور آمریکایی مدعی شــد مایکروسافت در زمینه امنیت 
سایبری بسیار ضعیف ظاهر شده است. اکنون یک شرکت سایبری 

نیز این موضوع را با شواهد و اسناد ثابت کرده است.
ماه گذشته حملات سایبری بسیاری به مایکروسافت آژور انجام 
گرفت که با انتقادات بسیاری به مایکروسافت همراه بود. در این 
بین یک شــرکت امنیت ســایبری به نام تنابل در لینکدین سابقه 
این شــرکت در زمینه حملات ســایبری را بســیار بدتر می داند. 
امیل یوران، مدیر عامل این شرکت طی پستی در لینکدین گفته 

اســت مایکروســافت سابقه بسیار بدتری در این زمینه داشته که 
از تصورات ما خارج است.

حدود یک ماه پیش حملات ســایبری به زیرســاخت های پلتفرم 
مایکروسافت آژور انجام شد. این حملات به گروه هکرهای چینی 
به اســتورم Storm نســبت داده شده بود. در این حملات با تأثیر 
روی 25 ســازمان توانســتند ایمیل های محرمانه مقامات دولت 

آمریکا را نیز به سرقت ببرند.
ران وایدن، سناتور دموکرات نیز پس از این موضوع طی نامه ای 

به وزارت دادگستری خواستار پاسخگویی مایکروسافت به خاطر 
اقدامات سهل انگارانه شد.

این شــرکت امنیت ســایبری معتقد است مایکروسافت به دلیل 
تکرار مداوم الگوی اقدامات ســهل انگارانه در امنیت ســایبری 
این فرصت را در اختیار هکرهای چینی گذاشــته است. همچنین 
این شرکت مدعی است تاکنون نقص های امنیتی بسیاری را در 
پلتفرم آژور کشف کرده و تاکنون مایکروسافت موفق به رفع آنها 

در زمان کوتاه نشده است.

محققــان برای درمان اوردوز با مواد مخدر یک 
آنتــی بــادی جدید تولید کردنــد که می تواند با 
هدف قرار دادن فنتانیل و مشقات وابسته به آن 

مشکلات را برطرف کند.
محققان کالیفرنیایی در موسســه اســکریپس 
توانســتند برای رفع مشــکل اوردوز یک آنتی 
بادی انسانی جدید توسعه دهند. این ماده جدید 
می تواند با چســبیدن به فنتانیل و انواع مختلف 

مشــتقات آن از ایجاد مرگ با اوردوز جلوگیری 
کنــد. کیم جاندا، رهبر پروژه می گوید تولید این 
آنتــی بادی به عنوان یک ســلاح تازه در آینده 
می توانــد بحران های مربــوط به مواد مخدر را 

کاهش دهد.
بــه گفته محققان درمان اوردوز با مواد مخدری 
مانند کار فنتانیل بسیار دشوار است. زیرا این ماده 
با چسبیدن به گیرنده های Mu opioid در مغز کار 

درمان را دشوار می کند. در حال حاضر نیز برای 
درمان اوردوز از یک ماده به نام نانوکسان استفاده 
می شود که اثر این ماده مخدر را از طریق اتصال 
به گیرنده های مغزی کاهش دهد. البته این ماده 
نیز با محدودیت های مواجه اســت. مثال مدت 
اثرگذاری آن بسیار کوتاه بوده و در برخی موارد 
نمی تواند روی مشــتقات کار فنتانیل مؤثر باشد. 
آنتی بادی جدید محققان از نوع تک متغیره تک 

زنجیره ای است که دارای یک ساختار مصنوعی 
و کوچک می باشد. از خصوصیات اصلی این ماده 
اتصال به آنتی ژن در آنتی بادی lgG بوده بدین 
ترتیب می تواند اثر کار فنتونیل را کاهش دهد.

آزمایش هــای انجــام گرفته با ایــن ماده روی 
موش ها نشان داد آنتی بادی جدید می تواند تنها 
پس از 15 دقیقه تزریق مشکلات ایجاد شده در 

اثر اوردوز مانند افت تنفسی را معکوس کند.

رویداد

گزارش هــای اخیــر می گویند هکرها حتی از طریق شــنیدن صدای 
کیبــورد در مــک بوک پــرو نیز می توانند از محتــوای تایبی کاربران 

اطلاع پیدا کنند.
محققان امنیتی ثابت کردند صدای صفحه کلید نیز می تواند اطلاعات 
مهمــی را در اختیــار کاربران قرار دهد. به گفته آنان صفحه کلید مک 
بوک پرو این اطلاعات را با دقت ۹5 ارائه کرده و حتی در حال حاضر 
برخی از حمله های هکری نیز در مواردی همچون تماس های کاربران 

در زوم اتفاق افتاده است.در روش هکرها صدای هر دکمه در کیبورد 
شناسایی شده سپس با استفاده از آنها دکمه های فشرده شده تشخیص 
داده خواهد شد. شرکت امنیتی Bleeping Computer اعلام کرد در 
ابتدا هکرها داده های مورد نظر خود را به صورت کالیبره روی کیبورد 
هــدف قــرار می دهند. در واقع این اقدام در زمان تماس های ویدئویی 
امکان پذیر است. آن ها می توانند در زمان تایپ افراد در تماس حضوری 
محتوای آن را در اختیار هکرها قرار دهند.در زمان اســتفاده از صدای 

کلید مک بوک پرو نیز ابتدا ضربه های وارد شــده به کلید ثبت شــده و 
سپس از آن یک الگوریتم پیش بینی ساخته می شود. البته امکان ثبت 
صدای ضربه های کلید از طریق تماس های زوم نیز وجود دارد. بدین 
ترتیب الگوریتم آموزش دیده شده می تواند به راحتی کلیدهای فشرده 
شــده را تشــخیص دهد.به گفته محققان مفاد آموزشی برای الگوریتم 
شناسایی تنها از طریق داده های مربوط به فشردن 36 کلید روی مک 

بوک پرو جمع آوری و مورد اســتفاده قرار می گیرد.

صدای کیبورد مک بوک به هکرها در اطلاع از محتوای تایپی کمک می کند

محققان با آنتی 
بادی جدید موفق 
به خنثی کردن 
تاثیرات مواد مخدر 
در اوردوز شدند

آگهی تغییرات شــرکت ســهامی خاص فن آوران پارس 
پرتو به شناســه ملی ۱۰۱۰۲7۶۶7۲۴ و به شــماره ثبت 
۲3۵73۶ به اســتناد صورتجلســه هیئــت مدیره مورخ 
۱۴۰۲/۰۴/۱۰ تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد آقای عباس 
سلیمی به شــماره ملی ۰۴9۰7۶۱۴۸۸ به سمت رئیس 
هیئت مدیره تا تاریــخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ آقای آرش مرادی 
به شــماره ملی ۴3۲3۴9۸3۰۶ به ســمت مدیرعامل تا 
تاریخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ خانم طاهره ســعیدنژاد به شــماره 
ملی ۴9۱۰۴۲۴733 به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره 
تا تاریخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ انتخاب گردیدند وکلیه اســناد و 
اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک، سفته، بروات، 
قراردادها و عقوداســلامی با امضاء رئیس هیئت مدیره یا 
نائب رئیس هیئت مدیره هریک منفردا همراه با مهر شرکت 
و کلیه اوراق عادی و اداری با امضاء مدیرعامل و مهر شرکت 
معتبر می باشد اختیارات هیئت مدیره به شرح ذیل به مدیر 
عامل تفویض گردید: کلیه اعضاء هیئت مدیره با نگرش به 
بندهای ۲۵ و الف ماده ۱۴ اساســنامه شرکت و مواد سی و 
پنج و سی و شش قانون آئین دادرسی دادگاه های عمومی 
و انقلاب در امور مدنی، با تفویض اختیار خود به مدیرعامل 
شرکت برای:«طرح و دفاع از هر گونه شکایت و دعوی، نزد 
هــر مرجع قضایی، داوری، اداری، انضباطی، مالیاتی و غیر 
قضایی و قانونی در جمهوری اسلامی ایران در دادسراها و 
دادگاه بدوی، تجدیدنظر و دیوانعالی کشور و دیوان عدالت 
اداری و سایر مراجع قضایی و غیر قضایی رسیدگی، در هر 
مرحله ای اعم از بدوی و تجدیدنظر و فرجامی و واخواهی و 
اعاده دادرسی و ورود ثالث و جلب ثالث و اعتراض ثالث با 
حق انتخاب و اختیار وکیل یا وکلای دادگستری و عزل آنان 
و انعقــاد قــرارداد با آنان با تصریح به اینکه وکیل یا وکلای 
معینه در کلیه مراجع قضایی و غیر قضایی جمهوری اسلامی 
ایران تمام اختیارت راجع به امر دادرســی و رسیدگی را از 
جملــه در موارد زیــر دارا خواهند بود موافقت نمود: وکالت 
راجع به اعتراض به رأی، تجدیدنظر، فرجام خواهی و اعاده 
دادرسی، وکالت در مصالحه و سازش، وکالت در ادعای جعل 
یا انکار و تردید نسبت به سند طرف و استرداد سند، وکالت 
در تعییــن جاعل، وکالت در ارجاع دعوی به داوری و تعیین 

داور، وکالت در توکیل، وکالت در تعیین مصدق و کارشناس، 
وکالت در دعوی خسارت، وکالت در استرداد دادخواست یا 
دعوا، وکالت در جلب شــخص ثالث و دفاع از دعوای ثالث، 
وکالت در ورود شــخص ثالث و دفاع از دعوی ورود ثالث، 
وکالت در دعوی متقابل و دفاع در قبال آن، وکالت در ادعای 
اعسار، وکالت در قبول یا رد سوگند، وکالت در حق درخواست 
صدور برگ اجرایی و تعقیب عملیات آن و اخذ محکوم به و 
وجوه ایداعی« تصویب نمودند. سازمان ثبت اسنادواملاک 
کشــور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران 

)۱۵۵۱9۴9(

 آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص فن آوران پارس پرتو 
به شناسه ملی ۱۰۱۰۲7۶۶7۲۴ و به شماره ثبت ۲3۵73۶ 
به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی سالیانه مورخ 
۱۴۰۲/۰۴/۱۰ تصمیمات ذیل اتخاذ شد آقای امیرحسین 
ســلیمی به شــماره ملی ۰۰۱۶۶۶۵97۱ به سمت عضو 
اصلی هیئت مدیــره تا تاریخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ آقای منصور 
خدادادی به شــماره ملی ۰۰۴37۱3۶۸۸ به سمت عضو 
اصلی هیئــت مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ خانم عرفانه 
سلیمی به شماره ملی ۰۰79۲۶993۱ به سمت عضو اصلی 
هیئت مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ آقای عباس ســلیمی 
به شماره ملی ۰۴9۰7۶۱۴۸۸ به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ خانم طاهره ســعیدنژاد به 
شــماره ملی ۴9۱۰۴۲۴733 به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیــره تا تاریــخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ انتخاب گردیدند. خانم 
زهره کوماسی زاده به شماره ملی ۰۰۸۲۵۶۵۰۵۸ به سمت 
بازرس علی البدل تا پایان سال مالی و حسابرسی وخدمات 
مدیریت صدر به شناســه ملی ۱۰۱۰۰3۶۰۴۶9 به سمت 
بازرس اصلی تا پایان سال مالی انتخاب گردیدند. سازمان 
ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )۱۵۵۱9۵۰(

 آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود داده آمای 
داتیس به شناســه ملی ۱۰3۲۰۶۶3۵3۰ و به شــماره 
ثبت ۴۱۵۴۱۸ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی 

عادی بطور فوق العــاده مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۰9 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد آقای علیرضا رحیمی یگانه به شماره ملی 
۰۰۱۴۱۸۰۶۴۲ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره تا 
تاریخ ۱۴۰3/۰۵/۰9 آقای محمد پورمهدیان به شماره ملی 
۰۰۵37۱۲۱۰۲ به سمت عضو هیئت مدیره )خارج از شرکا( 
تا تاریخ ۱۴۰3/۰۵/۰9 آقای حامد غفوری به شــماره ملی 
۰۰7۲۸۴۵77۵ به سمت عضو هیئت مدیره و رئیس هیئت 
مدیره تا تاریخ ۱۴۰3/۰۵/۰9 آقای محمدحسین رومنا به 
شــماره ملی ۰۰۸۰۴33۶۰۱ به سمت عضو هیئت مدیره 
)خارج از شرکا( تا تاریخ ۱۴۰3/۰۵/۰9 انتخاب گردیدند 
کلیه اوراق و اسناد تعهد آور مالی، قراردادها و چک و سفته 
بــا امضای متفقاً مدیرعامل یا رئیس هیئت مدیره به همراه 
یکی از اعضای هیئت مدیره با مهر شــرکت و اوراق عادی 
و اداری بــا امضای مدیرعامل یا رئیس هیئت مدیره با مهر 
شرکت معتبر است. سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره 
ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۵۱9۵۱(

 آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود مهندسی 
زیســت آزمون پایا به شناسه ملی ۱۰۱۰۲7۱۸7۶۱ و 
به شــماره ثبت ۲3۰۸۲۱ به استناد صورتجلسه هیئت 
مدیره مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: 
خانم ملیحه زارع عفیفی به شماره ملی ۰۰۶۵۴۴۵۶۶۱ به 
سمت مدیرعامل )خارج از اعضاء( آقای حمیدرضا شیخی 
به شــماره ملی ۰۵3۲۸۱۴۴۶۰ به سمت رئیس هیئت 
مدیره و به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره آقای محمد 
فودازی به شــماره ملی ۱۲۴97۲3۲۸۰ به سمت عضو 
اصلی هیئت مدیره آقای قدرت اله زرگری به شماره ملی 
۱۵۸۲۰۲397۲ به سمت نایب رئیس هیئت مدیره و به 
سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود انتخاب 
گردیدند کلیه اســناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از 
قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها و عقود اسلامی با امضاء 
مدیــر عامل و یکی از اعضای هیئت مدیره متفقاً همراه با 
مهر شــرکت معتبر می باشد. سازمان ثبت اسنادواملاک 
کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران 

)۱۵۵۱9۵۲(
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قیمت جهانی محصولات فولادی از ابتدای سال نزولی شده و همین 
امر سود فولادسازان را به شدت تهدید کرده است. اما موضوعی که در 
حال حاضر گریبان تولید فولاد و طبیعتاً سودآوری آن را گرفته مسئله 

محدودیت انرژی است.
بررســی قیمت های جهانی محصولات فولادی نشان می دهد، بازار 
فولاد در نقطه حساس معاملاتی قرار دارد. به طوری که قیمت ها، ارقام 
پایینی را ثبت کرده و برد با فروشنده ای است که بتواند بازار را در دست 
بگیرد. در این صورت فروشنده ای که توانایی عرضه تناژ بالای فولاد 

را با قیمت پایین تری داشته باشد یکه تاز میدان خواهد بود.
بازار جهانی فولاد واگذار می شود؟ ��

اما برای فولادســازان ایرانی کار ســخت تر است. چرا که در هفته های 
گذشته قطعی برق صنایع شدت گرفته و همین موضوع موجب برهم 
خوردن سیاســت های تولیدی کارخانجات شــده است. این موضوع تا 
حدی جدی بود که حتی برخی فولادسازان کارکنان خود را به مرخصی 
اجباری فرســتادند. باید دید در شــرایط کنونی، فولادسازان با مشکل 
قطعی برق چه می کنند؟ آیا در صورت ادامه محدودیت ها، فولادسازان 
ایرانی توانایی رقابت در بازارهای جهانی را دارند؟ آیا استفاده نکردن از 

تمام ظرفیت ساخت فولاد، برای فولادی ها به صرفه است؟
علیرضا تاجبر کارشناس بازار سرمایه در رابطه با محدودیت های فعلی 
برق گفت: در حال حاضر تمام شرایط کلان کشور علیه تولیدکنندگان 
است. علاوه بر بحث قطعی برق در تابستان، فولادسازان در زمستان نیز 
مشکل تأمین انرژی دارند و با قطعی گاز دست و پنجه نرم می کنند. همین 
موضوع در حجم تولید شرکت های فولادی تأثیر بسیاری گذاشته است.

اما در شــرایط کنونی چه باید کرد؟ این کارشــناس بازار سرمایه ضمن 
تاکید بر تحمیلی بودن این موضوع بر اقتصاد ایران اظهار کرد: در حال 
حاضر از دولت انتظار می رود با ایجاد بسترهایی، از تولید حمایت کند. 
اما این اتفاق در ســال های اخیر نیفتاده اســت؛ به طوری که علاوه بر 
افزایش نرخ خوراک و ســود بانکی، عوارض صادرات نیز حدود چهار 

برابر شده است.
راهکار چیست؟ ��

به گفته تاجبر راهکار عبور از شــرایط فعلی، تنها تأســیس نیروگاه برق 
توسط فولادی هاست تا شاید مشکل محدودیت برق در تابستان حل 

شود. اما ریسک قطعی گاز در زمستان همچنان پابرجاست.
بررسی روند تولید فولاد و سایر صنایع نشان می دهد که همواره تولید 
شرکت ها در تابستان و زمستان کاهش یافته است. این موضوع برای 
شرکت هایی که باید در بازارهای جهانی رقابت کنند و به گونه ای بازار 

را در دست بگیرند مشکلاتی به همراه داشته است.
این کارشــناس بازار ســرمایه ضمن تأیید این موضوع اضافه کرد: در 
حال حاضر شــرکت های فولادی از تمامی ظرفیت های خود استفاده 
نمی کنند و تولید واقعی آن ها پایین تر از ظرفیت اسمی تولید است. این 

موضوع مستقیماً اقتصاد ملی را تهدید می کند.
تاجبر افزود: اما مسئله ای که در حال حاضر با آن روبه رو هستیم و دولت 
نیز دخالتی در آن ندارد، کاهش فشار گاز در زمستان بوده که بدعهدی 
ترکمنســتان در ســال گذشته این موضوع را به اوج خود رساند. همین 
امر سبب شد تا کشور در بالانس گاز با مشکلاتی روبه رو شود. در این 
شرایط دولت ها برای حفظ مزیت رقابتی یک صنعت در بازارهای جهانی 
یک ســری مشــوق را برای آن ها قرار می دهند. اما دولت ایران نه تنها 

این کار را نمی کند بلکه رفتار فعلی دولت کاملًا برعکس این است.
این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: اما نکته ای که می توان تا حدودی 
به آن امیدوار بود راه اندازی ایستگاه تقویت فشار میدان گازی در لامرد 
اســت. این موضوع قدری می تواند مشــکل فعلی گاز را حل کند اما 
ریسک محدودیت گاز برای فولاد، بعید است در حال حاضر از بین برود.

مرخصی اجباری کارکنان تولید فولاد ��
قطعی برق صنایع در روزهای اخیر تا حدی بود که برخی از کارخانه ها 
کارکنان خود را به مرخصی اجباری فرستادند. تاجبر در این رابطه گفت: 
هــر کارخانه ای در اورهال مجبور اســت کارکنان خود را به مرخصی 
اجباری بفرستد. اما این موضوع برای پتروشیمی ها به اقتضای شرایطی 
که دارند طبیعی اســت و باید برخی از خطوط تولید تعطیل شــود. اما 
در فولادســازان این طور نیســت؛ چرا که فولادی ها می توانند در تمام 
روزهای سال بی وقفه کار کنند. اما شرایط کنونی قدری تحمیلی است 

و کارخانجات فولادی تقصیری در آن ندارند.
در سمت دیگر موضوع افزایش قیمت گاز سوخت این صنعت مطرح 
است. همزمان با افزایش قیمت خوراک گاز پتروشیمی ها، گاز سوخت 
نیز گران شد و رشد حدود دو برابری را تجربه کرد. این کارشناس بازار 
سرمایه در این رابطه گفت: این موضوع در آینده اعمال می شود و تمامی 
صنایع را در بر خواهد گرفت. اما این گاز مانند گاز خوراک تأثیر زیادی 
روی بهای تمام شــده ندارد، بازار ســرمایه فعلًا واکنش شدیدی به آن 
نداشته است.در شرایط فعلی، فولادسازان باید از هر طریق ممکن این 
بحران را پشت سر بگذارند. چرا که بعید است در آینده نزدیک مشکلات 
انرژی برطرف شود. در این صورت یا باید آن ها به فکر تأسیس نیروگاه 
برق برای خود باشند یا با شرایط کنونی سازگار شوند. در این میان باید 
اذعان کرد، در حال حاضر نیز برخی از شرکت های فلزی و معدنی اقدام 
به تأسیس نیروگاه برق کرده اند و عجیب آنکه طی یک فرآیند پیچیده، 

دولت از همین نیروگاه ها نیز سهم خواهی می کند.

محدودیت انرژی کار دست فولادی ها داد

فولادسازان در بحران

گزارش

وقتی عربستان 
سعودی به 

خروج خود از 
حلقه اتحاد 

ایالات متحده 
آمریکا و 

ورودش به 
محور چین-

روسیه رسمیت 
بخشید، تنها 

انگیزه معقولی 
که برای توقف 
روند افزایشی 

بهای نفت 
خام داشت 
را از دست 

داد. این اتفاق 
زمانی رخ داد 
که عربستان 

به میانجیگری 
چین در بهبود 
روابط با ایران 
پاسخ مثبت 

داد

ایران هجدهمین صادرکننده بزرگ گاز طبیعی جهان شد
بر اســاس جدیدترین آمار اوپک، ایــران هجدهمین صادرکننده 

بزرگ گاز طبیعی جهان در سال گذشته میلادی بوده است.
به گزارش تســنیم، جدیدترین آمار منتشــر شده از سوی سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( نشان می دهد تولیدکنندگان 
گاز طبیعی در سال میلادی گذشته 1۴۰۷ میلیارد مترمکعب از این 
محصول استراتژیک را صادر کرده اند. صادرات گاز طبیعی جهان 
در این سال نسبت به سال قبل از آن 2 درصد کاهش داشته است.

بر اســاس این گزارش ایران در ســال میلادی گذشــته جزو 2۰ 

صادرکننده بزرگ گاز طبیعی در جهان قرار داشته و 1۸.۸ میلیارد 
مترمکعب از این محصول را صادر کرده است. صادرات گاز طبیعی 
ایران در این سال نسبت به سال قبل از آن 2 درصد افزایش داشته 
اســت. ایران در ســال 2۰21 بالغ بر 1۸.۴ میلیارد مترمکعب گاز 
طبیعی صادر کرده بود.آمار اوپک نشان می دهد ایران در رتبه 1۸ 
جهان از نظر صادرات گاز طبیعی در سال 2۰22 قرار داشته است.

آمریکا به لطف جنگ اوکراین با صادرات 1۹5 میلیارد مترمکعب 
بزرگترین صادرکننده گاز طبیعی جهان در این سال بوده است. تا 

پیش از جنگ اوکراین، روســیه بزرگترین صادرکننده گاز جهان 
بود اما در سال 2۰22 صادرات گاز روسیه 2۴ درصد کاهش یافت 
و به 1۸۴ میلیارد مترمکعب رســید. روســیه با این رقم به جایگاه 

دومین صادرکننده گاز طبیعی در جهان نزول پیدا کرد.
قطر با صادرات 13۴ میلیارد مترمکعبی سومین صادرکننده بزرگ 
گاز در جهان بوده و نروژ با 11۸ میلیارد مترمکعب در رتبه چهارم 
و اســترالیا با 1۰۷ میلیارد مترمکعب در رتبه پنجم از این نظر قرار 

گرفته اند.

نسخه جدید  
نفتـی
 برجـام

»تدبیر تازه« از تحولات بازار نفت 
و تلاش آمریکا برای توافق با ایران 
گزارش می دهد

هفته گذشــته برای بار چندم تلاش خستگی ناپذیر 
اوپک پلاس را برای بالا بردن بهای نفت خام به چشم 
دیدیم و آن تمدید مجدد کاهش تولید نفت بود که 
نخستین بار در ماه اکتبر خبر آن منتشر شد. در تاریخ 
ســوم ماه اوت رهبر غیررسمی سازمان اوپک یعنی 
عربستان سعودی اعلام کرد که قصد دارد سیاست 
کاهش یک میلیون بشکه ای عرضه نفت خام در بازار 
جهانی را دست کم تا ماه سپتامبر تمدید کند. روسیه 
نیز که در تلاش است هر جور شده با زیرآبی رفتن نفت 
خام خود را با قیمتی کمتر از سایر اعضای اوپک پلاس 
در بازار به فروش برساند، اعلام کرده است که تصمیم 
دارد کاهش تولید 5۰۰ هزار بشکه ای تا ماه اوت را با 
حجم 3۰۰ هزار بشکه تا ماه سپتامبر تداوم ببخشد. 
تمدید این موارد از کاهش تولید را باید در چارچوب 
کاهش 3.66 میلیون بشکه ای تولید روزانه نفت خام 
توسط اعضای اوپک پلاس دید که از ماه اکتبر سال 
2۰22 به بعد همچنان برقرار اســت. اکنون پرسش 
کلیدی این اســت که آیا اوپک پلاس همچنان به 
تلاش خود برای بالا نگه داشــتن بهای نفت خام 
تداوم خواهد بخشــید و اگر چنین باشــد کشورهای 

غربی در پاسخ به آن چه گزینه هایی دارند؟
پاســخ به پرسش نخســت مثبت است. وزیر انرژی 
عربستان سعودی هفته گذشته به خبرگزاری رسمی 
این کشور گفت که در صورت نیاز تولید نفت را از این 
نیز کمتر خواهد کرد. منابع مطلع می گویند که برای 
تقویت اقدامــات احتیاطی اعضای اوپک پلاس به 
منظور حمایت از ثبات در بازار نفت، کاستن داوطلبانه 
تولید نفت به میزان بیشتر مدنظر اعضای این گروه 
قرار دارد. وقتی عربســتان سعودی به خروج خود از 
حلقه اتحاد ایالات متحده آمریکا و ورودش به محور 
چین-روسیه رسمیت بخشید، تنها انگیزه معقولی که 
برای توقف روند افزایشــی بهای نفت خام داشت را 
از دســت داد. این اتفاق زمانی رخ داد که عربســتان 
به میانجیگری چین در بهبود روابط با ایران پاســخ 

مثبت داد.
از آنجا که ایالات متحده آمریکا و متحدان اصلی اش 
واردکنندگان مهم انرژی قلمداد می شوند، بالا رفتن 
بهای نفت خام و گاز طبیعی )که قیمت آن نیز تا ۷۰ 
درصد در بهای نفت خام ریشه دارد( را تهدیدی جدی 
برای نظام اقتصادی و سیاسی خود حساب می کنند. 

امــا برای چین که آن نیز از بزرگترین واردکنندکان 
انرژی اســت، این تهدید دیگر اهمیت قابل توجهی 
ندارد چرا که این کشور قادر است نفت خام مورد نیاز 
خود را با تخفیف های چشــمگیری نســبت به سایر 
اعضای اوپک پلاس از روســیه و چند کشــور دیگر 

خریداری کند.
با توجه به حذف عامل اصلی محدودکننده بهای نفت 
خام که همان کسب رضایت ایالات متحده آمریکا 
بود، اکنون عربستان سعودی و شرکای آن در اوپک 
قصد دارند تا آنجا که می شود بدون وارد آوردن فشار 
سنگین بر تقاضا از طرف مشتریان خود، بهای نفت 
خام را بالا ببرند. پس از پایان جنگ قیمتی بر ســر 
نفت خام به رهبری عربستان سعودی بین سال های 
2۰1۴ تا 2۰16 و سپس رقابتی مشابه در سال 2۰2۰ 
این کشــورها ناچارند به منظور جبران خسارت های 
مالی وارده به خودشــان، تدابیری بیندیشــند. روی 
کاغذ بهای سر به سر شاخص نفت خام برنت برای 
عربســتان سعودی در سال 2۰23 حدود ۷۸ دلار به 
ازای هر بشکه برآورد می شود. با توجه به هزینه یک 
تا دو دلاری برداشــت نفت برای این کشــور که که 
آن را هم ردیف ایران و عراق در داشــتن ارزان ترین 
نفت قابل استخراج در جهان قرار می دهد، این قیمت 
می تواند امنیت مالی قابل توجهی برای ریاض داشته 
باشد. اما در عمل با توجه به تقبل هزینه های هنگفت 
برای به ثمر رساندن پروژه های اقتصادی و اجتماعی 
کلان، قیمت سر به سر نفت خام برای عربستان بسیار 
بالاتر از قیمت یادشــده اســت و این رقم مدام نیز در 
حال افزایش می باشد. این وضعیت کم وبیش برای 

سایر اعضای اوپک نیز برقرار است.
برای روســیه نیز که عضوی از اوپک پلاس اســت 
انگیزه مشابهی وجود دارد که بهای نفت را بالا نگه 
دارد اما وضعیت این کشــور کمی پیچیده تر اســت. 
اگرچه در سال جاری قیمت سر به سر شاخص نفت 
خــام برنت برای این کشــور 115 دلار به ازای هر 
بشــکه برآورد می شود، معضل اصلی در پیش روی 
مسکو این است که با توجه تحریم ها و سقف قیمتی 
کــه در پــی حمله به اوکراین برای صنعت نفت این 
کشــور وضع شــده است، چطور بتواند نفت تولیدی 
خــود را در بــازار به فروش برســاند. با توجه به این 
موضوع راهبرد روســیه بسیار صریح و در عین حال 

مؤثر بوده است: ترغیب عربستان سعودی به افزایش 
بهای نفت اوپک تا بیشترین میزان ممکن و همزمان 
فروش نفت خودش با تخفیف نسبت به قیمت آنها 
اما بالاتر از سقف قیمتی که کشورهای غربی تعیین 
کرده اند. البته مشــتریان مشتاق زیادی هم از جمله 
هنــد و چین وجود دارند که بی توجه به تحریم های 
غــرب، داوطلبانــه آغوش خود را به روی نفت ارزان 

روسیه باز می کنند.
نتیجــه افزایش مداوم بهای نفت خام برای آمریکا 
و متحدانــش ایجاد موج تورمی و افزایش نرخ بهره 
به منظور مقابله با آن بوده اســت. این عامل به نوبه 
خود خطر بروز رکود اقتصادی را در پی دارد. به طور 
خاص در ایالات متحده این وضعیت پیامدهایی در 
ابعاد سیاســی و اقتصادی دارد. پیامد اقتصادی این 
است که به ازای هر 1۰ دلاری که قیمت نفت تغییر 
می کند، بهای هر گالن بنزین در این کشور بین 25 تا 
3۰ سنت نوسان پیدا می کند. به ازای هر یک سنت نیز 
که به قیمت بنزین افزود می شود، بیش از یک میلیارد 
دلار از هزینه کرد مصرف کنندگان در اقتصادآمریکا 
کاسته می شود و اقتصاد این کشور متحمل خسارت 
می شــود. پیامد سیاسی افزایش بهای نفت نیز این 
است که به لحاظ تاریخی رییس جمهورهای آمریکا 
در دور دوم انتخابــات ریاســت جمهوری خــود هر 
گاه به فاصله دو ســال از تاریخ برگزاری انتخابات 
شاهد بروز رکود اقتصادی نبوده اند به راحتی شاهد 
پیروزی را در آغوش کشیده اند. از طرف دیگر هر گاه 
رییس جمهوری در شرایط رکود پا به عرصه رقابت 
انتخباتی گذاشته است، احتمال پیروزی اش یک به 
هفت بوده است. بنابراین جو بایدن رییس جمهوری 
فعلی آمریکا نیز هیچ علاقه ای ندارد که در فاصله یک 
سال مانده تا انتخابات با رکود اقتصادی مواجه شود.

پس چه کاری از دســت غرب برای مقابله با شرایط 
فعلی در بازار نفت ســاخته اســت؟ هر ایده ای که 
آمریکا برای ترغیب عربســتان سعودی و شرکایش 
به افزایش تولید نفت داشــت، هنگامی که ولیعهد 
عربســتان محمد بن ســلمان و همتای اماراتی اش 
محمد بن زیاد آل نهیان از مکالمه تلفنی با جو بایدن 
در مارس 2۰22 خوداری کردند، به باد فنا رفت. یعنی 
زمانی که بحران انرژی در پی حمله روسیه به اوکراین 
به اوج خود رســیده بود. در عین حال در کوتاه مدت 

نیــز احتمال وجود فرصتی برای افزایش قابل توجه 
تولید نفت شیل یا متعارف در آمریکا به منظور خنثی 
کردن کاهش تولید از سوی اوپک پلاس بسیار ناچیز 
است. به همین ترتیب در واقعیت امکان عرضه نفت 
از محل ذخایر راهبردی آمریکا و سایر اعضای آژانس 
بین المللی انرژی برای مدتی که بتواند دوره احتمالی 
تداوم کاهش تولید از ســوی اوپک پلاس را پوشش 

بدهد، بسیار ضعیف است.
به همین دلیل اســت که از پایان ماه ژوئن ایالات 
متحده آمریکا همواره تلاش داشــته است تا ظرف 
سه ماه به انعقاد نسخه ای کوچک تر از توافق جامع 
هســته ای یا برجام با ایران نائل آید. دلیل دیگر آن 
نیز این است که به این طریق آمریکا می تواند موضع 
تازه ای نســبت به تجدید روابط ایران با عربســتان 
سعودی تحت هدایت چین اتخاذ کند. هدف آمریکا 
این اســت که پیش از فصل زمستان توافق با ایران 
را به نتیجه برساند. یک منبع نزدیک به وزارت نفت 
ایران به اویل پرایس گفته است که نسخه جدید برجام 
کوتاه مدت خواهد بود. همچنین بخش های مربوط 
به گروه اقدام مالی )اف ای تی اف( و ســپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی که موجب طولانی شدن مذاکرات 
می شود کنار گذاشته شده اند. تنها شرطی که ایالات 
متحده آمریکا در طول مذاکرات روی آن تأکید دارد 
این اســت که ایران متعهد شود سقف غنی سازی را 
به زیر 6۰ درصد کاهش دهد و بار دیگر بازرسی های 

منظم ناظران مستقل هسته ای را بپذیرد.
اما عامل مهم تــر از انگیزه های ژئوپلیتیک ایالات 
متحده و متحدانش در نسخه جدید برجام این است 
کــه حجــم بزرگی از نفت و گاز ایران برای مقابله و 
خنثی ســازی کاهش تولید توسط اوپک پلاس وارد 
بازار شــود. طبق نظر کارشناســان ایران قادر است 
ظرف شش ماه ۸۰ درصد از کل ظرفیت تولید خود را 
عملیاتی کند و طی 12 ماه به ظرفیت 1۰۰ درصدی 
برسد. در نهایت این امکان از لحاظ فنی وجود دارد که 
تولید ایران تا 1.۷ میلیون بشکه نفت در روز مشتمل 
بر روزانه 2۰۰ هزار بشکه میعانات ال پی جی و اتان 
ظرف 6 تا ۹ ماه از زمان برداشــته شــدن تحریم ها 
جهش پیدا کند و بین 5 تا 1۰ درصد از بهای جهانی 

نفت خام بکاهد.
منبع: اویل پرایس ��
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وزیــر نفــت با بیان اینکه اگر در بهینه ســازی مصرف خوب کار کنیم 
بخش اعظمی از ناترازی انرژی جبران می شود، گفت: 36 میلیارد دلار 
پروژه در شورای اقتصاد برای بهینه سازی در بخش های مختلف داریم.

به نقل از وزارت نفت، جواد اوجی دیروز  در آئین گشــایش کنفرانس 
و نمایشــگاه بین المللی بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی ایران، 
با اشــاره به اینکه امروز صنعت نفت یکی از مهم ترین صنایع کشــور 
اســت، افزود: تأمین امنیت انرژی کشــور برعهده این وزارتخانه است 

و ۹5 درصد انرژی کشور از نفت تأمین می شود.
وی ادامــه داد: موضــوع ناترازی گاز و فرآورده های نفتی مقوله مهمی 

است که شامل افزایش تولید و بهینه سازی مصرف می شود.
وزیر نفت تأکید کرد: در دولت ســیزدهم با همراهی مجلس شــورای 
اسلامی برنامه ریزی خوبی برای افزایش تولید نفت و گاز شده است.
اوجی با اشاره به اینکه امروز به عدد 3 میلیون و 1۹۰ هزار بشکه تولید 

نفت رســیدیم و یک میلیارد مترمکعب گاز در کشــور تولید می شــود، 
گفت: البته ظرفیت تولید نفت 3 میلیون و ۸5۰ هزار بشکه در روز است.

وی بــا تأکیــد بر بهره برداری از 15 میلیارد دلار پروژه نیمه تمام نفتی 
پارسال افزود: امسال نیز 12 میلیارد دلار پروژه نیمه تمام به بهره برداری 
می رسد که افزایش تولید گاز، نفت و فرآورده های نفتی را رقم خواهد 
زد.وزیر نفت ادامه داد: از جمله این طرح ها می توان به بهره برداری از 
پالایشــگاه فاز 1۴ پارس جنوبی اشــاره کرد که 5۰ میلیون مترمکعب 

به ظرفیت فرآورش گاز کشور اضافه کرد.
اوجی به بهره برداری از فاز 2 طرح توســعه پالایشــگاه آبادان اشــاره 
کرد و گفت: با بهره برداری از این طرح، 21۰ هزار بشــکه به ظرفیت 
پالایشــگاه آبادان و ظرفیت پالایش نفت کشــور افزوده شد. در زمینه 
جمع آوری گازهای مشعل نیز پروژه ان جی ال 32۰۰ به بهره برداری 
رســید.وی افــزود: این روزها نیز آماده بهره بــرداری از فاز 11 پارس 

جنوبی هستیم که 2۰ سال روی کاغذ مانده بود و در آینده ای نزدیک 
با حضور رئیس جمهوری به بهره برداری می رسد. پروژه های دیگری 
نیز در دستور کار است.وزیر نفت تأکید کرد: با وجود افزایش ظرفیت 
تولید نفت و گاز در کشــور، اما در بخش مصرف نیز باید بهینه ســازی 

انجام شود.
اوجی با اشاره به اینکه در این دولت و مجلس انقلابی طرح های خوبی 
داشتیم، گفت: ماده 12 از سال ۹2 به تصویب رسید، اما انگیزه ای برای 
سرمایه گذار ایجاد نمی کرد. در این زمینه نشست های زیادی در مجلس 
شــورای اسلامی برگزار شــد و با بهره گیری از دیدگاه های مجموعه 
صنعــت نفــت تغییراتی در این قانون به وجود آمد.وی با بیان اینکه اگر 
در بهینه ســازی مصرف خوب کار کنیم بخش اعظمی از این ناترازی 
انرژی جبران می شــود، اظهار کرد: 36 میلیارد دلار پروژه در شــورای 

اقتصاد برای بهینه سازی در بخش های مختلف داریم.

تعریف ۳۶ میلیارد دلار پروژه بهینه سازی انرژی در شورای اقتصاد
وزیر نفت اعلام کرد؛
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پروژه مسکن های حمایتی در ایران در حالی روند ناموفقی را پشت سر می گذارد 
که در برخی کشورهای دیگر مانند آمریکا این طرح ها با وجود کاستی ها روندی 
مثبت را پشت سر گذاشته و قشر بزرگی از دهک های پایین اجتماع را صاحب 
خانه کرده اند. اما ویژگی اصلی اجرای این طرح ها در آمریکا چیست و چرا یک 

پای مسکن حمایتی در ایران همیشه می لنگد؟
مسکن های حمایتی در ایران هیچگاه سرنوشت خوبی نداشته اند. این پروژه ها 
که غالباً در زمان فزونی تورم مسکن در جامعه شکل می گرفتند اغلب یا بدون 
اقبال باقی ماندند یا اجرای آنها نتوانست چندان بهبودی در بازار و اسکان قشر 

پایین جامعه ایجاد کند.
البته این در حالی اســت که دیگر کشــورها در این زمینه تجربه بهتری را پشت 
ســر گذاشــته اند. یکی از موفق ترین روندها در این زمینه تجربه ای اســت که 
آمریکا در عرصه مسکن های حمایتی و استطاعتی اجرا کرد. اما سیاست های 
اجرا شده در این کشور چه مسیری را پیموده اند که این دست پروژه ها در ایران 

از آن محروم بوده اند؟
ویژگی پروژه های مسکن حمایتی در آمریکا ��

پژوهشــی در زمینه سیاســت ها و برنامه های تأمین مسکن قابل استطاعت در 
آمریکا نشــان می دهد راهبردهای تولید مســکن های حمایتی در این کشور دو 

وجه دارد.
وجه اول این سیاســت ها بر تولید مســکن و عرضه آن به بازار تکیه دارد، در 
حالی که سیاست دوم بر پایداری مسکن و اختلاط سکونتی-درآمدی در فضاهای 

شهری متمرکز است.
هر دوی این سیاســت ها به صورت مکمل یکدیگر عمل می کنند، به گونه ای 
که علاوه بر تأمین مسکن ارزان قیمت، تنوع و تکثر در فضاهای شهری را نیز 
فراهم و از تجمیع فقرا در پهنه های شهری جلوگیری می کنند تا از این طریق 

پایداری واحدهای مسکونی و واحدهای همسایگی محقق گردد.
در مجموع می توان گفت ویژگی بارز سیاســت ها و برنامه های تأمین مســکن 
قابل استطاعت در کشور آمریکا برنامه ریزی یکپارچه با مشارکت همه نهادهای 
متولی توسعه مسکن و تأمین مالی چندجانبه جهت افزایش دسترسی گروه های 
درآمدی پایین به مسکن ارزان قیمت است. هر چند نمی توان گفت تجربه این 

پروژه ها صرفاً بر وجه مثبتی قرار داشته است.
کاهش کیفیت زیست شهروندان که متأثر از ساخت مسکن حداقلی است می تواند 
از اصلی ترین نقدهای منفی در این زمینه باشد. با این وجود در تمامی ایالت های 

آمریکا حداقل یکی از برنامه ها به اجرا گذاشته شده است.
خط مشی پروژه های مسکن استطاعتی در آمریکا ��

مســئله قابل توجه در اجرای پروژه های مســکنی در آمریکا خط مشــی تأمین 
مالی این پروژه هاست. در قالب این طرح ها منابع از طریق انتقال پشتوانه مالی 
از گروه های درآمدی بالا به گروه های درآمدی پایین با روش های مســتقیم و 
غیرمســتقیم اســت که یا از بودجه عمومی فدرال اخذ می شــود که بخش قابل 
توجهی از آن برگرفته از مالیات ها است یا در ازای ارائه خدمات و تسهیل ساخت 
و ساز به توسعه گران از آنان گرفته می شود، زیرا تنها با این خط مشی ها می توان 

افزایش عرضه و کاهش قیمت نهایی مسکن را محقق ساخت.
در این پژوهش همچنین در خصوص تجربه کلی آمریکا از این دست پروژه ها 
ذکر شده است هیچ برنامه ای نمی تواند فراگیری جامعی داشته باشد و تمامی 
شــهروندان کم درآمد را تحت پوشــش قرار دهد، اما وجود برنامه های متنوع 

می تواند شانس حمایتی را افزایش دهد.
مسکن حمایتی در ایران ��

پروژه مسکن های دولتی و حمایتی ایران غالباً در برهه هایی از سوی دولت های 
مختلف مطرح شده اند که تورم مسکن در جامعه وارد مسیری صعودی شده و 

دست اقشار پایینی اجتماع از دستیابی به مسکن کوتاه شده است.
تجربه نهضت ملی مســکن در دولت ســیزدهم تا کنون یکی بی نتیجه ترین 

پروژه های مسکن حمایتی در کشور بوده است.
این طرح در ابتدای دولت ســیزدهم و در جایگاه شــعار اصلی این کابینه مطرح 
شد و ابراهیم رئیسی وعده داد تا سالی یک میلیون مسکن تا پایان دوره چهار 
ســاله خود به مردم تحویل دهد؛ وعده ای که تا کنون حتی یک واحد آن هم 

ساخته نشده است!
مشــکل اصلی مفاد این طرح در نظر نگرفتن منابع مالی برای اجرای آن بود. 
دولت با توجه به وضعیت اقتصاد و تحریم ها علیه کشور از همان ابتدا با کسری 
بودجه مواجه بود و اســتفاده از دیگر وجوه درآمدی کشــور باقی بخش ها را با 

مشکل کمبود بودجه مواجه می کرد.
از ســوی دیگر اقتصاد ایران نیز مبتنی بر اخذ مالیات نیســت و به نظر نمی آید 
قانون های جدید و تکیه بیشتر بر مالیات و فشار بر مردم نیز بتواند چندان مؤثر باشد.
مشکل بعدی که دولت برای اجرای طرح ها با آن مواجه شد مشکل کمبود زمین 
بود. کمبود آب و فرونشست زمین اکثر شهرهای کشور را با معضل کمبود زمین 
مناسب برای ساخت مسکن مواجه کرده و باعث شده است میزان تقاضا نسبت 
به توان دولت برای ساخت واحدهای مسکونی فزونی داشته باشد.تجربه قبلی 
مســکن های حمایتی در ایران به مســکن مهر بازمی گردد. طرحی که در زمان 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد اجرا شد، اما هنوز برخی واحدهای آن به 
مردم تحویل داده نشــده اســت و عرضه آن آنقدر به مرور و قطره چکانی انجام 
شد که نتوانست تأثیر خود را بر بازار مسکن به صورت مثبتی نشان دهد.به طور 
کلی نقاط ضعف اجرای پروژه های مسکن حمایتی در ایران نسبت به آمریکا را 
در درجه اول می توان در نظر نگرفتن منابع تأمین مالی پروژه ها دانست؛ واحدها 
در صورتی که در یک بازه مشخص به بازار عرضه نشوند نمی توانند اثر مطلوبی 
نیز از خود به جای بگذارند.وضعیت نامناســب اقتصاد کلان ایران نیز از ســوی 
دیگر، مانعی اضافی برای اجرای پروژه ها است به گونه ای که ساخت واحدها را 
برای دهه ها از دولتی به دولت دیگر انتقال می دهد.این موارد که بارزترین آن 
می تواند عدم برنامه ریزی مناسب و مشارکت با دیگر نهادها و بخش خصوصی 
باشد از دلایل شکست پروژه مسکن های حمایتی در ایران نسبت به تجربه های 

موفقی مانند آمریکا است.

نگاهی به ساخت مسکن حمایتی در ایران و آمریکا؛

پای لنگِ مسکن حمایتی در ایران!

نگاهروز

مینا علیزاده
روزنامه نگار

اینفوگرافیک
افزایش بی رویه تورم

شنبه
28مردادماه 1402 

سال هفتم
شماره 324

متعاقب تحریم های غرب علیه روســیه و محدودیت های 
ایجاد شــده برای این کشــور در دسترســی به نظام مالی 
بین المللــی، تقاضای بیشــتری برای تجــارت با ارزهایی 
غیر از دلار آمریکا بوجود آمده اســت. روس ها در تلاشــند 
تا با به چالش کشــیدن نظام مالی تحت ســلطه دلار، آثار 
تحریم های غرب را مدیریت نمایند. دیگر کشورهای عضو 
گروه بریکس یعنی هند، چین، برزیل و آفریقای جنوبی نیز 
de-( در مقابله با هژمونی دلار و به عبارت بهتر دلارزدایی

dollarization( بــا روس ها تا حدودی اتفاق نظر دارند. بر 
اساس گزارش ها، کشورهای بریکس در حال بررسی ایجاد 
یک ارز مشترک برای تجارت بین خود هستند. این نوشتار 
در تلاش است تا به سه پرسش کلیدی پاسخ دهد: 1- آیا 
اساساً ضرورتی برای تغییر نظم پولی فعلی جهانی و ایجاد 
ارزی جدید وجود دارد؟ 2- آیا ایجاد ارز بریکس امکان پذیر 
اســت؟ و 3- دلالت های این تحول برای نظام ارزی ایران 

چه خواهد بود؟
۱- ضرورت تغییر در نظم پولی دلارمحور ��

ایالات متحده از زمان جنگ جهانی دوم بر سیســتم مالی 
بین المللی تسلط داشته است. سیستم مالی آمریکامحور و 
برتری اقتصادی واشنگتن جنبه های مهمی از »قدرت نرم« 
آمریکا هستند. بین المللی شدن سیستم مالی و برتری دلار 
در بازار بین المللی، آمریکا را به »بزرگ ترین« و »نقدشونده 
ترین« بازار مالی تبدیل کرده است. »اندازه« و »عمق« این 
بازارها طیف گســترده ای از گزینه های »سرمایه گذاری«، 
»نقدینگــی« و »ابزارهای پوششــی« را فراهم نموده که 
سرمایه گذاران بین المللی را جذب می کنند و به این طریق نیز 
استفاده بیشتر از دلار آمریکا در معاملات جهانی مورد حمایت 
قرار می گیرد. وابستگی بیش از حد اقتصاد کشورها به یک 
ارز واحد یعنی دلار، آن ها را در معرض ریسک های ناشی از 
»نوسانات ارزش دلار«، »تغییر در سیاست های پولی ایالات 
متحده« و »تحریم و محدودیت های اعمالی آمریکا در جهت 
دسترســی به نظام مالی دلاری« قرار می دهد. »افزایش 
تنش ایالات متحده با برخی کشــورها ناشــی از تعارضات 
ژئوپولیتیک«، »اثرگذاری فزاینده چین بر سیستم تجارت 
جهانی و تلاش این کشور برای جایگزینی یوان با دلار در 

بلندمدت« و »ظهور ارزهای رمزنگاری شده« از مهمترین 
عللی هستند که کشورهای مختلف را متقاعد نموده تا برای 
تقویت حاکمیت اقتصادی خود استراتژی های »تنوع بخشی 
به ذخایر ارزی« و »انجام تراکنش با ارزهای جایگزین« را 
اتخاذ نمایند. بنابراین تغییر به سمت یک سیستم مالی جهانی 
چندقطبی که در آن هیچ ارزی غالب نباشــد، کشــورهای 
مختلف را قادر می سازد تا سیستم اقتصادی و مالی خود را 
همسو با منافع ملی طراحی نموده و آسیب پذیری خود در برابر 
تحریم و دیگر محدودیت های احتمالی کاهش دهند. اگرچه 
دستیابی به این نقطه مطلوب حتی مورد پذیرش کشورهای 
همسو با ایالات متحده قرار دارد، اما بدلیل وابستگی سیستم 
مالی کنونی جهان به دلار، در حال حاضر جایگزین روشن 
و جذابی برای دلار وجود ندارد. شکســت ســلطه دلار بر 
نظام مالی جهانی در گرو ارائه ارزی جدید با میزان مشابهی 
»ثبات«، »اعتبار«، »امنیت« و »سرعت بالای نقدینگی« 

نسبت به دلار است.
۲- امکان پذیری ایجاد ارز بریکس ��

شکســتن هژمونی دلار آمریکا به عنوان ارز ذخیره جهانی 
و پراســتفاده ترین ارز در مبادلات مالی و تجاری، فرآیندی 
پیچیده و چالش برانگیز داشته و به آسانی امکان پذیر نیست. 
برای کشورهای بریکس، دلارزدایی از بازارهای مالی جهانی 
ابزاری برای »افزایش استقلال اقتصادی« و »کاهش قرار 
گرفتن در معرض شــوک های اقتصادی خارجی« اســت. 
اســتفاده اخیر ایالات متحــده از تحریم های اقتصادی به 
عنوان »ابزار سیاســت خارجی« علیه روسیه انگیزه آنان را 

در این زمینه افزایش داده است.
به عنوان اولین گام، کشــورهای عضو بریکس به رهبری 
هند و چین شــروع به انجام تجارت و تســویه حساب های 
تجاری متقابل با ارزهای محلی کرده اند. پس از اجرای چنین 
راهبردی، امکان ایجاد یک ارز واحد توســط این گروه در 
دست بررسی قرار دارد. در آگوست 2۰23، آفریقای جنوبی 
میزبان رهبران برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
خواهد بود. طبق اخبار از جمله مواردی که در دســتور کار 
بررسی قرار دارد، موضوع ایجاد واحد پول مشترک بریکس 
است. داده های اخیر منتشر شده توسط صندوق بین المللی 
پول نشــان می دهد که ســهم دلار آمریکا از ذخایر جهانی 
در طــول ژانویه تا مــارس 2۰23 حدود 5۹ درصد بوده که 
اندکی نســبت به ســه ماهه قبل افزایش یافته است. برای 
اینکه واحد پول یک کشــور به چنین تســلط جهانی دست 
یابد، اقتصاد آن باید بزرگ بوده و برای تجارت آزاد کالاها 
و خدمات و همچنین جریان های سرمایه گذاری خارجی در 
داخل و خارج باز باشد. این کشور باید »بازار مالی عمیقی« 

داشته و بانک های آن حضور چشم گیری در سراسر جهان 
داشــته باشــند. همچنین می بایست با تورم پایین و پایدار و 
یک سیاســت مالی معتبر از اعتماد به ارزش پول حمایت 
کند. کشورهای عضو بریکس حتی چین که قدرتمندترین 
اقتصاد عضو گروه بریکس است نمی توانند چنین شرایطی 

را محقق کنند.
سهم تولید بریکس در اقتصاد جهانی در سال 2۰21 از 1۹ 
درصد در سال 2۰1۰ به 26 درصد افزایش یافته است. با این 
حال، بدون احتساب چین، تنها سهم ۷ درصدی دارد. سهم 
مشــترک برزیل، روســیه و آفریقای جنوبی در مجموع با 1 
درصد کاهش به 3 درصد از تولید جهانی در این دوره رسیده 
است. »تورم«، ارزش یک ارز را به عنوان ذخیره ارزش از بین 
می برد. ســناریوهای »تورم« و »نرخ بهره« در کشورهای 
بریکس بسیار متفاوت است. برزیل یکی از بالاترین نرخ های 
بهره را در میان اقتصادهای بزرگ تر دارد که در حال حاضر 
13.۷5 درصــد اســت، در حالــی که نرخ بهره چین با 3.65 
درصد پایین ترین نرخ بهره در میان کشــورهای بریکس و 
حتی کمتر از اقتصاد منطقه یورو و آمریکا است. هماهنگ 
کردن این واگرایی ها یک پیش شرط و چالش جدی برای 
ارز بریکس خواهد بود. در سال 2۰1۴، زمانی که کشورهای 
بریکس بانک توسعه جدید )NDB( را راه اندازی کردند، در 
توافق نامه تأســیس آن ذکر شــد که می تواند پروژه ها را به 
ارز محلی کشوری که عملیات در آن انجام می شود، تأمین 
مالی کند. با این حال، در سال 2۰23، این بانک برای بقای 
خود همچنان به دلار وابسته است. تأمین مالی با ارز محلی 
حدود 22 درصد از پرتفوی بانک را تشکیل می دهد، اگرچه 
رئیس جدید آن امیدوار است تا سال 2۰26 این میزان را به 
3۰ درصد افزایش دهد.بلندپروازانه ترین مسیر چیزی شبیه 
به یورو خواهد بود، واحد پولی که 11 کشــور عضو اتحادیه 
اروپا در سال 1۹۹۹ به تصویب رساندند. اما با توجه به »عدم 
تقارن قدرت اقتصادی« و »پویایی سیاسی پیچیده« در این 
گروه، مذاکره برای یک ارز واحد دشــوار خواهد بود. برای 
ایجاد یک ارز جدید، بریکس باید با مکانیسمی مشخص نرخ 
ارز تعیین نموده و سیستم های پرداخت کارآمد و بازار مالی 
منظم، باثبات و نقد داشــته باشــد. برای دستیابی به یک ارز 
جهانی، بریکس به یک سابقه قوی در »مدیریت مشترک 
ارز« نیــاز دارد تــا دیگران را متقاعد کند که ارز جدید قابل 
اعتماد اســت. از آنجایی که هیچ یک از کشــورهای درگیر، 
تمایلی به توقف ارز محلی خود نشــان نمی دهند، ایجاد ارز 
واحد مانند یورو چندان محتمل نیست.از طرف دیگر نیز هند 
ایالات متحده را متحد ارزشمند و شریک استراتژیک خود 
در منطقه هند و اقیانوس آرام می داند و تلاش های روسیه و 

چین برای دلارزدایی را بیشتر »سیاسی« و »ایدئولوژیک« 
می داند تا »عملیاتی« و بنابراین به صراحت از ارز بریکس 
با هدف به چالش کشــیدن هژمونی دلار حمایت نمی کند. 
وزیر خارجه هند نیز اعلام نمود طرحی برای راه اندازی ارز 

مشترک بریکس وجود ندارد.
با درنظر گرفتن موارد فوق، به نظر می رسد نظم جدید پولی 
جهانی از طریق ایجاد ارز جدید بریکس در کوتاه مدت پدیدار 
نخواهد شــد. طرح این ایده ها به طور بالقوه ناشــی از تعهد 
بریکس به هماهنگی »سیاست ها« و »نوآوری« کشورهای 
عضو اســت. ایجاد یک »سیستم پرداخت یکپارچه کارآمد 
برای تراکنش های فرامرزی« برای همکاری کشــورهای 
عضــو بریکس محتمل تر و دســت یافتنی تــر از ایجاد ارز 

مشترک است.
3- فرصت هــای احتمالی این تحولات برای  ��

نظام ارزی ایران
فهم دقیق این تحولات و آثار آن بر نظام ارزی ایران واجد 
اهمیت فراوان است. قبل از ابراز علاقمندی به پیوستن به 
ارز بریکــس، ضرورت دارد تجزیه و »تحلیل های فنی« و 
»امکان سنجی کارشناســی« مورد توجه قرار گیرد. ایران 
سال هاست که تحت ظالمانه ترین تحریم های مالی ایالات 
متحده قرار گرفته و دلار نیز بعنوان یک »سلاح« سیستم 
اقتصادی کشــورمان را نشــانه گرفته اســت، بنابراین هر 
روزنه ای حتی کوچک، خارج از سیستم دلاری برای انجام 
تراکنش های ارزی بین المللی می تواند یک فرصت باشد. دو 
عملکرد مهم سیستم بانکی ایران در حوزه بین الملل یعنی 
»خزانه داری ارزی« و »تأمین مالی تجارت خارجی« بدلیل 
تحریم ها با محدودیت های اساســی مواجه شده و راهکار 
رفع آنان پیوستن به ارز بریکس نیست؛ آن هم ارزی که در 
مورد بوجود آمدن تردیدهای جدی وجود دارد. تقویت واحد 
پولی ایران در برابر ارزهای جهان روا و مدیریت بهینه ذخایر 
ارزی کشــور، بیش از هر چیز مســتلزم »تقویت متغیرهای 
کلان و ثبــات اقتصــادی«، »کاهش مداخله دولت در بازار 
ارز«، »مدیریت نقدینگی و تورم«، »داشتن جایگاه مناسب 
در زنجیره تأمین جهانی کالا و خدمات« و »اتصال به نظام 
مالی جهانی« است. در شرایط فعلی، »تجارت با استفاده از 
ارزهای محلی« که در دســتورکار کشورهایی مانند چین و 
هند قرار دارد فرصت های محدودی نیز برای ایران فراهم 
می کند. همکاری با این کشورها به ارز محلی اگرچه از طرف 
کشورهایی مانند روسیه و ایران جنبه مقابله با تحریم دارد 
امــا از طــرف چین و هند با هدف تقویت جایگاه ارز خود در 
مبادلات بین المللی و افزایش وابستگی اقتصاد کشورهای 

مقابل به یوان و روپیه انجام می پذیرد.

مصطفی گوهری فر
پژوهشگر تجارت 

بین الملل

ارز بریکس و اقتصاد ایران
یادداشت


